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Anadolu Buluşmaları 2003 yılından 
bu yana 13 bine yakın bayiyi, başka bir 
deyişle bu büyük ailenin fertlerini bir 

araya getirdi.





ÖNSÖZ

Koç Topluluğu’nun değerli üyeleri, 

Geçtiğimiz günlerde açıklanan 2011 yılı Gelir Vergisi Rekortmenleri listesi Koç 
Topluluğu olarak göğsümüzü kabarttı. Her yıl olduğu gibi bu yıl da Koç Ailesi’nin 
vergi konusundaki hassasiyetleri listedeki sıralamada etkili oldu. Listenin ilk üç 
sırasında Sayın Semahat Arsel, Sayın Rahmi M. Koç ve Sayın Suna Kıraç yer 
alırken, beşinci, altıncı ve yedinci sırada Sayın Mustafa V. Koç, Sayın Ali Y. Koç ve 
Sayın Ömer M. Koç sıralandı. Diğer bir deyişle listenin ilk 7 sırasında 6 Koç Ailesi 
üyesi bulundu. Kurucumuz Vehbi Koç’un en çok önem verdiği konulardan birisi bu 
ülkeden alınanın yine bu ülkeye verilmesiydi. Bu nedenle özellikle vergilerin düzenli 
olarak ödenmesi hususunda telkinlerde bulunur ve herkesin aynı hassasiyeti 
göstermesini beklerdi. Koç Ailesi ve Koç Topluluğu bu hassasiyetle yıllardır en çok 
vergi verenler listelerinde her zaman en ön sıralarda yer almaktadır. 

Çok önemsediğimiz bir başka konu da bayilerimiz ve onlarla yürüttüğümüz ilişki-
mizdir. Son olarak nisan ayında, Bolu ve çevresindeki 500’ü aşkın bayimizle bir 
araya geldiğimiz 19. Anadolu Buluşmaları’nda 2012 beklentilerimizi, hedeflerimizi 
ve bu süreçte bizlere düşen görevleri konuştuk. Kurucumuz Vehbi Koç’un özel 
önem verdiği bayi teşkilatı için bizler de aynı hassasiyeti göstermeyi her zaman 
ilke edindik. Bu ilke ile Anadolu Buluşmaları’nda bayilerimize kulak verebilmek, 
onların geri bildirimlerini iş stratejilerimize yansıtabilmek çok önemli. Topluluğumuza 
bağlı markaları en iyi şekilde temsil eden 10 bini aşkın bayimiz ve 81 bin çalışanı-
mızla biz, çok büyük bir aileyiz.

Dünyadaki gelişmeler açısından da oldukça hareketli bir ay geçirdik. IMF dünya 
ekonomisi için büyüme tahminlerini yükseltirken, Türkiye için büyüme tahminini 
yüzde 2.3’te tuttu. G20 ülkeleri IMF kaynaklarının artırılması konusunda anlaşma-
ya vardı ki, bu kaynak küresel ekonominin krizden korunması için son derece 
önemli. Hem büyüme tahminleri hem de IMF kaynaklarının artışı, küresel ekono-
mik krizin izlerinin yavaş yavaş silinmeye başlayacağının birer işareti. 

Koç Topluluğu olarak geleceğimizin mimarı olduğunu düşündüğümüz gençlerimizi 
sporla ve eğlenceyle buluşturmayı hedeflediğimiz Türkiye Koç Fest Üniversite Spor 
Oyunları’nda bu yıl yine yedi üniversitede finaller festival havasında yaşanacak ve  
20 bini aşkın sporcu 40 dalda yarışacak.

Bu vesileyle tüm gençlerimizin ve Türk ulusunun 19 Mayıs Atatürk’ü Anma, Gençlik 
ve Spor Bayramı’nı da kutlamak isterim.

Sevgi ve saygılarımla
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Turgay Durak
CEO
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14 
KOÇ AİLESİ 

BOLU’DA  
BİR ARADA!

Koç Topluluğu’nun kurucusu 
Vehbi Koç’un “Koç Ailesi’nin birer 
ferdi” olarak nitelendirdiği bayileri 

bir araya getirmeyi hedefleyen 
Geleneksel Anadolu Buluşmaları’nın 

19.’su 500’ün üzerinde bayinin 
katılımıyla Bolu’da gerçekleştirildi.

08 “AB KONUSUNDA ARTIK 
ENGEL TANIMIYORUZ”
AB-Türkiye ilişkileri konusunda en çok merak 
edilen soruların cevaplarını veren AB Bakanı 
ve Başmüzakereci Egemen Bağış Türkiye’nin 
AB yolculuğunu ve Bakanlığın bu alandaki 
iletişim stratejisini Bizden Haberler Dergisi’ne 
anlattı.   

18 “BİR HAYALİM VAR”  
Tofaş’ın yeni CEO’su Kamil Başaran, şirketin 
gelecek vizyonuna ve konumuna dair 
hayallerini sıralarken önümüzdeki dönemde 
yurt içi ve yurt dışındaki başarılara yenilerinin 
ekleneceğinin de sinyallerini veriyor. 

04 GÜNDEM

• Koç Holding 48. Olağan Genel Kurulu 
Toplandı

• 100 Bininci Ford Transit Connect  
ABD Yolcusu

• Otokar’dan Bir İlk Daha: Elektrikli Otobüs 
Doruk Electra

• Sanatın Adresi Ford Otosan Kültür Merkezi

• Arçelik İşletmeleri’ne Japonya’dan  
Anlamlı Ödül

• Beko Rusya’da “En İyi Beyaz Eşya 
Üreticisi” Oldu

• Koç Üniversitesi Tenis Takımından  
Çifte Başarı  

• Koç Üniversitesi İlk Minyatür Yapay Kalp 
Pompasını Geliştirdi

• Lise Öğrencileri 24 Saat Koç Üniversitesi’nde



38  GİZEMLİ KITAYA 
YOLCULUK
Arçelik-LG çalışanı Burcu Canbulat’ın, eşiyle 
birlikte gerçekleştirdiği Afrika yolculuğundaki 
izlenimleri bu eski kıtaya gitmek için 
sebeplerinizi artıracak.

44 SAĞLIKLI BESLEN, 
UZUN YAŞA
Sıcak havaların kendini gösterdiği, rengarenk 
meyve ve sebzelerin rafları süslediği şu 
günlerde sağlıklı ve zinde bir yaşam için VKV 
Amerikan Hastanesi’nden Uzman Diyetisyen 
Tuğçe Aytulu ile doğru beslenme üzerine 
sohbet ettik.

46  KÜLTÜR-SANAT
“Üç Objektiften Afrodisyas” Sergisi

48  KİTAP-FİLM
Mayıs ayına özel kitaplar, filmler...
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çok daha kolay. iPad uygulamamız 
ile dergimiz dilediğiniz anda, 
dilediğiniz yerde... 

28 YAŞAMA YENİDEN 
MERHABA
Organ nakline olan ihtiyacın her geçen gün 
arttığı günümüzde yapılan her bağış büyük 
değer taşıyor. Bir bağış en az dört kişinin 
hayatını değiştiriyor.

32 HAYAT KURTARAN 
GÜÇ BİRLİĞİ
Türkiye’de meydana gelen afetlere anında 
müdahale etmeyi amaçlayan Koç Topluluğu 
Arama-Kurtarma Birimi, hem bilinç oluşturuyor 
hem de ihtiyaçlara cevap veriyor.

36 BEKO’NUN GÜCÜ: 
MÜŞTERİ MEMNUNİYETİ
Beko Ailesi’nin bir üyesi olarak daima ileriye 
baktıklarını belirten Beko İlhanlar bayii sahibi 
Mehmet İlhanlar için Beko’nun başarısının 
sırrı sürdürülebilir müşteri memnuniyeti.

40 DOĞAYI YORUMLAYAN 
GEZGİN: SERDAR KILIÇ
Serdar Kılıç hazırladığı programlarla, doğada 
hayatta kalma dersleri veriyor.
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Koç Holding  
48. Olağan Genel Kurulu Toplandı

Koç Topluluğu 48’inci Olağan Genel Kurul Toplantısı’nda  
2011 yılı finansal sonuçları açıklandı.

yatırım alanları içerisinde en 
büyük pay Tüpraş’ın Fuel-oil 
Dönüşüm Projesi’ne aitken 
ardından da Ford Otosan, 
Arçelik, Tofaş, Otokoç ve Yapı 
Kredi Bankası geliyor. 

“TÜRKİYE İHRACATININ 
YÜZDE 11’İ KOÇ 
TOPLULUĞU’NUN ESERİ”
Koç Holding’in 48. Olağan 
Genel Kurul Toplantısı’nda 
konuşan Koç Holding CEO’su 
Turgay Durak ise, Koç Topluluğu 
şirketlerinin sektörlerinde lider 
pozisyonlarıyla değişime öncü-
lük etmeye devam ettiklerini 
belirtti. Topluluk olarak faaliyet 
gösterdikleri sektörlerde 
Türkiye’nin toplam ihracatının 
yüzde 11’ini karşıladıklarını vur-
gulayan Durak “Yüksek operas-
yonel performansımız finansal 
neticelerimize de yansıdı ve kon-
solide bazda toplam ciromuz 
yüzde 41 artışla 75,7 milyar TL 
olarak gerçekleşirken faaliyet 
kârımız ise yüzde 34 artışla 5,5 
milyar TL seviyesine ulaştı” dedi.  

jonktürel ve finansal riskler farklı 
olduğundan, belirsizlik ortamla-
rında portföyümüzdeki çeşitlilik, 
farklı risklerin dengelenmesini 
sağlıyor. Böylece zorlu koşulları 
daha rahat atlatıyoruz” dedi. 

“2012 REKOR YATIRIM YILI 
OLACAK” 
Yatırım kararlarını ve gelir bek-
lentilerini belirlerken potansiyel 
riskleri de dikkate aldıklarını 
belirten Koç Holding Yönetim 
Kurulu Başkanı, 2012 yılında 
yatırım bütçelerinin toplam 6,5 
milyar lira seviyesinde olacağını 
ifade ederek, Koç Topluluğu için 
2012’nin rekor bir yıl olacağını 
da vurguladı. Koç Holding’in 

Koç Topluluğu 2011 yılında 
ciddi rakamsal başarılara imza 
attı. Koç Holding 48’inci Genel 
Kurulu’nda açıklanan rakamlara 
göre 2011 yılında elde edilen 
toplam ciro yüzde 41 artışla 
75,7 milyar TL olarak gerçekle-
şirken, faaliyet kârıysa yüzde 34 
artışla 5,5 milyar TL seviyesine 
ulaştı. 2011 yılında iç piyasadaki 
büyüme dinamiklerini en etkin 
şekilde kullanan Koç Topluluğu 
yurt dışı gelirlerini 2010’a göre 
yüzde 34 artırarak 17,9 milyar 
dolara ulaştırırken, toplam ülke 
ihracatında Tüpraş liderlik koltu-
ğundaki yerini korudu, Ford 
Otosan 2’nci, Tofaş 4’üncü, 
Arçelik ise 6’ncı oldu.  

TÜRKİYE EKONOMİSİNİN 
PARLAK TABLOSU
Olağan Genel Kurul Toplan-
tısı’nda konuşan Koç Holding 
Yönetim Kurulu Başkanı 
Mustafa V. Koç, Koç Topluluğu 
olarak oldukça zorlu ve değiş-
ken bir küresel ekonomik kon-
jonktürde çalışmalarına devam 

ettiklerini açıklarken “Türkiye 
ekonomisi, dünyadaki gelişme-
lere, özellikle de yanı başındaki 
Avrupa’da yaşanan sıkıntılara 
rağmen parlak bir tablo ortaya 
koyuyor” dedi. Mustafa V. Koç, 
tüm dünya piyasalarını saran 
dalgalanmaların bu tür süreçler-
de güçlü şirketlere artı değerler 
katacağı üzerinde dururken 
belirsizlik dönemlerinde sürdü-
rülebilirliğin her zamankinden 
daha önemli bir olgu olduğunu 
vurguladı. Koç Topluluğu olarak 
en büyük avantajlarının tek bir 
sektördeki fırsat ve risklere bağlı 
kalmamak olduğunu söyleyen 
Mustafa V. Koç, “Odaklandığı-
mız sektörlerin barındırdığı kon-

KOÇ HOLDİNG

YURT DIŞI 
GELIRLERI

17,9
MILYAR DOLAR 

CIRO

75,7
MILYAR TL 

FAALIYET 
KÂRI

5,5
MILYAR TL 

KOÇ HOLDING 2011 YILINDA  
GELIRLERINI ARTIRDI
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100 Bininci Ford Transit 
Connect ABD Yolcusu
100 bininci Transit Connect ABD’de New York 
taksisi olarak tercih edildi. 

Ford Otosan Gölcük fabrikasında 
üretilen ve beş kıtaya ihraç edilen 
Ford Transit Connect ABD’ye 
ihracatında yeni bir kilometre 
taşına ulaştı. Bugüne kadar 899 
bin adet üretilen aracın 100 
binincisi 2 Nisan’da ABD’nin 
New York şehrinde taksi olarak 
kullanılmak üzere banttan indiril-
di. Güvenliği, tasarımı, işçiliği ve 
kalitesiyle pek çok pazarda yılın 
otomobili seçilen Transit, 2014’e 
kadar New York’un taksisi olarak 
tercih edildi. Transit Connect 

taksi, geleneksel taksilere göre 
yakıt tüketiminde yaklaşık yüzde 
30’luk avantaj sağlaması ve 
değişik iklimlerde ihtiyaç duyu-
lan dayanıklılık özelliklerini karşı-
laması nedeniyle hem taksi şir-
ketleri hem de ticari işletmeler 
tarafından tercih ediliyor. Bunun 
en önemli ispatı da 2011 yılında 
Kuzey Amerika’ya yapılan 
Transit Connect ihracatının, bir 
önceki yıla göre yüzde 60’lık 
artış göstererek 37 bin adede 
ulaşması oldu. 

OTOMOTİV

Otokar’dan Bir Ilk Daha: 
Elektrikli Otobüs Doruk Electra
Otokar, Türkiye’nin ilk elektrikli otobüsünü üretti. 

Otokar, tarafından geliştirilen 
tamamı elektrikle çalışan otobüs 
Doruk Electra’nın tanıtımı Otokar 
Genel Müdürü Serdar Görgüç’ün 
katılımıyla gerçekleştirildi. 2005 
yılından bu yana alternatif yakıtlar 
konusunda çalışmalar yürüttükle-
rini ve son  üç yıldır bu proje üze-
rinde çalıştıklarını belirten Serdar 
Görgüç “2007’de Türkiye’nin ilk 
hibrit otobüsü Doruk Hibra’yı, 
2009’daysa Türkiye’nin ilk doğal-
gazlı orta boy otobüsü Doruk 
DG’yi ürettik. 2011 yılında doğal-
gazı 12 metrelik KENT DG’de 

kullandık. Bugün ise Türkiye’nin 
ilk elektrikli otobüsü Doruk 
Electra’yı tanıtmanın büyük 
sevincini ve gururunu yaşıyo-
ruz.” Modüler yapısıyla işlevsel 
bir tasarıma sahip olan Doruk 
Electra; sıfır egzoz emisyonu, 
düşük gürültü ve titreşim sevi-
yesiyle ciddi bir Ar-Ge çalışma-
sının eseri. 6-8 saat arasında 
tam şarj olsa da, onboard şarj 
ünitesi sayesinde duraklarda 
bekleme yaparken de kısa 
süreli şarj edilebilme imkanına 
sahip bir araç.

Sanatın Adresi Ford Otosan 
Kültür Merkezi 
Vehbi Koç Vakfı Ford Otosan Kültür Merkezi 
birçok değişik etkinliğe ev sahipliği yapıyor.

Vehbi Koç Vakfı Ford Otosan 
Kültür Merkezi, birbirinden farklı 
ve ilgi çekici etkinliklere ev 
sahipliği yaptı. Bu etkinliklerden 
biri de Kocaeli İl Milli Eğitim 
Müdürü Ahmet Demir ve Gölcük 
Kız Meslek Lisesi Müdürü 
Yasemin Urgancı’nın katılımıyla 
gerçekleşen “Geçmişin Şahitleri” 
semineri oldu. Farklı kültürleri 
tanıtmayı amaçlayan seminerde, 
Amazon ve Peru bölgesinde 
yaşayan yerli halkın kültürleri ve 
geleneksel kıyafetleri hakkında 
bilgi veren konuşmacı Dilek 
Perçin o bölgeleri ziyaretinde 
çektiği fotoğrafları da izleyicilerle 
paylaştı. Şiirin en önemli temsilci-
lerinden biri olarak kabul edilen 
ve kitapları ilk yayımlandığı gün-
den itibaren çok satanlar listesine 
giren Sunay Akın da son tek kişi-
lik gösterisi “Çanakkale’de Gölge 
Bir Yer” ile Kocaelili hayranlarıyla 

kültür merkezinde bir araya geldi. 
Çanakkale Savaşı’nın gizli kalmış 
hikayelerini gösterisinde anlatan 
ve bol bol fotoğraf çektiren 
sanatçı, Kocaeli Üniversitesi 
Öğretim Üyesi Melihat Tüzün’ün 
“Baktığım Yerden” isimli sergisine 
de katıldı. Farklı müzik türlerini 
harmanlayan ve dinleyicisinin 
beğenisine sunan Birsen Tezer 
de mart ayında Ford Otosan 
Kültür Merkezi’ndeydi. Türk 
Sanat Müziği, Jazz, Latin, Pop 
türlerinde hazırladığı repertuvarıy-
la sahne alan sanatçı, sesiyle 
kulakların pasını sildi. Küçük 
çocukların gelişimi için kolları 
sıvayan ve her ay farklı bir tiyatro 
oyunu sergilemeyi hedefleyen 
Ford Otosan Kültür Merkezi bu 
amaçla Uygur Çocuk Tiyatrosu 
tarafından hazırlanan “Kırmızı 
Pabuçlar”ı küçüklerin beğenisine 
sundu.
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DAYANIKLI TÜKETİM

Arçelik Işletmeleri’ne  
Japonya’dan Anlamlı Ödül
Arçelik uluslararası alandaki başarılarına bir yenisini daha ekleyerek 
Japonya’da “Toplam Verimlilik Yönetimi” ödülü aldı. 

Beko 
Rusya’da 
Zirvede 
“Rusya’daki En İyi 
Şirketler ve İşletmeler 
2011” yarışmasında 
Beko LLC şirketi,   
“En İyi Beyaz Eşya 
Üreticisi” kategorisin-
de birinciliğe layık 
görülürken, “En İyi 100 
Şirket” arasına girdi.

Sektöre getirdiği yenilikçi ürün-
lerle Rusya pazarında büyük 
başarı elde eden Beko “En İyi 
Şirketler ve İşletmeler 2011” 
yarışmasında “En İyi Beyaz 
Eşya Üreticisi” kategorisinde 
birinciliği aldı. Rusya 
Federasyonu Başkanlık Dairesi 
binasında yapılan ödül töreni, 
Rusya Federasyon Konseyi 
Meclisi, Parlamento Üst 
Kanadı Duma, Moskova 
Hükümeti ve Moskova Bölgesi 
resmi makamlarının girişimiyle 
gerçekleşti. Rusya ekonomisi-
ne önemli katkılar sağlayan 
şirketlerin ödül aldığı yarışma-
da ilk olarak tüm şirketlerden 
2011 yılında yürüttükleri proje-
leri açıklamaları istendi. Uzman 
Konsey tarafından seçilen 
adaylar daha sonra ikinci aşa-
maya kabul edildi. Her iki aşa-
mayı da başarıyla tamamlayan 
Beko LLC’nin Rusya ekono-
misine kattığı değerler, uzman 
komisyon tarafından da tas-
diklendi. Rusya’da ciddi yatı-
rımlar gerçekleştiren Beko 
LLC geçtiğimiz yıl bu ülkede 
“En İyi Vergi Mükellefi”, “En İyi 
Enerji Tasarruflu Ürünler 
Üreticisi”, “En İyi Sosyal 
Sorumluluk Şirketi” gibi ödülle-
rin de sahibi olmuştu.

JIPM (Japan Institute of Plant 
Maintenance) Arçelik’in 
Çerkezköy’de yer alan Elektrik 
Motorları İşletmesi ve Bolu’daki 
Pişirici Cihazlar İşletmeleri’ni 
“Toplam Verimlilik Yönetimi” 
(TPM) ödülüne layık gördü. 
Arçelik’in bir üretim yönetim 
sistemi olarak uyguladığı ve 
verimliliği en üst seviyeye çıkar-
mayı hedefleyen “Toplam 
Verimlilik Yönetimi” uygulama-
larındaki başarıları, yeni ödüller-
le taçlandırıldı. 2005 yılında 
“TPM Mükemmellik” ve 
2008’de “TPM Sürekli 
Mükemmellik” ve motor sektö-
ründe “TPM Special Award” 
(TPM Özel Ödülü) ödüllerini 
alan Arçelik’in iki işletmesinin 
bağımsız denetçiler tarafından 
iki aşamalı olarak denetlenmesi 

sonucunda aldığı ödül 
Japonya’nın Kyoto şehrinde 
JIPM tarafından düzenlenen 
törende verildi. Bolu Pişirici 
Cihazlar İşletmesi 2005 yılında 

başladığı TPM yolculuğunda 
2009 yılında “Mükemmellik 
Ödülü”nü, 2011’de ise  “TPM 
Sürekli Mükemmellik Ödülü”nü 
almıştı. 

Bir Ödül de Fikri Haklar 
Yönetimi Yarışması’ndan 
Fraunhofer IAO Enstitüsü’nün düzenlediği 
“Fikri Haklar Yönetimi” konulu yarışmada 
Arçelik ikincilik ödülü aldı.

2008 yılından beri sadece Alman 
şirketlerin katılımıyla gerçekleşen 
Fikri Haklar Yönetimi yarışması ilk 
kez bu sene tüm Avrupa şirket-
lerinin katılımına açık olarak 
düzenlendi. Yarışmaya katılan  
48 şirket arasından, Arçelik ikin-
cilik ödülüne layık görüldü. 

Alman Patent Ofisi temsilci-
leri ve akademisyenlerden olu-
şan bağımsız bir jüri, şirketleri 
fikri haklar yönetimi, karar 
süreçleri, bütçenin yönetilmesi, 
inovasyon kültürü, fikri haklar 
personel altyapısı, buluşların 
seçimi ve değerlendirilmesi, 
portföy yönetimi gibi konularda 
değerlendirdi. Değerlendirme 
sonucunda, fikri haklar alanın-
daki gelişim süreci, yıllık 150 
patent başvurusu seviyesine 
ulaşması, organizasyon yapısı, 
buluşların seçimi ve değerlendi-
rilmesi Arçelik’in güçlü yönleri 
olarak tespit edildi.  
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Koç Üniversitesi Tenis 
Takımından Çifte Başarı
Koç Üniversitesi Kız Tenis Takımı Süper Lig’de 
Türkiye ikincisi, Erkek Takımı ise  1. Lig’de grup 
birincisi oldu.

Koç Üniversitesi kız ve erkek 
tenis takımları katıldıkları 
Üniversitelerarası Türkiye Tenis 
Şampiyonası’ndan başarılarla 
döndü. Belek’te düzenlenen 
şampiyonada yer alan Koç 
Üniversitesi Kız Tenis Takımı, 
Süper Lig’de Türkiye ikincisi, 
Erkek Takımı ise 1. Lig’de grup 
birinciliği aldı. Süper Lig, 1. Lig 
ve 2. Lig olmak üzere üç kate-
goriden oluşan Üniversiteler-
arası Türkiye Tenis Şampiyona-

sı’na toplam 160 kız ve erkek 
takım katıldı. Şampiyonada 
Süper Lig ikinciliği elde eden 
Koç Üniversitesi Kız Tenis 
Takımı, Eylül 2012’de İspanya  
Avrupa Üniversiteler Şampiyo-
nası’na gidecek aday takımlar 
arasına da girdi. Koç Üniversi-
tesi Erkek Tenis Takımı ise 
Üniversitelerarası Türkiye Tenis 
şampiyonası 1. Ligi’nde birinci 
olup, Süper Lig’e terfi maçı 
oynadı.

LISE ÖĞRENCILERI 24 SAAT  
KOÇ ÜNIVERSITESI’NDE 
Koç Üniversitesi, üniversite hayatına adım 
atmaya hazırlanan öğrencilerini, 24 saat boyunca 
Rumeli Feneri Kampusu’nda ağırlıyor. 

EĞİTİM

Üniversitede öğrencileri nelerin 
beklediğini göstermek ve  
kampus hayatını daha yakın-
dan tanıtmak için Koç Üniver-
sitesi’nin 5. kez düzenlediği 
“Koç Üniversitesi’nde 24 Saat” 
etkinliği, 10 Temmuz–3 Ağustos 
tarihlerinde 11. ve 12. Sınıf 
öğrencilerini Rumeli Feneri 
Kampus’unda bir araya getiri-
yor. Geçtiğimiz senelerde 400 
lise öğrencisini misafir eden 
Koç Üniversitesi, öğretim üye-
leri ve rehber öğrencileriyle 
katılımcı gençlere, seçecekleri 
meslekler ve gelecek planları 
ile ilgili kararlarında destek 
veriyor. Misafir öğrenciler,  
24 saat boyunca alanında tec-
rübeli öğretim üyeleriyle fikirle-
rini paylaşacak, yurtlarda 

konaklayıp, spor alanları, açık 
hava sinema salonu ve kam-
pustaki daha birçok sayısız 
sosyal aktiviteden de faydala-
nabilecek.  

Türkiye’de ilk kez gerçekleş-
tirilen programa üniversite 
kaydı bulunmayan öğrenciler 
katılabilecek. Daha önceki 
senelerde Türkiye’nin hemen 
her kentinden gelen liseli 
öğrenciler ağırlanmıştı. 
Öğrencilere program kapsa-
mında Mühendislik, Kimya, 
Psikoloji, Hukuk, Pazarlama, 
Uluslararası İlişkiler, Ekonomi, 
Moleküler Biyoloji ve Genetik, 
Tıp alanlarında dersler sunul-
du. Öğrenciler belirledikleri ilgi 
alanlara göre ayrılarak öğretim 
üyelerinden dersler aldılar. 

Koç Üniversitesi  
Ilk Minyatür Yapay Kalp 
Pompasını Geliştirdi
Vücut içine yerleştirilebilen Minyatür Yapay 
Kalp Pompası Sistemi’nin prototipi geliştirildi. 

Koç Üniversitesi öğretim üyesi 
ve Üretim ve Otomasyon 
Araştırma Merkezi Direktörü 
Doç. Dr. İsmail Lazoğlu ve 
araştırma ekibi Florance 
Nightingale Hastanesi Kalp-
Damar Cerrahisi Bölümü’nden 
Prof. Dr. Suha Küçükaksu 
ortak çalışmaları sonucunda 
Türk sağlık sektöründe bir ilke 
imza atarak Türkiye’nin ilk 
vücut içine yerleştirilebilen 
minyatür yapay kalp pompası 
sisteminin prototipini geliştirdi. 
Proje ayrıca, Türkiye Makine 
İhracatçıları Birliği, TÜBİTAK, 
KOSGEB, Türkiye İhracatçılar 
Meclisi ve Ekonomi Bakanlığı 
tarafından da ödüle layık 
görüldü. Tüm Türkiye’yi kap-
sayan “Makine İmalat 
Teknolojileri AR-GE Pazarı”nda 
Akademisyen Kategorisi’nde 

ikincilik ödülünü kazanan pro-
jeye verilen ödül, Haliç Kongre 
Merkezi’nde düzenlenen 
törenle verildi.10.000’den fazla 
hasta için alternatif bir çözüm 
olarak düşünülen 5 cm çapın-
daki minyatür sistemin imalatı 
Koç Üniversitesi tarafından 
gerçekleştirildi. Minyatür kalp 
pompası sisteminden labora-
tuvar performans testlerinde iyi 
sonuçlar elde edildi.  

Aort

Kalp ve 
Pompanın 
Bağlantı 
Kanalı

Kalp 
PompasıVücut 

BağlantısıKontrol 
Sistemi

Piller

Bağlantı 
Adaptörü

Kalp 
Pompası 
ve Aort 
Bağlantısı
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Siyasi çekişmeler sonucunda Avrupa kamuoyunda 
yaratılan Türkiye’ye yönelik önyargılara şimdi bir de 
Türkiye kamuoyunun Avrupa Birliği (AB) heyecanını 
kaybetmesi eklendi. Avrupa Birliği’nde yaşanan 
ekonomik krizin tepe noktasına ulaşmasıyla, zaten 
tıkanmış olan Türkiye’nin müzakere süreci iyiden 
iyiye geri plana itilmiş oldu. Uzun zamandır yeni bir 
müzakere başlığı açılamıyor. Ancak AB Bakanı ve 
Başmüzakereci Egemen Bağış müzakere sürecinin 
fasıl başlıklarının açılıp kapanmasıyla 
değerlendirilmemesi gerektiğini söylüyor. 
“Reformlar AB üyeliğinden ziyade demokratik 
standartlarımızı yükseltmek amacıyla yapılıyor” 
diyen Egemen Bağış Türkiye’nin AB yolculuğunu ve 
Bakanlığın bu alandaki iletişim stratejisini Bizden 
Haberler Dergisi’ne anlattı.    

AB KONUSUNDA 
ARTIK ENGEL 
TANIMIYORUZ
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Türkiye’nin AB ile ilişkileri uzun yıllar 
bakanlık ya da bu düzeyde bir temsilcilik 
olmadan yürütülmeye çalışıldı. Pek çok 
kesim tarafından da sık sık dile getirilen 
bu ihtiyaç nihayet Avrupa Birliği 
Bakanlığı’nın kurulmasıyla giderilmiş 
oldu. Türkiye’nin bir AB Bakanı olmasının 
müzakere sürecine ve AB-Türkiye ilişki-
lerine kattıklarından söz eder misiniz?
Bir kere bu bir kararlılık ifadesi. Türkiye’nin 
muasır medeniyet yolculuğunun açık adresi 
olarak Hükümetimizin Avrupa Birliği’ni gör-
mesinin bir göstergesi. Süreçte birtakım 
siyasi engeller yaşanmasına rağmen biz 
böyle bir dönemde müstakil bir AB Bakanlığı 
ihdas ettik. Bizim için AB sürecinin birtakım 
dar vizyonlu liderlerin şahsi hırslarına kurban 
edilemeyecek kadar değerli ve stratejik oldu-
ğunu gösterdik. Şu anda Komisyon’un tekli-
fiyle hayata geçirilen Pozitif Gündem süreciy-
le sürece yeni bir ivme ve motivasyon kazan-
dırma gayreti var. Komisyon’un bu gayretine 
biz de eşlik ediyor, karşılık veriyoruz. Bu 
arada da kendi takvimimiz çerçevesinde 
reform sürecimizi kararlı bir şekilde devam 
ettiriyoruz. Bu çerçevede de AB Bakanlığı 
olarak üzerimizde büyük bir sorumluluğu 
taşıyoruz. Çünkü biz başından beri 
Bakanlığımızı Türkiye’nin reform mutfağı ola-
rak gördük, buna göre şekillendirdik. Bu 
anlayışla da Türkiye’nin AB standartlarının da 
üzerine çıkması için hangi noktalarda eksik 
kalıyorsak, hangi alanlarda yeni düzenleme-
lere ihtiyaç varsa veya herhangi bir alanda 
Avrupa’daki uygulamalar nasılsa, bunlara 
dair Bakanlar Kurulumuza, Meclisimize ve 
ilgili kesimlere bilgi notları, değerlendirme 
notları sunuyoruz. 

Küresel kriz AB’nin varlık nedenlerini 
bile tartışılır hale getirdi. Siz AB ülkeleri-
nin nabzını en yakından tutan kişi olarak 
AB’nin ekonomik ve siyasi geleceğini 
nasıl görüyorsunuz?
Burada hemen bir anekdotumu sizinle pay-
laşmak istiyorum. Bu yıl Davos toplantıları 
için bildiğiniz gibi Hükümetimizi temsilen 
Başbakan Yardımcımız Ali Babacan ve Aile 
ve Sosyal Politikalar Bakanımız Fatma Şahin 
ile birlikte Dünya Ekonomik Forumu’na katıl-
mıştık. Daha önce de birçok defa Davos 
toplantılarına katılan biri olarak gördüm ki bu 
yıl orada Türkiye’ye gösterilen ilgi ve tevec-
cüh gerçekten çok farklıydı. Her yıl biz orada 
Türkiye’yle ilgili birtakım yanlış algılara cevap 
yetiştirmek zorunda kalırken, bu yıl karşılaştı-
ğımız herkes, katıldığımız toplantılara katılan 
herkes, Türkiye’nin krize rağmen bu başarılı 

Türkiye’nin oldukça uzun süren bir 
Avrupa Birliği üyeliği yolculuğu var. 
Müzakere sürecindeki aksaklıkları da 
göz önünde bulundurursak, bu yolculuk 
sizce neden bu kadar uzun sürdü? Her 
iki tarafın yaklaşımlarına ilişkin genel 
değerlendirmenizi alabilir miyiz?
Ben her iki tarafta da sorun görüyor ve iğne-
yi önce kendimize batırıyorum. Türkiye yarım 
asırdır ne zaman Avrupa Birliği’ne üyelik nok-
tasında belli bir aşamayı yakaladıysa, ne 
zaman ilerleme kaydedip farklı bir noktaya 
erişecek olduysa maalesef tam da o zaman-
larda demokrasimiz kesintiye uğratılmış. 
Türkiye, bazı kesimler tarafından geriye çekil-
miş. Avrupa entegrasyonu içerisinde 
Türkiye’nin demokrasisini kurumsal ve sür-
dürülebilir bir zemine taşımasına engel olun-
muş. Türkiye hep kendi içine kapatılmış. Ne 
zaman ki biz 3 Kasım 2002’de iktidara geldik 
ve içerideki bu odaklara karşı dik durup taviz 
vermeden yolumuza devam ettik ve reform-
ları da hız kesmeden hayata geçirdik, bu 
noktadan sonra Türkiye tam anlamıyla 
Avrupa Birliği sürecine odaklanmış oldu. 
Zaten 2002-2004 arasında Türkiye’nin iki yıl 
gibi kısa sürede Kopenhag Kriterlerini karşı-
lamasını sağlayan da bu kararlılığımız ve dik 
duruşumuz olmuştur. Burada tabii muhalefe-
tin reformlara desteğinin de katkısı olmuştur. 
Bu sayede biz 1959’dan bu yana, yani 43 
yılda yapılamayanı iki yılda yaptık ve AB’den 
müzakere tarihi aldık. 3 Ekim 2005’te de 
müzakere tarihi aldık ve ondan sonra fasıllar 
üzerinde açılış ve kapanış kriterlerine odak-
landık. Fakat bu noktadan sonra da AB için-
de zihinleri körelmiş, bağnaz siyasetçilerin 
engellerine maruz kaldık. Hâlâ da bu engeller 
nedeniyle süreçte tıkanma yaşıyoruz. 

Bir yılı aşkın süredir yeni müzakere baş-
lığı açılamıyor. Açılan başlıklardan kapa-
nan sayısı çok az. Bu durumun nasıl ve 
ne zaman aşılacağını öngörüyorsunuz?
Öncelikle şunu belirtmek gerekir… Biz AB 
sürecine açılan ve kapanan fasıl sayısı üzerin-
den bakmıyoruz. Öyle yaparsak sırtımızdaki 
davulun tokmağını kendi elimizle başkalarına 
veririz.  Biz demokratik standartlarımızı nere-
ye taşımışız, AB müktesebatına uyum nokta-
sında neredeyiz, nereye ulaşmışız buna baka-
rak AB sürecimizi değerlendiriyoruz. Burada 
da halihazırda birçok Avrupa Birliği üyesi 
ülkeden dahi daha ileri noktayı yakalamış bir 
Türkiye görüyoruz. İşte biz bunu açılan ve 
kapanan fasıllara odaklanarak, karşımıza 
çıkarılan engellere prim vererek değil, aksine 
kendi takvimimiz çerçevesinde ortaya koydu-

performansı nasıl başardığını sordu. 
Türkiye’nin başarısının sırrını bizden istedi. 
Avrupa ülkelerinin Bakan, Başbakan, 
Cumhurbaşkanı düzeyinde katıldığı bir top-
lantıda da hepsinin karamsar yorumlarını din-
leyince orada “Cheer Up Europe” (Neşelen 
Avrupa) diye bir çıkış yaptım. Çünkü Avrupa 
da Türkiye de bugün yaşanan krizden daha 
kötülerini gördü. Türkiye’de 2001 krizinde 
neler yaşandığını, gecelik faizlerin yüzde 8 
binlere ulaştığını, bir gecede insanların haya-
tının nasıl kötüleştiğini daha dün gibi hatırlı-
yoruz. Ama biz göreve geldik, istikrar ve 
güveni sağlayarak bütün bu felaket boyutun-
daki durumu tersine çevirmeyi başardık. 
Demem odur ki elbette büyük felaketler, 
büyük krizler yaşanabilir. Burada mesele aklı-
selimin ve mantığın çerçevesi içinde kalarak 
istikrar ve güven atmosferini güçlendirecek 
yöntemleri benimsemektir. Kriz atmosferinde 
eğer bunu başarabiliyorsanız o zaman kriz-
den fırsat bile çıkarabilirsiniz. Demokrasiye 
yatırım yapacaksınız, reformlarınızı kararlılıkla 
uygulayacaksınız, kendi takvim ve programı-
nızdan taviz vermeyeceksiniz… İşte o zaman 
kriz psikolojisini de yenmiş olursunuz. 
Türkiye tecrübesi bu noktada Avrupa’ya 
önemli bir örnek sunuyor. Ama bu zamana 
kadar ne yazık ki oybirliği kuralı nedeniyle 
AB’nin bu krize etkin ve zamanında müdaha-
leler yapma imkanının kısıtlandığını gördük. 
Sadece ekonomik krizle değil, bugün dünya-
nın yaşadığı bütün krizlerde Avrupa Birliği 
eğer etkin bir mücadele göstermek istiyorsa, 
bunun da ötesinde kendi iç mekanizmasında 
adaleti ve hakkaniyeti tesis etmek istiyorsa, 
bu oybirliği kuralını gözden geçirmelidir. Aksi 
takdirde geçmişte birçok kriz yaşamış ve bu 
krizleri başarıyla atlatmış, bu krizlerden güç-
lenerek çıkmış Avrupa Birliği bu kez duvara 
toslar. 

Siyasi engeller yaşanmasına 
rağmen bir AB Bakanlığı 

ihdas ettik. Bizim için AB 
sürecinin birtakım dar 

vizyonlu liderlerin şahsi 
hırslarına kurban 

edilemeyecek kadar değerli 
ve stratejik olduğunu 

gösterdik. 
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ğumuz müktesebata uyum programıyla 
başardık. Bundan sonra da süreçteki tıkanık-
lık aşılsın veya aşılmasın biz bu takvim doğ-
rultusunda yarın AB üyesi olacakmış gibi 
reformları hayata geçirmeye devam edeceğiz. 

Bu durumu, Türkiye için AB üyeliğinin 
önemini yitirmeye başlaması olarak 
yorumlayabilir miyiz?
Kamuoyumuzda böyle bir algının varlığını 
yadsıyamayız ama biz AB üyeliğini konuşmak 
için henüz erken olduğunu, şimdi bunun 
zamanı olmadığını düşünüyoruz. Bizim şu 

oranlarda “evet” cevabı alıyoruz. Bize de mil-
letimizin mesajını yerine getirmek düşüyor.

Bir yandan da Türkiye’nin reformlar 
konusunda yeterince hızlı davranmadığı 
yönünde eleştiriler var. Siz bu eleştirile-
re nasıl yaklaşıyorsunuz?
Bu eleştirileri anlamak mümkün değil. Ben 
iddia ediyorum: Bugün dünyanın hangi ülkesi-
ne bakarsanız bakın, Türkiye kadar hızlı ve 
kararlı şekilde reform takvimi uygulayan çok 
fazla ülke göremezsiniz. Hele krizle boğuşan 
Avrupa Birliği ülkeleri arasında ben şu anda AK 
Parti’den daha reformcu bir Hükümet göremi-
yorum. Zaten rakamlar da bunu teyit ediyor. 
Türkiye Büyük Millet Meclisi şu anda dünyanın 
en çok çalışan parlamentolarından biri. Her 
gün yeni ve tarihi nitelikte bir reform parlamen-
tomuzda görüşülüyor ve kabul ediliyor. Keza 
ekonomideki rakamlar da ortada. Şu anda 
Avrupa’nın en hızlı büyüyen ekonomisiyiz. 
Türkiye eğer reformlar konusunda yavaş kal-
saydı, bu başarıları gösterebilir miydi? Aksine, 
başarı bir yana şu an bizde diğer ülkeler gibi 
krizin etkileriyle boğuşmak zorunda kalırdık. 
Dikkat ediniz reformlar konusunda eleştirildiği-
mizi söylediğiniz bir dönemde biz Türkiye’ye 
yeni, sivil bir Anayasa kazandırmanın çabası 
içindeyiz. Türkiye böyle tarihi bir sürecin eşiğin-
de. Dolayısıyla ben bu eleştirileri çelişkili ve 
hatta çoğu zaman kasıtlı buluyorum.

Geçmiş yıllarda yapılan anketlerde Türk 
halkının AB’ye üye olmak konusundaki 
isteği belirgin biçimde öne çıkarken üye 
ülke vatandaşlarının Türkiye’nin üyeliği-
ne sıcak bakmadığı anlaşılıyordu. Bugün 
gelinen noktada Türk halkının da üyeliğe 
daha temkinli yaklaştığı görülüyor. Bu 
kapsamda 2012 yılına yönelik iletişim 
faaliyetleri planlarınızı öğrenebilir miyiz?
Türkiye’nin AB üyeliğinin önündeki engelleri 
kaldırmanın en önemli yolu, Türkiye kamuo-
yu ile AB üyesi ülkelerinin kamuoylarını birbir-
lerine yakınlaştırmak. Bunu da etkili bir ileti-
şim stratejisi ile sağlayabileceğimizi düşünü-
yoruz. Türkiye’yi AB’ye, AB’yi de Türkiye’ye 
ne kadar iyi anlatırsak kamuoyları da o kadar 
birbirine yakınlaşmış olur. Esasen göreve 

anda üzerinde durduğumuz ve odaklandığı-
mız tek konu reformlardır. Biz AB standartla-
rını da aşan bir vizyonla bu reformları hayata 
geçirmeye devam edeceğiz. Zaten milletimiz 
de bizimle aynı yönde düşünüyor. 
Yaptırdığımız kamuoyu yoklamalarında mille-
timize “Türkiye’nin AB üyesi olacağına inanı-
yor musunuz” diye sorduğumuzda yüzde 
30’lar seviyesinde “evet” cevabı alıyoruz. 
Ama “AB uyum yasalarının, yani reformların 
Türkiye’nin demokratikleşmesi için önemli 
olduğuna inanıyor musunuz” diye sorduğu-
muzda bu sefer yüzde 80’lere yaklaşan 

“Biz demokratik 
standartlarımızı nereye 
taşımışız, AB müktesebatına 
uyum noktasında neredeyiz, 
nereye ulaşmışız buna 
bakarak AB sürecimizi 
değerlendiriyoruz.”
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meselesi de maalesef bunun unsurlarından 
biri… 12 Eylül darbesini gerçekleştirenler o 
dönemde milletimizin önüne böyle bir engeli 
kendi eliyle koymuş. Bugün de hâlâ bunun 
ceremesini çekiyoruz. Biz şu anda 
Komisyon’la çalışmalarımızı sürdürüyoruz. Bu 
çalışmalarımız neticesinde birtakım gelişmeler 
de kaydettik. Vize kolaylığı adına birçok kaza-
nım elde ettik. Ama bizim beklentimiz, talebi-
miz ve hakkımız vize muafiyetinin sağlanması-
dır. Bunun için de Konsey’in bir an evvel 
Komisyon’a Türkiye ile vize muafiyeti müzake-
relerini başlatma yetkisi vermesini istiyoruz. 
Ama onların beklentisi de Geri Kabul 
Anlaşması’nı paraflamamız. Bu takdirde bunu 
sağlayabileceklerini söylüyorlar. Bizim tutumu-
muz net. Konsey Komisyon’a bu yetkiyi ver-
meden asla Geri Kabul Anlaşması konusunda 
bir adım atmamız beklenemez. 

Bugün Avrupa coğrafyasına binlerce kilo-
metre mesafede olan ülkeler AB ile vizesiz 
seyahat hakkına sahipken katılım müzakere-
lerini yürüten Türkiye’nin böyle bir haksızlıkla 
karşı karşıya olması AB için açıklanabilir bir 
durum olamaz. 193 milyonluk Brezilya’nın, 
Belize, Uruguay, Paraguay gibi ülkelerin 
böyle bir hakkı varken Türkiye’nin neden 
olmadığı sorusu, cevabı verilebilen bir soru 
değil. AB ile üyelik müzakereleri yürütüp de 
vize muafiyeti olmayan tek ülkeyiz. Bu durum 
AB açısından da bizim açımızdan da sürdü-
rülebilir değildir. Ama ben eninde sonunda 
bu engelin ortadan kalkacağına inanıyorum. 
Yeter ki biz bu büyüme ve demokratikleşme 
trendimizi devam ettirelim. 

geldiğimiz günden bu yana da bu anlayışla iki 
yönlü bir iletişim stratejisini uyguluyoruz. Bir 
yandan içeride Avrupa Birliği’nin Türkiye’nin 
diyetisyeni olduğunu vurgularken, dışarıda da 
Türkiye’nin AB’ye katacağı zenginlikleri, AB’yi 
kıtasal barış projesinden küresel bir barış pro-
jesine dönüştüreceğini dile getiriyoruz. 2012 
gerek bazı ülkelerdeki seçim süreçleri, gerek-
se temmuz ayına kadar Ada’da bir çözüme 
ulaşılmazsa Güney Kıbrıs Rum Yönetimi’nin 
sözde dönem başkanlığı bu yılı her iki taraf 
için daha da zorlaştırıyor. Mevcut tıkanıklıkların 
önüne bu gelişmelerin de eklenmesiyle birlikte 
kolay bir yıl olmayacak. O yüzden Türkiye’nin 
AB içindeki dostlarının seslerini daha fazla 
yükseltmeleri gerekecek. Biz de dostlarımıza 
bu beklentimizi ısrarla dile getiriyoruz. 

Avrupa’nın içinden geçtiği zor dönemde 
pek çok Türk şirketi, şirket satın alma 
stratejisi izliyor. Siz bu konuda gerek 
Türk şirketleri ile gerekse de ekonomi 
yönetimi ile işbirliği yapıyor musunuz? 
Yapıyorsanız bununla ilgili çalışmalarını-
zı anlatır mısınız?
Bununla ilgili Ekonomi Bakanımız Sayın Zafer 
Çağlayan’ın ciddi çalışmaları var. Biz de üze-
rimize düşen kısmıyla takibimizi yapıyor ve 
elimizden gelen desteği veriyoruz. Bugün 
Türk yatırımcılarımız dünyanın her yerinde 
göğsümüzü kabartan yatırımlara imza atar-
ken kurdukları ortaklıklarla ve satın aldıkları 
uluslararası şirketlerle de özgüvenlerini ve 
vizyonlarını ortaya koyuyorlar. Türk şirketleri 
bu çabalarını ne kadar artırırlarsa Türkiye’nin 

AB üyeliği de kolaylaşacak, ülkemizin ulusla-
rarası imajı da güçlenmeye devam edecek. 
O yüzden şirketlerimizin ve yatırımcıların bu 
tür çabalarını önemsiyor ve teşvik ediyoruz. 

Türkiye’ye vize kolaylığı sağlanması 
konusundaki gelişmeler nelerdir? 
İlerleyen zamanlarda, üyelikten önce, 
özellikle Türk iş dünyası açısından AB’ye 
vizesiz seyahat mümkün olacak mı?
Az önce söyledim… Türkiye ne zaman AB ile 
entegrasyon sürecinde mesafe kat etse, ne 
zaman AB ile ilişkilerinde bir aşama yukarıya 
çıkma hazırlığına başlasa anında birileri buna 
engel koymuş. Demokrasimiz kesintiye uğra-
tılmış, Türkiye kendi içine hapsedilmiş.  Vize 

Bugün Türk yatırımcılarımız 
dünyanın her yerinde 
göğsümüzü kabartan 

yatırımlara imza atarken 
kurdukları ortaklıklarla ve satın 
aldıkları uluslararası şirketlerle 
de özgüvenlerini ve vizyonlarını 

ortaya koyuyorlar.
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Mustafa V. Koç, 19. Anadolu 
Buluşmaları’nda bayilere seslendi ve 
“İnsan kaynağınıza önem verin. 
İkinci ve üçüncü nesilleri iyi eğitin, 
iyi yetiştirin. Çalışanlarınıza 
yatırım yapın” dedi. 
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KOÇ AILESI
BOLU’DA BIR ARADA!

Koç Topluluğu’nun kurucusu Vehbi Koç’un  
“Koç Ailesi’nin birer ferdi” olarak nitelendirdiği 

bayileri bir araya getirmeyi hedefleyen Geleneksel 
Anadolu Buluşmaları’nın 19.’su 500’ün üzerinde 

bayinin katılımıyla Bolu’da gerçekleştirildi.

Mustafa V. Koç: “Anadolu 
Buluşmaları’na özel bir 

önem veriyorum. Çünkü, 
siz bayilerimizi 

Topluluğumuzun temel 
taşlarından biri olarak 

nitelendiriyorum ve büyük 
bir aile olduğumuza 

yürekten inanıyorum.”

MUSTAFA V. KOÇ: “DIŞ FINANSMAN 
IHTIYACI BÜYÜK BIR RISK”

Ekonomik açıdan tüm ülkeleri zorlu bir 
sürecin beklediğini belirten Mustafa V. 
Koç, dünyada ABD kaynaklı finansal dal-
galanmanın ardından gelen yapısal dönü-
şümün sancılarının sürdüğünü, Avrupa 
Birliği’nde başlayan ekonomik krizin ise, 
Birliğin yapısının ve geleceğinin sorgulan-
masına neden olduğunu dile getirdi. 2012 
yılında Avrupa ve Amerika’daki büyüme 
beklentilerinin düşüşe geçtiğini belirterek 
gelişmekte olan ülkelerin büyüme hızların-
da küçük ölçekli düşüşler yaşanacağını 
öngören Mustafa V. Koç, “Dünyada bu tür 
gelişmeler süregelirken, Türkiye’nin önemli 
bir aktör olduğu Ortadoğu coğrafyası ise 

2003 yılından bu yana düzenlenen ve Koç 
Topluluğu üst düzey yöneticileri ve bayile-
rin bir araya geldiği Anadolu Buluşmaları 
bu defa Bolu, Zonguldak, Karabük, 
Bilecik, Sakarya, Düzce, Bartın, Çankırı ve 
Kocaeli’den gelen 500’ün üzerinde bayiyi 
buluşturdu. 

Koç Holding Yönetim Kurulu Başkanı 
Mustafa V. Koç, Koç Holding CEO’su 
Turgay Durak, Koç Holding Grup 
Başkanları ve 500’ün üzerinde bayinin katı-
lımıyla gerçekleşen toplantının açılış konuş-
masını Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa V. 
Koç yaptı. Bayi teşkilatının oluşumunun 
Koç Holding’in kurucusu Vehbi Koç’un ileri 
görüşlülüğünün bir sonucu olduğuna dikkat 
çeken Mustafa V. Koç, bayilerin rekabet 
gücünde önemli bir payı olduğunu vurgula-
dı. Topluluğun gelecek stratejilerine yön 
veren unsurlardan birinin bayilerin görüşleri 
olduğunu dile getiren Koç Holding Yönetim 
Kurulu Başkanı 2012 yılına ilişkin beklentile-
ri bayilerle paylaştı. 

Küresel dengelerin her geçen gün 
değiştiği bir dönemde dünya konjonktürü-
ne değinen Mustafa V. Koç, Türkiye ve 
dünya açısından dönüm noktası niteliği 
taşıyan bir sürece girildiğini dile getirdi ve 
sözlerini şöyle sürdürdü: “Bu noktada, 
Türkiye olarak dengeli bir yaklaşım benim-
semeli, küresel satrancın hamlelerini iyi 
okumalıyız. Geleceği izleyen değil, belirle-
yen bir aktör olmak üzere kendimizi 
konumlandırmalıyız.” 
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aracılığıyla “Ülkem İçin” projesi kapsamında 
bugüne kadar çok değerli projeler gerçekleş-
tirdiklerine dikkat çekti. Koç, “Ülkem İçin pro-
jemiz toplumsal katkı alanında göğsümüzü 
kabartıyor. 2010 ve 2011 yıllarında sizlerin de 
desteğiyle 83 bin ünite kan bağışında bulu-
narak bir kurum tarafından Kızılay’a bugüne 
kadar gerçekleşen en büyük kan stoğunu 
oluşturduk” diye konuştu. 

“GELECEĞINIZE YATIRIM YAPIN”

Konuşmasının sonunda Koç Topluluğu’nun 
86. yılını kutlayacağı 2012 yılında başarılarını 
perçinlemeyi hedeflediklerini anlatan Mustafa 
V. Koç, elde edilecek yeni başarılarda en 
büyük payın yine bayilere ait olacağını söyle-
di.  Bayilere, “Sizler, satış cephesinde ön saf-
ları tutuyorsunuz. Tüketici ile doğrudan ilişki 
kurarak Koç Kopluluğu’nun yüzünü temsil 
ediyorsunuz. Hep birlikte başarılarımızı sür-
dürülebilir kılmak için sizler de düşünülmeye-
ni düşünün” diyerek seslenen Koç Holding 
Yönetim Kurulu Başkanı, bayilere şu tavsiye-
lerde bulundu: “Müşteri beklentileri her 
geçen gün yükseliyor. Yenilikçi, yaratıcı, kali-
teli, güler yüzlü, çözüm üreten bir anlayışla 
müşteri yelpazenizi genişletin. Bunu yapar-
ken, kurumsal yapınızı, tesislerinizi ve hizmet 
kalitenizi mutlaka dünya standartlarına geti-
rin. Bu amaçla, insan kaynağınıza önem 
verin. İkinci ve üçüncü nesilleri iyi eğitin, iyi 
yetiştirin. Çalışanlarınıza yatırım yapın.” 

son zamanlarda en hareketli dönemini 
geçiriyor. ABD’nin Irak’ta varlığının son 
bulması, Suriye’de demokrasiye geçişi 
sağlayamayan rejimin baskı altına alınması 
ve İran’a yönelik askeri müdahale spekü-
lasyonları, bölgenin yeniden yapılandığı bir 
sürece girildiğini işaret ediyor. Hiçbir şeyin 
eskisi gibi olmayacağı Ortadoğu’da kısa 
sürede kalıcı bir sonuç alabilmenin de 
mümkün olmadığı konusunda bir görüş 
birliği bulunmaktadır.”

Mustafa V. Koç, tüm dünyada yaşanan 
ekonomik ve siyasal çalkantıların 2011’in yaz 
aylarından sonra ülkemizi de olumsuz etkile-
meye başladığına işaret ederken bunun 
sebebinin de iç talepteki hızlı büyüme oldu-
ğunu söyledi. Ülkemiz için en önemli risk 
unsurunun giderek artan dış finansman ihti-
yacı olduğunu anlatan Koç Holding Yönetim 
Kurulu Başkanı, Avrupa’nın halen en büyük 
ticaret ortağımız olduğunu belirtti. Koç, önü-
müzdeki dönemde Avrupa’daki sıkıntıların 
ülkemizi olumsuz etkileyebileceği uyarısında 
bulundu. 

“KOÇ TOPLULUĞU BÜYÜYOR, ISTIHDAM 
ARTIYOR”

Mustafa V. Koç, Topluluk olarak 2011 yılın-
da ülkenin büyüme performansına paralel 
olarak başarılı sonuçlar elde edildiğini belirt-
ti. Sürdürülebilir büyüme ve rekabet için 
yatırımlara aralıksız devam edildiğini anlatan 
Koç, Topluluk şirketlerinde çalışan sayısının 
81 bini bulduğunu belirterek, “Türkiye’nin en 
çok istihdam sağlayan grubu unvanını koru-
yoruz” dedi. Mustafa V. Koç, 2012 yılında 
Topluluk olarak büyüme beklentilerini yüzde 
4, enflasyon beklentilerini ise yüzde 6-7 ola-
rak açıkladı. Koç Topluluğu’nun 2011 yılın-
da 2,9 milyar TL’lik kombine yatırım gerçek-
leştirdiğini belirten Mustafa V. Koç, 2012’de 
ise bu rakamın 6,5 milyar TL seviyesine 
çıkacağını aktardı.

Koç Topluluğu’nun yürüttüğü Meslek 
Lisesi Memleket Meselesi (MLMM) projesinin 
6’ıncı yılını geride bıraktığını belirten Mustafa 
V. Koç, “350 gönüllümüzün ve 20 şirketimi-
zin kurumsal desteği ile yürütülen projemiz-
de, 81 ilde 262 okulda, 8 bin meslek lisesi 
öğrencisine eğitim bursu veriyoruz, staj ola-
nağı sağlıyoruz ve kariyer gelişimlerine des-
tek oluyoruz. Bayilerimizin özellikle staj konu-
sundaki desteği bu modele güç katmaktadır. 
Staj ve istihdam konusunda kalifiye personel 
olarak MLMM bursiyerlerimize öncelik tanıyı-
nız” dedi. “Ülkem İçin” projesine de değinen 
Mustafa V. Koç, Topluluk bayileri ve şirketleri 

CEO TURGAY DURAK: “HER BAYII BIR 
KANAAT ÖNDERI”

Koç Holding Yönetim Kurulu Başkanı 
Mustafa V. Koç’un konuşmasının ardından 
kürsüye gelen Koç Holding CEO’su Turgay 
Durak, konuşmasına katılımcı bayilerin temsil 
ettiği coğrafyanın önemine değinerek başladı 
ve “Bu coğrafya Türkiye ekonomisinin 
İstanbul ve Ankara’dan sonra üçüncü itici 
gücü. Sanayide yaratılan katma değer olarak 
ise İstanbul’dan sonra ikinci sırada” dedi. 
Durak, her bayinin kendi bölgesinde kanaat 
önderi olarak görüldüğünü, bu nedenle de 
düşüncelerinin ve yol göstericiliklerinin Koç 
Topluluğu için çok değerli olduğunu söyledi.  
Bu büyüklüğün ve dinamizmin Koç 
Topluluğu’nun geleceğini değerlendirirken 
yeni ufuklar açtığına inandığını dile getiren 
Turgay Durak, Vehbi Koç’un bayileri her 
zaman Koç Ailesi’nin birer ferdi olarak gördü-
ğünü, kendisinin de bu kültür içinde yetiştiğini 
anlattı. “Bizler büyük bir aileyiz ve tüm başarı-
larımızın arkasında, bir olmanın, birlik olmanın 
gücü ve motivasyonu var” diyen Koç Holding 
CEO’su, Anadolu Buluşmaları toplantılarının, 
Koç Topluluğu’nun vizyonunun bayiler tara-
fından sahiplenilmesinde ve alınan geri bildi-
rimlerle iş stratejilerinin şekillenmesinde 
daima belirleyici olduğunu söyledi. 

Konuşmasında ayrıca Türkiye ekonomisi-
nin 2011 yılını değerlendiren CEO Turgay 
Durak, Koç Topluluğu’nun da başarılı bir yıl 

CEO Turgay Durak, tüm bayilerin 
kendi bölgelerinde birer kanaat 
önderi olduğunu belirterek onların 
düşünce ve yol göstericiliğinin 
Koç Topluluğu için çok önemli 
olduğunu dile getirdi. 
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geçirdiğini, Topluluk şirketlerine ilişkin detay-
lar vererek anlattı. “2012’de bu başarılarımızı 
perçinleyeceğiz. Topluluk olarak dış pazarları-
mızı çeşitlendirirken, yurtiçinde pazar payları-
mızı geliştirecek ve rekabet gücümüzü artıra-
cak, fark yaratacak yatırımları planlı ve uzun 
vadeli bir bakış açısıyla gerçekleştirmeye 
devam edeceğiz “ dedi. 

“RISKLER DAHA ÇOK AVRUPA’DA 
BIRIKTI”

2012 yılına ilişkin öngörülerini de bayilerle 
paylaşan CEO Turgay Durak, riskin daha 
çok Avrupa’da birikmiş gibi göründüğüne 
dikkat çekerek Amerika’daki başkanlık 
seçimleri, Ortadoğu’da devam eden siyasi 
karmaşa, İran’ın nükleer programı, Kuzey 
Kore’deki liderlik değişimi, Çin ve Hindistan 
ekonomilerinde yaşanan yavaşlama gibi bir-
çok konunun, 2012’ye bakışı gölgelediğini 
dile getirdi. Durak, Koç Topluluğu olarak 
gelecek stratejisini oluşturan temel ilkeleri şu 
şekilde belirlediklerini aktardı: Küresel bir 
oyuncu ve bölgesel bir güç olmak, stratejik 
önemi olan sektörlerde lider olmak, değişime 
önderlik ederek verimliliği, rekabet üstünlü-
ğünü ve kârlılığı artırmak, teknolojiyi en iyi 
şekilde kullanarak markalarımızı dünya piya-
salarında üst sıralara taşımak ve riskleri ve 
fırsatları en iyi şekilde yönetmek. “Bu strateji-
leri Koç Topluluğu’nun tüm üyeleriyle ‘düşü-
nülmeyeni düşünerek’ gerçekleştireceğiz” 
diyen Koç Holding CEO’su sözlerini söyle 

2003 yılından beri 
gerçekleştirilen Anadolu 

Buluşmaları Samsun, Ordu, 
Erzurum, Konya, Hatay, 

Gaziantep, Mardin, 
Kayseri, Eskişehir, Ankara, 

Denizli, Antalya, İzmir, 
Çanakkale, Bursa ve Bolu 

illerine uğradı.  
Bu toplantılarda toplam 

12.700 bayii bir araya geldi.

sürdürdü: “Teknoloji ve inovasyona öncülük 
ederek yenilikçi, farklı, çevreye duyarlı ve 
enerji verimliliği yüksek ürünler için Ar-Ge 
harcamalarına hız veriyoruz.” 

AKLA HITAP EDIP GÖNÜL KAZANMAK

Marka gücüne sahip olmanın, pazar liderliği 
ve karlılığın en önemli anahtarlarından biri 
olduğuna da değinen Turgay Durak, faaliyet 
gösterilen alanlarda sahip olunan güçlü ve 
köklü markaların bu konumunu sürdürebilme-
sinin yolunu ise şu sözlerle anlattı: “Bu konu-
mumuzu sürdürmek için müşterilerimizin aklı-
na hitap ederken, kalbini kazanmayı da unut-
mamalıyız. Özellikle genç nüfusu bu kadar 

yüksek olan ülkemizde markalarımızın genç 
nesillerin gözünde de aynı değeri taşımasını 
güvence altına almalıyız. Onlara fiziksel ve 
duygusal olarak ulaşmak için düşünülmeyeni 
düşünerek, yenilikçi yollar kullanmalıyız. Ürün 
ve hizmetlerimizin üstünlüğünü, farklılığını, ve 
kalitesini müşterilerimize ulaştıran köprüler 
olarak siz değerli bayilerimiz bu noktada kilit 
rol oynamaktasınız.”

Koç Topluluğu’nun sosyal sorumluluk pro-
jeleri Ülkem İçin ve Meslek Lisesi Memleket 
Meselesi projelerine de değinen Koç Holding 
CEO’su, bu iki projenin birlik olunduğunda 
yapılabileceklere ve ne kadar büyük bir katkı 
yaratılabileceğine dair en önemli kanıt oldu-
ğunu dile getirdi. Durak sözlerine şöyle 
devam etti: “Biz büyük bir aileyiz. birbirimize 
olan bağlılığımız ve birlikteliğimiz bizi güçlü ve 
farklı kılan yegane unsurdur. Bir olmaktan 
aldığımız güçle ve güvenle, düşünülmeyeni 
düşünerek, üzerimize düşen sorumlulukları 
yerine getirerek ulusal ve uluslararası planda 
konumuzu güçlendirmeye ve her koşulda 
lider olmaya devam edeceğiz.”

Konuşmasını Vehbi Koç’un her bayii top-
lantısında söylediği “Hep beraber çok çalışa-
lım, çok kazanalım, devlete de çok vergi 
verelim!” sözleriyle noktalayan CEO Turgay 
Durak, topluma ve Topluluğa kattıkları değer 
için bayilere teşekkür etti ve işlerinde başarı-
lar diledi. 

CEO Turgay Durak’ın konuşmasının ardın-
dan soru-cevap şeklinde ilerleyen toplantı, 
akşam düzenlenen gala yemeğiyle son buldu.

TÜRKIYE’NIN  SAKLI BAHÇESI
BOLU

19. Anadolu Buluşmaları’na ev sahipliği yapan Bolu, doğal 
güzelliğinin yanı sıra hem tarihi hem de ekonomiye katkıları  

nedeniyle Türkiye açısından ayrı bir önem taşıyor.

Milattan önce 2000’li yıllara daya-
nan Frig uygarlığının bir kolu olan 
Bithynialılar’ın, bugünkü Bolu kenti-
nin 8 km yakınında Eski Hisar olarak 
bilinen yerde Bithynion ya da 
Bithynium adlı yerleşim merkezini 
kurdukları bilinir. Daha sonra bu 
kent “Claudiopolis” adını alır. Ancak 
kent kısaca “Poli” diye anılır. 
Rivayete göre Türkler bu kente yer-
leştikten sonra “Poli” kelimesi “Bolu” 
haline gelir. 

Yeşil doğası, ormanları ve yaylaları 
ile Bolu ve çevresi, özellikle kış turiz-
mi açısından çok değerlidir. Kayak 
turizminin en önemli noktalarından 
Kartalkaya ve Esentepe, Bolu’da yer 
alır. Bolu’nun fay tabakası üzerinde 
olması, çok miktarda jeotermal su 
kaynağı ve kaplıcaların da bu çevrede 
yer almasına neden olarak sağlık 
turizmine de katkı sağlar. 

Bolu yaylaları, Doğu Karadeniz’deki 
örneklerini aratmayacak nitelikte 

yeşil ormanlarla kaplı dağlar üzerin-
de, gür akarsuların geçtiği, yemyeşil 
verimli düzlüklerdir. Bolu’nun dört 
yanını kuşatan orman tabakası ve 
zengin bitki örtüsü, beraberinde çok 
çeşitli av hayvanlarını görme imkanı 
da sağlar. Kış ve dağ turizmi, yayla 
turizmi, sağlık turizmi, deniz, kamp ve 
av turizmi imkanlarının bulunması ve 
Turizm Bakanlığı’nın belgeli tesisleri-
ne ev sahipliği yapması kentin turizm 
açısından çekiciliğini daha da artırır. 
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Yaklaşık 21 yıl boyunca Tofaş`ta çeşitli görevlerde 
bulundunuz, Fiat’ta uluslararası organizasyonlar-
da yöneticilik yapma fırsatı buldunuz. İçeriden 
yetişmiş bir lider olarak direksiyonun başına geç-
mek nasıl bir duygu? 
1984 yılında ilk adımımı attığım Tofaş’a 28 yıl sonra CEO 
pozisyonunda dönmek, o ilk günkü heyecanı yeniden 
yaşamak benim için büyük bir mutluluk. 28 yıl önce nasıl 
büyük bir heyecanla işimin başında isem, bugün de aynı 
heyecanla Tofaş’ın CEO’su olarak sizlerin karşısında ve 
işimin başındayım. Tofaş, bugüne kadarki kariyer yolcu-
luğumda benim için gerçek bir okul niteliğinde oldu. 
Türkiye’nin en köklü kurumlarından biri olan, Türk oto-
motiv sektörüne liderlik yapan ve ülke ekonomisine 
büyük katma değer yaratan Tofaş Ailesi’nin engin kültü-
ründe yetişmiş olmaktan her zaman onur duydum. 
Kariyerimin Tofaş dışında geçen yıllarında da Tofaş ile 
bağım hiç kopmadı. Tofaşlı olmanın gücü ve bu vesile ile 
gelen gururu hep yakından hissettim. Tofaş’ta liderlik 
bayrağını devralırken isteğim; sahip olduğum deneyim 
ve Tofaş Ailesi’nin gücüyle geçmiş ile gelecek arasında 
sağlam bir köprü kurulmasıdır. 

Türkiye’nin ve Tofaş’ın Fiat dünyasındaki yeri 
konusunda neler söylemek istersiniz?
Bu soruyu yanıtlamak için önce bugün Tofaş’ın geldiği 
noktayı ifade etmemde fayda var. 1971 yılında, yılda 20 
bin adetlik üretim kapasitesiyle, 600’e yakın çalışanıyla 
mütevazı bir fabrikada Murat 124 modeliyle üretime 
başlayan Tofaş, bugün ise yılda 400 bin adetlik üretim 

kapasitesi, 8 bini aşkın çalışanıyla 80’den fazla ülkeye 
ihracat yapan global bir oyuncu olmayı başardı. Bugün 
Tofaş olarak Türkiye’nin hem binek otomobil hem de 
hafif ticari araç üreten tek üreticisi konumundayız. 
Tofaş, 2011 sonuçlarına göre Türk otomotiv sanayi üre-
timinin yüzde 28’ini (308 bin adet) ve ihracatının yüzde 
23’ünü (181 bin adet) tek başına gerçekleştirmektedir. 

Tofaş bugün beş global markaya üretim yapmakta-
dır. Minicargo projesi kapsamında Fiat, Citroen, 
Peugeot markalarının yanı sıra Yeni Fiat Doblo projesi 
kapsamında da Opel ve Vauxhaull markalarına üretim 
yapıyoruz. 2013 yılında devreye girecek olan Doblo 
Amerika ile Ram markasının da eklenmesiyle üretim 
yaptığımız markaya sayısı altıya yükselecek.

Koç Holding ve Fiat S.p.A.’nın eşit hissedar olduğu 
Tofaş, günümüzde Fiat’ın dünya çapındaki üç stratejik 
üretim ve Ar-Ge merkezinden biridir. Üretimde sahip 
olduğumuz dev kapasite, nitelikli çalışanlarımız, verimli 
ve yüksek kaliteli üretimimizle daha da anlamlı hale geli-
yor. Tofaş olarak beş yıldır ilerlediğimiz Dünya Klasında 
Üretim (WCM) yolunda Bursa fabrikamız çok önemli 
kazanımlar elde etti. Fiat dünyasında Gümüş seviyeye 
ulaşan ilk fabrika olduk. Altın’ın en büyük adayı olan 
Bursa fabrikamız, 170 Fiat-Chrysler fabrikası arasında 
zirvede yer alıyor. Bursa fabrikamızın bu yıl yapılacak ilk 
denetimde Altın’ı alacağı konusunda güvenimiz tamdır. 

Gücümüzü aldığımız ve Fiat dünyasında öne çıktığı-
mız diğer konu ise Ar-Ge yetkinliklerimiz. Son beş yılda 
1,6 milyar dolarlık yeni model ve teknoloji yatırımına 
imza atan Tofaş’ın tüm bu başarılarında sahip olduğu 

Otomotiv sektöründeki kariyerine bundan 28 yıl 
önce Tofaş’ta başlayan ve 21 yıl boyunca burada 
çeşitli görevlerde bulunan Kamil Başaran, artık 

direksiyonun başında. Tofaş’ın yeni CEO’su, şirketin 
gelecek vizyonuna ve konumuna dair hayallerini 
sıralarken önümüzdeki dönemde yurt içi ve yurt 

dışındaki başarılara yenilerinin ekleneceğinin de 
sinyallerini veriyor. 

VAR
HAYALIM

BIR
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mart dinamiklerine baktığımızda pazar yukarı 
doğru gidiyor. İkinci beklentimiz ise yılın ikinci 
altı ayında makroekonomik göstergelerin iyile-
şeceği yönünde. İç pazar da bu değişkenlerle 
birlikte iyi gidecek gibi duruyor, eğer öyle olur-
sa 800 binlere doğru gideriz diye düşünüyo-
ruz. Tofaş olarak bünyemizdeki markalarla 
geçen yıl yüzde 15 pazar payı elde ettik. 2012 
yılında da en az yüzde 15 pazar payı alacağı-
mızı öngörüyoruz. Tofaş olarak pazarın öncü 
ve büyük oyuncusu olmaya devam edeceğiz. 

Tofaş’ın Doblo ile kıtalar arasına geçtiği 
bir dönem başladı. Doblo öncesi ve son-
rası dönemi düşünürsek kendinizi dünya 
klasmanında nerede görüyorsunuz?
Tofaş’ın tarihinde önemli bir mihenk taşı olan 
Doblo modelinin üretimine 2000 yılının Eylül 
ayında başladık. Tofaş ailesi olarak kalitesi, 
teknolojisi ve insan kaynakları potansiyeliyle 
Fiat’ın en önemli üretim merkezlerinden biri 
olduğumuzu Fiat Doblo projesiyle ispat ettik. 
Tofaş, 2001 yılında en yüksek ihracatı ger-
çekleştiren otomotiv firması olurken, “İhracat 
Şampiyonu” Fiat Doblo ile ilk bir yıl içinde 100 
bin adetlik üretim rakamına ulaştık. Böylece 
Tofaş olarak Türkiye’de bir ilke daha imza 
atmış olduk. Doblo ihraç pazarlarında da kali-
tesiyle büyük başarı kazandı. Sayısız ödül 
kazanan Doblo’nun bu başarısı Fiat dünyasın-
da Tofaş’ın başka projelerin sorumluluğunu 
da üstlenmesini sağladı. 

Tofaş, Doblo’nun ardından 2007 yılında 
Türkiye’de üretilip dünyaya ihraç edilen Fiat 
Linea’nın yanı sıra “üç marka için üretilerek” 
Türkiye’de bir ilke imza atan Minicargo pro-
jesini devreye aldı. Üç markaya üretim yaptı-
ğımız bu proje sadece Tofaş için değil, Türk 

Ar-Ge Merkezi önemli bir rol oynamaktadır. 
Tofaş bugün dünyada Ar-Ge’ye en fazla yatı-
rım yapan 1000 şirket arasına giren üç Türk 
şirketinden biridir. Tofaş 2005-2011 yılları ara-
sında yürüttüğü Ar-Ge faaliyetleri için yaklaşık 
900 milyon dolar kaynak ayırmıştır. Bu dönem 
içerisinde gerçekleştirilen Ar-Ge faaliyetleri 
neticesinde üç yeni aracın geliştirilmesi 
tamamlanmış ve başarılı bir şekilde pazara 
sunulmuştur. Ar-Ge yetkinliklerimiz her yeni 
proje ile daha da artıyor, Fiat’ın Tofaş’a güve-
ni de bu paralelde perçinlenmektedir.

Ayrıca Tofaş bugün iç pazarda altı markayı 
bünyesinde barındırmaktadır. İç pazarda bün-
yesindeki markalarla yüzde 15 pazar payına 
sahip olan Tofaş’ın satışını gerçekleştirdiği 
araçların yüzde 90’ını Bursa’da üretilen 
modeller oluşturmaktadır. Bu anlamda Tofaş, 
Türkiye’de üretim yapan global markalar ara-
sında “toplam satışta yerlilik oranı en yüksek 
şirket” olarak zirvede yer almaktadır. Bursa’da 
üretilen Fiat Fiorino, Fiat Doblo ve Fiat Linea 
Türkiye’de sınıflarının en çok satan modelleri 
olarak öne çıkmaktadır. Tüm bu başarılar 
Türkiye’yi Fiat dünyasında zirve oyuncusu 
yapıyor. Bugün Türkiye, Fiat’ın dünyadaki 
üçüncü, Avrupa’da ise İtalya’dan sonra en 
büyük ikinci pazarı konumundadır. 

Küresel ekonomideki daralmaya bağlı 
olarak Türk otomotiv pazarının da 
2012’de daralmaya başlayacağı öngörü-
lüyor. Sizin 2012 öngörünüz nedir? Tofaş 
olarak bu daralmaya yönelik önlemleriniz 
var mı?
2011 yılında otomotiv pazarı yılı 865 bin 
seviyesinde kapattı. Özellikle ikinci yarıdaki 
daralmaya rağmen Fiat markası olarak gös-
terdiğimiz üstün performansın da etkisiyle 
pazarın bir rekora imza atmasına hep birlikte 
tanıklık ettik. Rekor satışla kapanan 2011’in 
ardından 2012 yılında ekonomideki büyüme 
hızının yavaşlaması ve ÖTV artışının ötelenen 
etkisiyle binek otomobil ve hafif ticari araçtan 
oluşan toplam otomotiv pazarının 750 bin 
adet seviyesinde gerçekleşmesini öngörüyo-
ruz. Biz 2012 senesi itibariyle pazar hedefini 
750 bin olarak belirledik. 750 binin kırılımında 
ise yaklaşık 230 bin adedin hafif ticari, 520 
bin adedinin ise otomobil olacağını düşünü-
yoruz. İlk üç ay toplamında pazar 136 bin 
adetle bir önceki yıla göre yüzde 25 daraldı. 
Ancak bilindiği üzere geçen yıl pazar ilk yarı-
da çok hızlı bir yükseliş göstermişti. 

İlk üç ayını 2010 yılının aynı dönemiyle karşı-
laştırdığımızda, pazarda büyüme olduğunu 
görüyoruz. Ocak ayından yola çıkarken doğru 
bir tahminde bulunduk diyebiliriz. Şubat ve 

2013 yılında Ram markasıyla 
Kuzey Amerika pazarına ihraç 

edilecek olan Doblo, Tofaş, 
Türk otomotiv sanayi ve ülke 

ekonomisi açısından çok 
önemli ve başarılı bir proje 

olarak adını tarihe altın 
harflerle yazdırmıştır. 

Türkiye’nin en fazla satılan otomobili Linea  
25 milyar dolarlık yatırımla yenilendi. Yeni 
Linea’nın banttan indirilme törenine Koç Holding 
Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa V. Koç’un yanı 
sıra, üst düzey yöneticiler ve çalışanlar da katıldı. 
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otomotiv sanayii tarihi için bir kilometre taşı-
dır, Ar-Ge’si Tofaş’ta Türk mühendislerince 
yapılan Minicargo’nun fikri ve sınai mülkiyet 
hakları da Tofaş’a aittir. 

Doblo, Minicargo, Linea projelerinin ardın-
dan Yeni nesil Doblo projesi gündeme gel-
miştir. Tüm fikri ve sınai mülkiyet hakları 
Tofaş’a ait olan 263 kod adlı “Yeni Fiat 
Doblo” ise 2010 yılında yollara çıkmış, böyle-
ce kalitesini uluslararası alanda ispatlayan 
Yeni Doblo Tofaş’ın başarılarla dolu tarihinde 
yıldızlar arasındaki yerini almıştır. 

Geçtiğimiz yıl ise Minicargo projesinde 
olduğu gibi fikri ve sınai mülkiyet hakları 
Tofaş’a ait olan yeni Fiat Doblo’da aynı plat-
form üzerinde çok markalı üretimi başlatarak 
dünya pazarlarındaki rekabetçi konumumuzu 
daha da güçlendirdik. Yeni Doblo platformu 
üzerinde Fiat, Opel ve Vauxhall markalarına 
üretime başladık. 

Yeni Doblo’yu 2013 yılında Kuzey Amerika 
yollarında göreceğiz. Yeni Doblo, Opel, 
Vauxhall ve Ram markaları için ömrü boyun-
ca 1.5 milyon adet üretilecek. Bu üretimin de 
yüzde 85’i ihraç edilecek. Ülke ekonomisine 
büyük katma değer yaratmayı sürdürecek. 

Sonuç olarak Doblo, Tofaş, Türk otomotiv 
sanayi ve ülke ekonomisi açısından çok 
önemli ve başarılı bir proje olarak adını tarihe 
altın harflerle yazdırmıştır. 

Kapasite artırımı konusunda çalışmaları-
nız var. Bizlere bu çalışmalardan bahse-
der misiniz?
Tofaş açısından önemli kırılımların yaşandığı 
ve yaşanacağı bir dönem içerisindeyiz. Tofaş 
bugün Minicargo, Doblo ve Linea projeleriyle 
üretim ve ihracat seferberliğini sürdürüyor ve 
adımlarını sağlam temeller üzerine atıyor. Bu 
adımlardan biri Minicargo yani Fiat Fiorino, 
diğeri ise Fiat Doblo. Bunlara bir de Fiat 
Linea’yı eklediğinizde bu altyapı vesilesiyle 
hedeflediğimiz başarıya ulaşmamızda hiç bir 
engel görünmüyor. 

Fiat dünyası içinde, en iddialı maliyet ve 
kalite avantajı olan, ürettiği her şeyin A’dan 
Z’ye mühendisliğini yapan ve aynı zamanda 
Avrupa’da Fiat’ın en iddialı Ar-Ge merkezi olan 
bir Tofaş hedefliyoruz. Böyle baktığımızda da 
bu coğrafyanın her tarafında olan ürünleri 
geliştiren, yöneten, yönetim kadrosuyla da 
stratejik coğrafyamızın her noktasında yer alan 

bir Tofaş arzuluyoruz. Diğer taraftan da bu 
ülkenin otomotiv sektöründe çok hızlı büyüye-
ceğini dikkate alarak ulusal ve yerel yönetim-
ler ile el ele çözüm ortağı olan, onlarla bera-
ber ülke ekonomisinin gerekleri olan tüm 
adımlarda katma değer sağlayabilen bir orga-
nizasyon ön görüyorum. 

Bu noktada Tofaş’ın gelecek vizyonuna ve 
konumuna dair de bir hayalim var: Üretim açı-
sından baktığınızda 550 bin adet üretim 
kapasitesine sahip bir fabrikayla yola devam 
eden bir Tofaş arzuluyorum. Önümüzdeki 
dönem için peşinde koşacağımız en önemli 
konu, Ar-Ge ve çok güvendiğimiz organizas-
yonumuzla biraz daha vitesi artırıp öteye git-
mek olacaktır. Bursa’daki fabrikamızda üreti-
mim kapasitemizi 550 binli rakamlara kadar 
çıkarmamız lazım. Yeni ürünlerle beraber, 
amacımız endüstriyel anlamda büyüklüğü 
yakalamak, endüstriyel anlamda dünya ile 
rekabet eder hale gelmek. Baktığımızda bu 
hayalleri gerçekleştirme gücümüz var. 
Bugünlerde bu hayalin adımlarını, sağlam 
temellerini atıyoruz. 

Yeni Fiat Linea banttan indirildi. Linea için 
ne tür yenilikler yapıldı? Bu modelin iç ve 
dış pazardaki yerini nasıl görüyorsunuz?
Tofaş mühendisi ve işçisinin ürünü olan Fiat 
Linea modelimizi yeniledik. Yeni modelin bat-
tan inişini Koç Holding Yönetim Kurulu Başkanı 
Sayın Mustafa Koç ve Koç Holding üst düzey 
yöneticilerimizin katılımıyla nisan ayının başında 
düzenlediğimiz bir törenle kutladık. 

Fiat Linea, yollara çıktığı 2007 yılından 
bugüne kadar yaklaşık 120 bin adetlik üre-
tim ve 35 bin adetlik ihracat rakamına ulaş-
tı. Linea, geçtiğimiz yıl 33 bin adedi aşkın 
satış ile iç pazarda kendi sınıfının en fazla 
tercih edilen otomobili oldu. Bu yılın ilk çey-
reğinde ise 6 bin adede yaklaşan satış 
rakamıyla Türkiye’nin en fazla satılan oto-

Biz 2012 senesi itibariyle 
pazar hedefini 750 bin 

olarak belirledik. 750 binin 
kırılımında ise yaklaşık  

230 bin adedin hafif ticari, 
520 bin adedin ise otomobil 

olacağını düşünüyoruz.
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mobili olmayı başardı. Linea’nın toplam oto-
mobil pazarından tek başına elde ettiği pay 
yüzde 5,9 oldu. 

Beşinci yılını kutladığımız başarılı modelimiz 
Linea’yı yaklaşık 25 milyon dolarlık bir yatırımla 
bu yıl yeniledik. Türk işçisinin ve mühendisinin 
ürünü olan yeni Linea projesinde Ar-Ge’nin 
yüzde 70’i Tofaş tarafından gerçekleştirildi. 
Yeni Linea ile dış ve iç tasarım yenilenirken, 
otomobil Euro 5 standartlarında motorlarla 
donatıldı. Bu projede 55’i Bursa’da olmak 
üzere toplamda 108 tedarikçi firma ile çalışı-
yoruz. Ortak tasarım dahil birçok alanda işbir-
liği yaptığımız tedarikçilerimizin de katkısıyla 
Linea’da yerlilik oranını yüzde 65’e varan bir 
seviyeye yükselttik. Linea artan yerlilik oranıyla 
“Türkiye’nin yerli kompakt sedanı” unvanını 
daha da pekiştirmiş oluyor.

Özellikle şunu belirtmek istiyorum; Linea’nın 
2012 yılında Türkiye’nin en fazla tercih edilen 
yerli sedan modeli olacağına inanıyoruz. 2007 
yılında yollara çıkan Linea beş yılda 120 bin 
adetlik üretim rakamına ulaşmıştı. Ancak Yeni 
Linea ile birlikte üretimimiz daha da artacak. 
Bu yıl için mevcut Linea dahil toplamda en az 
45-50 bin adetlik Linea üretimi hedefliyoruz. 
Bu rakam iç pazar ve ihraç pazarlarından 
gelecek talep doğrultusunda çok daha yukarı-
lara çıkabilir.

amaçlı traktör ve ticari araçların montaj üreti-
miyle temelleri atılan sektör, 1970’li yıllarda 
aksam parça üretimine yönelik “yerlileştirme” 
ve “otomobil üretimi”, 1980’li yıllarda “kapa-
site ve teknoloji yatırımları” ve 1990’lı yıllarda 
da “küresel rekabet” için yeniden yapılanma 
ve küresel sanayi ile entegrasyon aşamala-
rından geçmiştir. Sektör, 2000’li yıllarda ise 
daha yüksek katma değer yaratarak dünya 
pazarına yönelik tasarım ve üretim için küre-
sel rekabet sürecine girmiştir. 

Bu anlamda başta kalite olmak üzere oto-
motiv alanında geldiğimiz nokta çok iyi. Farklı 
markalara ve pazarlara üretim yapıyoruz. 
Üretim kalitemiz uluslararası kalite ölçüm 
standartlarında değerlendiriliyor. Avrupa 
ölçeğinde oldukça iyi konumdayız. 
Uluslararası markalaşmış fabrikalarımız var. 
Tofaş da bunlardan biri. Üretmiş olduğumuz 
otomobiller uluslararası pazarlarda yerini 
buluyor; uluslararası fuarlarda dünya lans-
manları gerçekleşiyor. 

Yerlilik oranımız ise yüzde 65’lere yakın 
seviyelerde; aslında biz sektör olarak yerli oto-
mobili başarıyla üretiyoruz ve ihraç ediyoruz. 
Bu araçların pek çoğunun fikri ve sınai hakları 
da bize ait. Dolayısıyla Türkiye’de üretim 
konusunda global oyuncularımız var.

Şunu çok net vurgulamak gerekiyor; sek-

Şunu çok net vurgulamak 
gerekiyor; sektörümüz yerli 
otomobili üretiyor. Aslında 
gündemde olan konu yerli 

otomobil markasının 
yaratılması. Bu noktada 

otomotiv sektörü açısından 
gelişme açık konuların başında 

ise Ar-Ge ve tasarım 
yetkinlikleri geliyor. 

Linea’nın üretiminde yüzde 65’lik yerli 
üretim payı var. Farklı modellerde de 
benzer oranlarda bir katkı söz konusu. 
Bu gelişmelerin Türk otomotiv sektörü 
ve yerli otomobile giden süreçte açısın-
dan önemini ve katma değerini nasıl 
değerlendiriyorsunuz? 
Türkiye’de otomotiv sektörü, kurulduğu 
1960’lı yıllardan bugüne önemli aşamalar 
kaydetmiştir. 1960’lı yıllarda “ithal ikamesi” 

“Tofaş, bugün yılda 400 bin adetlik üretim 
kapasitesi, 8 bini aşkın çalışanıyla 80’den 

fazla ülkeye ihracat yapan global bir 
oyuncu olmayı başardı.”
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ve başarılı şekilde devam eden bu projeyle 
ilgili gelişmeleri sizlerle de zamanı geldikçe 
paylaşmaya devam edeceğiz.

Özetlemek gerekirse; Tofaş olarak 80 
ülkeye ihracat gerçekleştiriyoruz. Şu anda 
tüm Türk otomotiv sektöründe olduğu gibi 
Tofaş’ın en büyük ihraç pazarı Avrupa. 
Avrupa pazarındaki her türlü gelişme doğru-
dan Türk otomotiv sanayiini etkiliyor. Global 
anlamda rekabette ayakta kalabilmek için 
riskleri dağıtmak büyük önem taşıyor. Bu 
anlamda ihraç pazarlarımızı çeşitlendirecek 
ve bize yeni hacimler yaratacak her türlü fır-
satı değerlendirmek için sürekli çalışıyor, 
planlarımızı bu doğrultuda yapıyoruz.

2010 ve 2011’de otomotive yönelik bir 
teşvik söz konusu olmadı. Buna rağmen 
satış rekorunuzu yenilemeyi başardınız. 
2012’de kötümser beklentiler olmasına 
karşın çıkarılan Teşvik Yasası’nın otomo-
tiv sektörüne neler katacağını düşünü-
yorsunuz? 
Öncelikli olarak uzun zamandır beklenen teş-
vik paketinin açıklanmasının sadece otomotiv 
endüstrisi açısından değil Türkiye’nin geleceği 
açısından tüm sektörlerin gelişimi adına 
önemli olduğu kanısındayım. Açıklanan pake-
tin detayları ile ilgili analiz ve incelemelerimize 
ivedi biçimde start verdik. Zira otomotiv 
endüstrisini stratejik yatırımlar kapsamına alan 
bu paket ile Türkiye açısından tüm sektörleri 
kapsayacak biçimde birçok değerli ve yeni fır-
satların yaratabileceğini öngörebiliriz. Bununla 
beraber yer tahsisi, test merkezlerinin destek-
lenmesi gibi detaylar tüm sektör açısından 
önemli teşvik unsurları olarak dikkat çekiyor. 
Diğer yandan bölgelerin 4’ten 6’ya ve teşvik 
gruplarının üçten dörde çıkarılmasıyla yatırım-
ların daha çok teşvik edileceğini net biçimde 
görebiliyoruz.

Teşvikler kapsamı altında, otomotivin 
stratejik sektör olarak değerlendirilmiş 
olması sektörümüz açısından son derece 
olumludur. Açıklanan teşvik sistemiyle genel 
olarak yatırımların desteklendiğini görüyo-
ruz. Yatırıma yönelik teşvikler tabii ki önemli. 
Diğer taraftan ülke ekonomisine kalıcı 
katma değer sağlayacak Ar-Ge ve marka 
geliştirme yatırımlarının da teşviklerle des-
teklenmesi gereklidir. Bu bağlamda açıkla-
nan teşvik sisteminin devamında Ar-Ge 
konusunda da teşviklerin açıklanmasını 
bekliyoruz.  

Teşvik konusunda sektör açısından daha 
detaylı bir açıklama yapabilmek için henüz 
erken. Yasal düzenleme ve tebliğ süreci 

törümüz yerli otomobili üretiyor. Aslında gün-
demde olan konu yerli otomobil markasının 
yaratılması. Bu noktada otomotiv sektörü 
açısından gelişime açık konuların başında 
Ar-Ge ve tasarım yetkinlikleri geliyor. Sektör 
olarak, Ar-Ge’de altyapıyı oluşturduk, ancak 
daha gidecek yolumuz var. Bu alanda hükü-
metin getireceği teşvikler de çok önemli. 
Üretimde sahip olduğumuz yüksek kalite ve 
yaptığımız ihracatla “Made in Turkey”i tüm 
dünyaya tanıttık. Şimdi sıra Ar-Ge konusun-
da da markalaşarak “Designed in Turkey”i 
tanıtmaya geldi. 

Otomotiv gibi teknoloji ve sanayi üretiminin 
ağırlıklı olduğu dayanıklı tüketim gurubuna 
giren bir sektörde, yerli bir marka yaratmak 
tabii ki uzun soluklu bir süreçtir. Bu topraklar-
da doğacak yerli markanın küresel rekabet 
ortamında yaşayabilmesi için ülke sınırlarını 
aşması gerekiyor. Bu nedenle otomobilde 
yaratılacak olan markanın hem Türkiye hem 
de ihraç pazarlarına hitap etmesi gerekiyor. 
Bu açıdan, yapılacak olan Serbest Ticaret 
Anlaşmaları, Avrupa dışında da yeni pazarların 
gündeme gelmesine katkı sağlayacaktır. 

Aynı platformda birden çok markanın 
üretilmesi Tofaş’ın rekabet gücünü koru-
ması yönünde oldukça önemli bir hamle. 
İhracat pazarlarımız daralırken rekabet 
de doğal olarak sertleşecek. Bu süreçte 
rekabet gücünüzü korumaya yönelik 
stratejilerinizden bahseder misiniz?
Avrupa’da belli pazarların nispeten geç reak-
siyon vermesi ve İtalya’daki tüm çalışma 
düzeninin yeni baştan tanımlanmaya başlan-
ması sektörü temkinli kılıyor. Yunanistan’daki 
çöküntünün yarattığı negatif yaklaşımlar var, 
ancak bunun dışında Almanya, İngiltere pazarı 
gayet iyi gidiyor. Fransa pazarının da daha 
hızlı refleks vereceğini düşünüyoruz. 

Tofaş açısından bakacak olursak; şimdiye 
kadar Avrupa’da ağırlıklı olarak ihracat yaptı-
ğımız İtalya ve Fransa pazarlarına 2011 yıl 
sonu itibariyle Almanya ve İngiltere’yi de 
ekledik. Yılda 40 bin adet olarak gerçekleşe-
cek olan Combo üretimi ve ihracatı sayesin-
de, Avrupa ülkeleri arasındaki ekonomik 
farklılıklardan doğan pazar dengesizliklerini 
giderebileceğiz. Böylece Tofaş olarak yeni 
ihraç pazarlarına gireceğimiz 2012 yılında 
geçen yılın paralelinde bir ihracat performan-
sı hedefliyoruz. Tabii ki Avrupa’da alınan ted-
birlerin yılın ikinci yarısından itibaren etkisini 
göstermeye başlaması durumunda ise 2012 
ihracatımızın 2011 yılını geride bırakması da 
mümkün olacaktır. 

Öte yandan Türkiye’nin gururu olan Fiat 
Doblo, İtalyan Fiat ile ABD’li Chrysler’in 
yarattığı küresel sinerji sayesinde 2013 yılın-
da Kuzey Amerika yollarına çıkacak. Bu 
nedenle bu yıl Doblo Amerika için hazırlıkları-
mızı yapacağız. Kuzey Amerika’da araçlar 
için uygulanan standartlar Avrupa’ya göre 
farklılık gösterdiği için Doblo’yu bu standart-
lara uygun hale getireceğiz. Bunun için de 
gerek fabrikada gerek Ar-Ge merkezimizde 
yeni yatırımlar yapacağız. Chrysler’in ticari 
araç markası Ram tarafından satışa sunula-
cak olan Fiat Doblo’nun ABD ve Kanada 
pazarlarına ihracatı için 160 milyon dolar 
tutarında bir yatırıma da imza atacağız. 2013 
yılının ilk yarısı itibariyle “Ram” logolu 
Doblo’ları ihraç etmiş olacağız. Uzun soluklu 
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tüm dünyaya tanıttık. Şimdi 

sıra Ar-Ge konusunda da 
markalaşarak “Designed in 
Turkey”i tanıtmaya geldi. 
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daha tamamlanmadı. Sektör açısından teş-
vik konusunda mevzuatın belirlenmesi daha 
net bir değerlendirme yapmaya imkan sağ-
layacaktır. 

Ancak şunu da vurgulamak istiyorum; teş-
vikler endüstrinin globalleşmesi ve yeni yatı-
rımlar gelmesi açısından elbette çok önemlidir. 
Hele rakibimiz olan Doğu Avrupa ve BRIC 
ülkelerinin yatırımcılara sundukları fırsatları 
düşünürsek, teşvikler Türk otomotiv sanayiinin 
yeni yatımları çekmesi açısından vazgeçilmez 
bir unsurdur. Teşvikler çok önemli itici güçler 
olmakla beraber tabii ki gelişim vizyonumuzu 
tek başına teşviklere bağlayamayız.  

Yerli otomobil üretimine yönelik sürecin 
nasıl gelişeceğini öngörüyorsunuz? Sizce 
ilk aşamada yerli otomobil hangi seg-
mente ve tüketici grubuna hitap etmeli?
Yerli marka otomobilin hangi segmentte yer 
alması gerektiğini pazarın özellikleri belirleye-
cek. Türkiye’de toplam binek otomobil paza-
rında satışların yüzde 50’sini sedan karoserli 
modellerin oluşturduğu göz önüne alınacak 
olursa yerli marka otomobilin de ilk etapta bir 
sedan modeliyle pazarda yer almasının doğru 
olacağı düşüncesindeyim. Türk tüketicisi ve 
aile yapısının ihtiyaçlarından dolayı sedan 
modellere gösterdiği ilgi, Avrupa pazarına 
göre çok yüksek seviyede. Segment açısın-
dan bakarsak; Türkiye’de satılan her 10 
sedan otomobilden 8’ini küçük (B segmenti) 
ve kompakt (C segmenti) sınıflara ait modelle-
rin oluşturduğunu görüyoruz. Yerli marka 
sedan bir otomobilin de doğal olarak pazarın 
büyük yüzde 80’inin oluşturan segmentte yer 
alması gerektiğini söyleyebiliriz. 

Tabii yerli marka yaratma yolunda tek bir 
ürün yeterli olmayacaktır; mutlaka kademeli 
olarak ürün gamı genişletilmelidir. İlk etapta 
pazara sunulacak böyle bir sedan modeli 
başka modellerler de süreç içinde izlemeli. 

Teknolojinin ve tasarım unsurlarının daha 
da önem kazandığı günümüzde otomotiv 
sektörüne yön veren trendlerin neler 
olduğunu düşünüyorsunuz?
Günümüzde otomotiv sektörüne yön veren 
trendlerin başında çevreci yaklaşım geliyor. 
Başta Avrupa olmak üzere ülkelerin karbon 
salınımı konusunda getirdiği standartlar oto-
motiv sektörünü doğrudan etkiliyor. Emisyon 
değerleri bu noktada önem kazanıyor. 
Tüketici açısından ise yakıt tüketimi düşük, 
fiyat-fayda oranı yüksek araçlar ön plana çıkı-
yor. Bu doğrultuda sektöre yön veren eğilimin 
çevreci, ekonomik ve ulaşılabilir araçlar üret-
mek olduğunu söyleyebilirim. 

yeterli talep koşullarının henüz oluşmamasın-
dan dolayı sadece Türkiye’de değil, dünyada 
bu konuda kat edilecek çok yol var. Bu nok-
tada elektrikli araçların pazarda istenen sevi-
yede yaygınlığa ulaşmasına kadar geçecek 
dönemde var olan alternatif yakıtlardan yarar-
lanmamızda fayda olduğunu düşünüyorum. 

Örneğin, elimizde ulaşımdaki karbon salı-
nımını azaltmak amacıyla hemen kullanılabi-
lecek doğalgaz gibi bir seçenek varken alt-
yapı yetersizliği ve vergilendirme sisteminde 
bu durumun yeterince dikkate alınmaması 
nedeniyle atıl tutmaktayız. Özellikle doğalga-
zın yakıt istasyonlarında dağıtımının yapılma-
sı, elektrikli araç teknolojisini yaygınlaşıp 
halka gerçek anlamda inecek kadar ucuzla-
yıncaya kadar efektif ve tam çevreci bir geçiş 
stratejisi olarak kullanılabilir.

Tofaş olarak Doblo modelimizin CNG’li 
(doğalgazlı) versiyonuyla bu açıdan pazara bir 
alternatif sunuyoruz. CNG teknolojisi birçok 
avantajı da beraberinde getiriyor. CNG’li araç-
lar dizel, benzinli ve LPG’li araçlara göre hem 
daha ekonomik hem de daha çevreci olmala-
rıyla öne çıkıyor. Bu araçlar bu rakip teknoloji-
lere kıyasla yüzde 20-25 daha düşük CO2 
emisyonuna sahip olmasıyla öne çıkıyor. 
CNG’nin bir diğer özelliği havadan daha hafif 
olması ve yüksek yanma sıcaklığı ve düşük 
yanma hızı nedeniyle benzin ve LPG’den 
daha güvenli olması. Gerekli altyapının kurul-
ması ve bu tarz doğalgazlı araçların kullanımı-
nın teşvik edilmesiyle daha gerçekçi bir süre-
ce doğru yol alacağımıza inanıyorum. 

Tofaş olarak CNG teknolojisi dışında elekt-
rikli araçlar konusunda da çalışmalarımız bulu-
nuyor. Ar-Ge’de 2020 vizyonumuzu “dünyanın 
herhangi bir yerindeki müşteriler için heyecan 
verici taşıtlar tasarlamak ve teknoloji geliştirmek 
olarak” belirledik. Vizyonumuzun tasarım ve 
teknoloji geliştirmek üzere iki ayağı bulunuyor. 

Bu amaçla üniversitelerle ve diğer Ar-Ge 
merkezleri ve ortak tasarımcılarla yaptığımız 
projelere hız verdik. Teknoloji geliştirme ala-
nındaki önemli etkinliklerimizden biri de 
elektrikli araçlar konusunda. Kısa vadede 
ticarileşmenin önemli bir boyuta ulaşmaya-
cağına işaret eden çok sayıda gösterge 
bulunsa da teknolojinin öğrenildiği ve Türkiye 
de teknolojiye hakim yan sanayicilerin de 
ortaya çıkacağı bir geliştirme sürecini devam 
ettirmekteyiz. Özellikle vurgulamak istiyorum; 
Fiat’ın tüm dünyadaki hafif ticari araçlarında 
elektrikli araç geliştirme sorumluluğu Tofaş’a 
verilmiştir. Bu doğrultuda stratejik bilgi biriki-
mini sağlamak amacıyla başta üniversiteler 
olmak üzere çeşitli kurum ve şirketlerle çalış-
malarımızı sürdürmekteyiz. 

Kısa Kısa...
Tofaş, 2011 sonuçlarına göre Türk 

otomotiv sanayi üretiminin yüzde 28’ini 
(308 bin adet) ve ihracatının yüzde 

23’ünü (181 bin adet) tek başına 
gerçekleştiriyor.

Tofaş bugün beş global markaya üretim 
yapıyor. Minicargo projesi kapsamında 

Fiat, Citroen, Peugeot markalarının yanı 
sıra Yeni Fiat Doblo projesi kapsamında 

da Opel ve Vauxhaull markalarına 
üretim yapılıyor. 

Fiat dünyasında öne çıkılan konulardan 
biri Ar-Ge. Tofaş bugün dünyada 

Ar-Ge’ye en fazla yatırım yapan 1000 
şirket arasına giren üç Türk şirketinden 

biri. 

Tofaş bugün iç pazarda 6 markayı 
bünyesinde barındırıyor. İç pazarda 

yüzde 15 pazar payına sahip olan 
Tofaş’ın satışını gerçekleştirdiği 

araçların yüzde 90’ını Bursa’da üretilen 
modeller oluşturuyor.

Otomotiv üreticileri bu eğilim doğrultusunda 
düşük hacimli ama performanslı, yakıt tüketi-
mi açısından ekonomik motor teknolojilerini 
geliştirmeye büyük önem veriyor. Ciddi yatı-
rımlar yapıyorlar. Böylece hem çevreye saygılı 
hem de ekonomik araçlar pazara sunuluyor. 
Bu trendin en başarılı örneklerini ise Fiat’ın 
sergilediğini belirtmek istiyorum. Fiat, otomo-
tiv verileri konusunda dünyanın en önemli hiz-
met sağlayıcısı konumundaki JATO tarafından 
gerçekleştirilen araştırma sonuçlarına göre, 
2011 yılının en çevreci otomobil markası seçil-
di. Üst üste beş yıl en çevreci otomobil üreti-
cisi seçilmeyi başaran Fiat, bu dönemde top-
lam emisyon değerini yüzde 14 oranında 
azalttı. Fiat, 2015 yılında Avrupa Birliği’nin 
hedefleri doğrultusunda uygulamaya geçecek 
olan 130 g/km hedefini 118.2 g/km’lik emis-
yon değerini  şimdiden yakaladı.

 
Türkiye’de elektrikli otomobillerin yakın 
gelecekteki konumu ne olacak sizce? 
Doblo’nun doğal gazlı modelinin pazarda 
olmasından hareketle Tofaş’ın hibrid ve 
elektrikli araçlara ilişkin planlarından söz 
eder misiniz?
Elektrikli araçlar konusunda üreticilerin çalış-
maları ve pazar sundukları model mevcut ise 
de gerek altyapı eksikliği gerekse de pazarda 
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MERCEK

YENI HEDEFLERLE  
YENI BIR TEŞVIK SISTEMI 

Türkiye ekonomisine hareketlilik getirmek ve cari açığı azaltmak gibi hedef lerle  
yola çıkan yeni teşvik sistemi, toplumun her kesiminden farklı yorumlar aldı.  

Bizden Haberler Dergisi olarak paketin teknik detaylarını sizler için inceledik. 

bu desteklerin tamamından veya bir bölü-
münden, yatırımın büyüklüğüne, bölgesine 
ve konusuna göre değişen oran ve sürelerde 
yararlanma imkânı getiriliyor.

Teşvik sisteminin duyurulmasının ardından 
Ekonomi Bakanı Zafer Çağlayan’ın paylaştığı 
detaylar arasında yer alan önemli bir unsur yeni 
teşvik paketinin 80’in üzerinde STK’nın talepleri 
göz önüne alınarak hazırlanması. STK’ların 
talepleri arasında yatırım döneminde de vergi 
indirimi uygulamasına geçilmesi, yeni bir bölge-
sel harita, 2011 yılı sonu itibariyle azalan destek 
oran ve sürelerinin artırılması, desteklenen 
yatırım konularının gözden geçirilmesi, stratejik 
yatırımlar ve teknolojik dönüşümü sağlayacak 
yatırımların desteklenmesi ve sosyo-ekonomik 
açıdan az gelişmiş bölgelerde gerçekleştirile-
cek yatırımlarda, işgücü maliyetinin azaltılma-
sına yönelik desteklerin artırılması talepleri ön 
plana çıkarken yeni sistem bunların neredeyse 
tamamına yanıt veriyor. 

Bir süredir sabırsızlıkla beklenen yeni teşvik 
sistemi 5 Nisan 2012 tarihinde Başbakan 
Recep Tayyip Erdoğan tarafından kamuoyuyla 
paylaşıldı. Başbakan Yardımcısı Ali Babacan 
ve Ekonomi Bakanı Zafer Çağlayan’ın hazır 
bulunduğu toplantıda, Başbakan Erdoğan yeni 
teşvik sistemini yeni şartların, yeni ihtiyaçların, 
ulusal ve küresel ekonomideki yeni gelişmelerin 
ışığında hazırlanmış bir teşvik sistemi olarak 
tanımlarken, yeni sistemin küresel kriz sürecin-
de yüzde 8,5 gibi rekor bir seviyede büyüyen, 
krizde işsizliği düşüren, ihracatı artıran, güçlü, 
dirençli ve sağlam bir ekonomi için hazırlan-
mış olduğunu belirtti. Duyurulmasıyla birlikte 
gündeme oturan teşvik sistemi ekonominin bel-
kemiğindeki aktörler tarafından farklı yorumlar 
aldı. Bir öncekinden farklı olarak bazı yenilikler 
içeren paketin 1 Ocak 2012’den itibaren yürür-
lüğe gireceği duyuruldu. Ancak bu tarihin altı ay 
kadar geri çekilmesi kuvvetle muhtemel. Henüz 
bu konuda resmi bir açıklama yapılmamış 

olsa da yeni teşvik paketi Türkiye’nin üç temel 
ihtiyacına yanıt verecek şekilde tasarlandı. Bun-
lar, yatırım-üretim-istihdam-ihracat politikaları 
arasında bütünlüğün sağlanması, Türkiye’nin 
ithalata bağımlı olduğu ara malı ve hammad-
delerin ülke içinde üretiminin sağlanması ve 
ihracatta emek-yoğun teknolojiden bilgi-yoğun 
teknolojiye geçişin sağlanması. 

Bu kapsamda şekillendirilen yeni teşvik 
sistemi dört ana bileşenden oluşuyor. Bunlar, 
genel teşvik uygulamaları, bölgesel teşvik 
uygulamaları, büyük ölçekli yatırımların teşviki 
ve stratejik yatırımların teşviki başlıklarında 
toplanıyor. 

Bu uygulamalar kapsamında yatırımcılara, 
KDV istisnası, gümrük vergisi muafiyeti, vergi 
indirimi, asgari ücret üzerinden hesaplanan si-
gorta primi işçi ve işveren hissesi desteği, faiz 
desteği, yatırım yeri tahsisi, gelir vergisi stopajı 
desteği ve KDV iadesi destekleri verilecek.

Dördüncü teşvik paketiyle yatırımcılara, 

YENI BÖLGESEL TEŞVIK HARITASI 
Yeni Teşvik Sistemi ile yeni bir bölgesel harita hazırlandı. Böylelikle il bazlı bölgesel 

teşvik sistemine de geçiş sağlanıyor. Bununla birlikte sosyo-ekonomik açıdan 
diğerlerine göre daha az gelişmiş bölgeye (6. Bölge) cazip destekler veriliyor.
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ANA PARAMETRELERIYLE YENI SISTEM 

Teşvik sisteminin ilk ana bileşeni olan genel 
teşvik uygulamalarıyla, teşvik edilmeyecek 
yatırım konuları ile diğer teşvik uygulamaları 
kapsamında yer almayan ve belirlenen asgari 
sabit yatırım tutarı şartını sağlayan yatırım-
ların, KDV İstisnası ve Gümrük Muafiyeti ile 
desteklenmesine devam ediliyor. Yatırımın 
6. Bölge’de yapılması halinde ise yeni bir 
uygulama olarak asgari ücret üzerinden 
hesaplanan Gelir Vergisi Stopajı Desteği ve 
Sigorta Primi İşçi Hissesi Desteği sağlanacak.

Türkiye’yi gelişmişliklerine göre ye-
niden bölgelere ayıran Bölgesel Teşvik 
Uygulamaları’nın en çok ses getiren deği-
şikliklerinden biri de vergi indirimi desteğiyle 
ilgili. Zira yeni paketle vergi indiriminin yatırım 
döneminde yatırımcıların diğer faaliyetlerin-
den elde edilen kazançlarına da uygulan-
masını sağlanıyor. Birinci bölge dışındaki 
tüm bölgelerde geçerli olacak bu uygulama 
ile şirketlerin finansman konusunda elinin 
rahatlayacağı söylenebilir. Bunun yanı sıra 
alınan kredilerin yüzde 3-7 arasındaki faiz 
ödemesini devlet üsteniyor olacak. Vergi 
indirimiyle birlikte sigorta işveren hissesi 
destekleriyle de altıncı bölge, işgücü mali-
yetleri bakımından Türkiye’nin en avantajlı 
havzasına dönüştürülüyor ve bölgedeki istih-
damın artacağı öngörülüyor.

Bölgesel Teşvik Uygulamaları’nın yatırım 
havzalarının ve kümelenmenin desteklen-
mesi hedefi çerçevesinde ayrıca, yatırımların 
organize sanayi bölgelerinde yoğunlaşma-
sına, yatırımcılar arasında stratejik işbir-
liklerinin tesis edilmesine ve yatırımcıların 
Ar-Ge faaliyetleri sonucunda bulunan veya 
geliştirilen ürünün ticarileştirilmesine yönelik 
girişimler de destekleniyor. Bu çerçevede 
yeni teşvik sistemi: 

• Organize sanayi bölgelerinde yapılacak 
yatırımlara, 

• Aynı sektörde faaliyet gösteren en az 
beş yatırımcının gerçekleştireceği ve 
ortak faaliyet gösterilen alanda dikey 
veya yatay entegrasyonu sağlayacak 
yatırımlara ve 

• TÜBİTAK tarafından desteklenen Ar-Ge 
projeleri neticesinde geliştirilen ürünün 
üretimine yönelik yatırımlara, 

vergi indirimi ve sigorta primi işveren hissesi 
desteklerinden, bulundukları bölgenin bir 
alt bölgesinde uygulanan oran ve sürelerde 
yararlanma imkanı sağlıyor.

STRATEJIK YATIRIMLARIN TEŞVIKI 

Türkiye’nin 2023 hedeflerine ulaşması ve 
bunları aşması için Ekonomi Bakanı Zafer 
Çağlayan’ın ifadesi ile gerek sanayi, gerek 
hizmet sektörlerinde makas değiştirmesi 
gerekiyor. 

Yeni teşvik sistemine de, büyüme potansi-
yeli olan sektörlerin ara malı ithalat bağımlı-
lığını azaltacak, Ar-Ge içeriği, katma değeri 
ve teknolojisi yüksek yatırımları ifade eden 
“stratejik yatırım” kavramı bu nedenle entegre 
edildi. Bu yatırımların, yüzde 50’den fazlası 
ithalatla karşılanan ara malı veya ürünlerin 

üretimine yönelik, belirli büyüklükteki yatırım-
lardan oluşması planlanıyor. Bu entegrasyo-
nun temel motivasyonu Türkiye’de yüksek 
teknolojili ürünlerin üretilmesini sağlamak. 
Ayrıca, özellikle stratejik yatırımların enerji 
ihtiyacını karşılamak üzere gerçekleştirilecek 
doğalgaza dayalı olmayan enerji yatırımları 
da aynı koşullarda desteklenebilecek. Bu 
uygulamanın önemli bir özelliği de destek 
unsurları açısından yatırımın yapıldığı bölgenin 
önemli olmaması. Yani yatırımcılar bu yatı-
rımları Türkiye’nin hangi ilinde gerçekleştirir-
lerse gerçekleştirsinler, aynı koşullar altında 
destekleniyor olacaklar. 

Uygulamanın temel hareket noktası, 
Türkiye’nin en büyük ithalat kalemlerinin 
yurt içinde üretilmesini sağlayacak yatı-
rımların teşvik edilmesi. Bununla bağlantılı 
olarak, üretilecek ürünle ilgili toplam ithalat 
değerinin son 1 yıl itibariyle an az 50 milyon 
ABD Doları olması da gerekiyor. Yurt içi 
üretimi olmayan mallarda ise bu şart aran-
mayacak. 

Söz konusu uygulama kapsamında bahsi 
geçen yatırımlara:
• Yatırım malı ithal makine ve teçhizat  

için gümrük vergisi muafiyeti, 
• Makine ve teçhizat için ayrıca KDV 

istisnası, 
• Yatırımın tamamlanmasını müteakiben 

7 yıl süreyle sigorta primi işveren hissesi 
desteği (6. bölgede 10 yıl)

• Yapılan yatırım tutarının %50’sine tekabül 
eden miktarda vergi indirimi imkanı, 

• Yatırımcıların kullanacakları yatırım 
kredileri için sabit yatırım tutarının %5’ini 
geçmemek üzere 50 milyon TL’ye ulaşan 
faiz desteği, 

• Yatırım yeri tahsisi ve 
• Asgari 500 milyon TL tutarındaki 

yatırımların bina-inşaat harcamaları için 
KDV iadesi destekleri sağlanıyor. 
Teşvik sisteminin duyurulmasının hemen 

ardından Türkiye’nin öncü STK’ları ve 
sektör temsilcileri de pakete ilişkin yorumla-
rını açıkladı. TÜSİAD tarafından yapılan 
açıklama yeni teşvik sisteminin, ülkemiz 
ekonomisinin sürdürülebilir büyüme patika-
sına girmesinin önündeki yapısal sorunları 
gidermeye yönelik stratejik bir yaklaşım 
getirdiği yönündeydi. 

Yeni teşvik paketi başta altyapı sektörleri 
olmak üzere, tüm sektörlerde üretkenliğin 
arttırılmasını, girişimciliği, ölçek ekonomilerini, 
Ar-Ge ve yenilikçiliği ve bölgesel kalkınmayı 
içermesiyle, ihtiyaçları büyük ölçüde karşı-
lamayı hedeflese de bu hedeflere ne kadar 
ulaşılacağını gelecek günler gösterecek. 

Altıncı bölge işgücü 
maliyetleri bakımından 
Türkiye’nin en avantajlı 

havzasına dönüştürülüyor 
ve bölgedeki istihdamın 

artacağı öngörülüyor.
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HAYAT
BAĞIŞLAMAK
Organ nakline olan ihtiyacın her geçen 
gün arttığı günümüzde yapılan her 
bağış büyük değer taşıyor. Bir bağış en 
az dört kişinin hayatını değiştiriyor. 
Türkiye’nin önünde, yapılan bağış 
sayısı bakımından uzun bir yol 
olmasına karşın, gerçekleştirilen 
nakillerdeki başarı oranının yüksekliği 
tüm dikkatleri Türkiye’ye çekiyor. 

Bundan 20 sene önce Türkiye’nin yüz naklini gerçekleştirece-
ğini, bunun bir üniversite hastanesinde yapılacağını söyleseler-
di, kuşkusuz inanmak oldukça güç olurdu. Ama şimdi Türk 
doktorların gerçekleştirdikleri kompozit doku (yüz, kol, bacak, 
rahim gibi organlar) ameliyatları bunların bir hayal olduğunu 
düşündüğümüz günlerin artık çok geride kaldığının bir göster-
gesi. Arka arkaya gelen ameliyat haberleri gerek Türk medya-
sında gerekse yabancı medyada kendine büyük yer buluyor. 
Bundan kısa süre önce dünyanın en saygın gazetelerinden biri 
olan The Washington Post, “Türk hastanesi dünyanın ilk üçlü 
uzuv ve yüz naklini gerçekleştirdi’’ başlığıyla yayınladığı habe-
rinde, Akdeniz Üniversitesi Hastanesi doktorlarının iki kol ve bir 
bacağı 34 yaşındaki bir kişiye, yüzü de 19 yaşındaki bir gence 
naklettiği bilgisini tüm dünyaya duyuruyordu. 

Doğuştan ya da kaza sonucu uzuvlarını ya da yüz şeklini 
yitirmiş birçok hastanın bu alanda yapılacak her türlü adımı 
dikkatle takip ettiği bir dönemde Türkiye’de yaşanan bu 
gelişmeler, Türk hastanelerine yapılan başvuruları da oldukça 
artırmış durumda. Eskiden ciddi ve büyük ameliyatlar için 
yabancı ülkeler tercih edilirken şimdi yeni gözde Türkiye. Ege 
Uluslararası Sağlık Federasyonu (ESAFED) Başkanı Prof. Dr. 
Mustafa Sarsılmaz’ın basına verdiği “Sağlık alanında batı 
ülkeleri küme düştü, Türkiye artık birinci ligde oynuyor” açık-
laması Türk doktorlarının aslında ne kadar donanımlı olduğu-
nu anlatmaya yetiyor. 
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Nefroloji Derneği Başkanı Prof Dr. Gültekin 
Süleymanlar, “Böylece önemli bir mevzuat 
eksikliği de giderilmiş oldu. Bundan sonra 
daha fazla insanımıza bu tedaviyi ulaştırma 
imkanımız olacak. Yönergede kol, el, bacak, 
yüz ve iç organ naklinin önü açılıyor, dünya-
da da bu konuda pek çok ülkeden ilerideyiz. 
Bu konuda mevzuatı olan ülke sayısı par-
makla sayılabilecek kadar az. Bu bizim bu 
konuya ne kadar önem verdiğimizin göster-
gesi’’ açıklamasını yaptı. Artık özel izne 
gerek kalmadan kol, yüz gibi nakillerin rahat-
lıkla yapılabileceğini bildiren Prof. Dr. 
Süleymanlar, “Artık bu ameliyatlar özel 
müsaadeye gerek kalmadan yönerge çerçe-
vesinde, koşullarını, altyapısını sağlamış has-
tanelerde, bilimsel yeterliliği kanıtlanmış dok-
torlar tarafından yapılabilecek.”

Yapılan kompozit doku ve uzuv nakli ameli-
yatları Türkiye’nin bir başka ciddi sağlık soru-
nunda da kilit nokta hâline geldi. Bu gelişme 
toplum içerisinde organ bağışına olan duyarlı-
lığı artırırken, vatandaşların bu konuya daha 
olumlu yaklaşmasını da sağladı. Atatürk 

Üniversitesi Rektörü Prof. Dr. Hikmet Koçak, 
“Antalya’daki ameliyat donörlerin artmasını 
sağladı, ameliyat bekleyen hastaların müraca-
atları hızlandı” derken Akdeniz Üniversite 
Hastanesi’nin yaptığı bir araştırmaya göre 
geçen yıl organlarını bağışlamak için Akdeniz 
Üniversitesi’ne başvuran gönüllü sayısı ayda 
ortalama 20 kişiyken, geçen ay bu sayının 
100’e yükseldiği belirtildi. 

NAKIL AMELIYATLARI BAŞARILI,  
ANCAK BAĞIŞ SAYISI YETERSIZ

Dünyanın farklı ülkelerinde organ bağışını 
artırmak ve toplumu organ bağışının önemi 
konusunda bilinçlendirmek amacıyla çeşitlli 
kampanyalar yapılıyor, bir dizi yöntemler üze-
rinde duruluyor. ABD’de de organ bağışını 
teşvik etmek için vergi indirimleri, iş kaybını 
karşılama yöntemleri uygulanırken, İspanya 
ve İtalya gibi son yıllarda organ bağışı oranın-
da ön plana çıkan ülkeler, yakınını kaybetmiş 
yaslı ailelerle konuşmak için profesyonel eği-
tim almış ekipleri devreye sokuyor ve onları 
organ bağışlamaya ikna ediyor. Farklı mecra-
larda sağlık kuruluşlarıyla ortaklaşa kampan-
yalar yayınlayan İspanya Hükümeti bu yön-
temlerle 24 saat içerisinde organ bağışlayan 
ailelerin oranının yüzde 70 olduğunu dile geti-
riyor. Dünyada örnekleri olduğu gibi ülkemiz-
de de Sağlık Bakanlığı’nın başlattığı bir dizi 
yöntemle organ bağışlarını artırmak hedefleni-
yor.

Sağlık Bakanlığı’nın 2002-2010 yılları ara-
sında yaptığı araştırmalara göre 8 yılda canlı 
ya da kadavradan olmak üzere toplam 17 bin 
304 organ nakli gerçekleştirildi. Ulusal Organ 

Birçok uzmanın görüşüyse sağlık alanında 
yapılan bu tür operasyonların sağlık turizmi-
ne de katkı sağlayacağı yönünde. Ege 
Uluslararası Sağlık Federasyonu tarafından 
yapılan basın açıklamasında; Avrupa, Afrika 
ve Ortadoğu’dan yüzlerce hastanın, burada 
organ nakli ameliyatı olabilmek için şartları 
zorladığı belirtilirken, Akdeniz Üniversitesi 
Hastanesi Organ Nakli Koordinatörü Ayşe 
Özkan Kumru, “Türkiye’de yapılan organ 
nakilleri, bunların dünya kamuoyunda ve 
medyada geniş biçimde yer alması, elbette 
sağlık turizmimiz için büyük artı yarattı. 
Örneğin sadece bizim üniversitemize yüz 
nakli sonrası birçok ülke vatandaşı, nakil 
olabilmek için başvurdu. Şu anda Kanada 
ve Kazakistan’dan gelen iki çiftimiz var, 
onların nakillerini yapacağız. Bunun gibi 
örnekler giderek artıyor” diyor.

SAĞLIK BAKANLIĞI’NDAN BÜYÜK ADIM

Organ naklinde atılan en olumlu adımlardan 
biri Sağlık Bakanlığı’nın kompozit doku nakli 
konusunda hazırladığı yasal altyapı oldu. 
Sağlık Bakanlığı’nın hazırladığı yönerge ile 
Türkiye’de hayal olan yüz nakli gerçek oldu. 
Yasa çıkmadan önce özel izinle gerçekleştiri-
len nakillere yenilerini eklemek için kolları 
sıvayan Sağlık Bakanlığı, “Kompozit Doku 
Nakli Yönergesi”ni devreye sokarak bu tür 
ameliyatların önündeki engelleri büyük oran-
da kaldırdı. Kol, yüz, bacak, iç organlar, el 
gibi uzuvların naklinin önünü açan ve yapılan 
bu nakillerin bedelinin Sosyal Güvenlik 
Kurumu tarafından ödenmesini sağlayacak 
yönerge hakkında demeç veren Türk 

Nakil ameliyatlarında elde 
edilen başarılar yurt dışında 

yaşayanlara da umut oldu.  
Türk hastanelerine yapılan 

başvurularda önemli bir  
artış var. 

Türkiye’de organ 
bağışı oranında son 

yıllarda büyük bir 
gelişme yaşandı. 

• Kadavra donör oranları nüfus başına yıllık sayının 
karşılığı olan pmp değeriyle gösterilmektedir.

KADAVRA DONÖRLER 
ARTIYOR
Artırılması için büyük çaba 
harcanan kadavra donörlerin, 
yani beyin ölümü gerçekleşerek 
organ vericisi olan kişilerin 
yıllara göre dağılımında  
artış var. 
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Nakli Koordinasyon Merkezi’nin verilerine 
göre, Türkiye’de organ nakli bekleyen hasta-
lar arasında ilk sırada böbrek nakline ihtiyaç 
duyanlar yer alıyor. 2011 yılında bekleme lis-
telerinde yer alan böbrek hastası sayısının 18 
bin olması bu gerçeği rakamlarla da ortaya 
koyuyor. Yeni düzenlemelerle bu sayıları 
aşağı çekmeyi amaçladıklarını belirten Sağlık 
Bakanlığı Tedavi Hizmetleri Genel Müdürü 
Yardımcısı Arif Kapuağası yaptığı basın açık-
lamasında, “Organ nakil listesinde bazı puan-
lamalar var. Aciliyeti, altta yatan herhangi bir 
hastalığının olup olmadığı gibi kriterlere göre 
puanlamalar yapılıyor ve en fazla ihtiyacı olan 
kişiye nakil gerçekleştiriliyor” derken organla-
rını bağışlayan kişilerin 1’inci ve 2’inci derece-
de yakınlarının organ nakline ihtiyacı olması 
halinde bu kişilere öncelik verileceğine dikkat 
çekiyor. 

TÜRKIYE ORGAN BAĞIŞINDA  
SINIFTA KALDI

2010 yılında Avrupa Komisyonu Sağlık ve 
Tüketici Ürünleri Genel Müdürlüğü tarafından 
hazırlanan uluslararası organ bağışı araştır-
masına katılan 18 ülke arasında Türkiye’nin 
15’inci sırada yer alması bu hayati yarışta ne 
kadar geride kalındığını gözler önüne seriyor. 
İlk beşe giren ülkeler arasında birinci sırada 
toplam nüfusunun yüzde 32’si ile İspanya, 
yüzde 30,5 ile Hırvatistan, yüzde 25 ile 
Belçika, yüzde 23,7 ile Fransa ve yüzde 23,4 
ile Avusturya yer alıyor. Avrupa Organ Nakli 
Koordinatörleri Derneği’nin (ETCO) de 2008 
yılı verilerine göre Türkiye’de organ bağışı ve 
nakli oranı yüzde 3,4 iken, 2011’de bu oran 
yüzde 4,6’lara yükseliyor. Ancak Türkiye 
hâlen ETCO tarafından belirtilen ortalama 
hedef değer olan 25 pmp’den (kadavra donör 
oranları-nüfus başına yıllık sayının karşılığı) çok 
uzaklarda görünüyor.

Türkiye organ bağışı ve nakil sayılarında 
son yıllarda çok ciddi bir ilerleme sağlasa da 
henüz Avrupa standartlarının çok altında. 
Avrupa ülkeleri ile aramızdaki en büyük fark 
bizde organ bağışı oranlarının yetersiz olması 
nedeniyle nakillerin büyük kısmının canlı veri-
cilerden (mümkün olan organlarda: böbrek, 
karaciğer) yapılıyor olması. 

AILELERIN ONAYI GEREKIYOR

Dünyanın birçok ülkesi ise gerekli organ nak-
linin gerçekleşememesinde Opt-Out (dışında 
kalma, vazgeçme hakkı) sistemini suçlarken, 
İngiltere, Almanya gibi Avrupa’nın en geliş-
miş ülkeleri yürürlükte olan yasanın Opt-In’e 

geçmesi için uğraşlarını sürdürüyor. Opt-Out 
sistemine göre organ bağışlamak isteyen 
kişinin kendisini sisteme kaydettirmesi yeter-
ken, ölüm durumunda devlet ailelere organ 
bağışından vazgeçme hakkı sunuyor. Birçok 
organın gerekli hastalara gitmesini engelle-
yen ve süreci yavaşlatan bu sistem 
Türkiye’de de büyük sorun oluşturuyor. 
Türkiye’deki sistemde hasta tarafından 
organlar bağışlanmış olmasına rağmen ölüm 
gerçekleştikten sonra birinci derece yakınla-
rının onayı gerekiyor. Amerikan Hastanesi 
Organ Nakli Koordinatörü Dr. Burak Hızlan 
süreci şöyle anlatıyor: “Henüz cihazlar yardı-
mıyla kalp atışı ve solunumu sürdürülen kişi-
nin beyin ölümü gerçekleştikten sonra organ 
bağışı için hastanın birinci derece yakınlarıyla 
temasa geçilerek izin istenir. Ancak tüm 
yakınların onayı alındıktan sonra nakil işlemi 
gerçekleştilir.” Dr. Burak Hızlan, “Ölen kişinin 
sağlığında aldığı organ nakli kartı sadece 
yakınlarına eğilimini ve isteğini belirtmek açı-
sından yol gösteriyor” diyor. Organ bağışları-
nın önünde bir diğer engelse dini faktörler 
oluyor. Din İşleri Yüksek Kurulu tarafından 
1980 yılında yürürlüğe sokulan 396113 Sayılı 
Kanun ile uzuv ve organ naklinin caiz oldu-
ğunun belirtilmesine rağmen halk arasında 
yeterli oranda bilgilendirmenin yapılmaması 
çoğu adayın organ nakline sıcak bakmama-
sına neden oluyor. Diyanet İşleri Başkanlığı 
tarafından caiz kabul edilen kararda; organ 
bağışı insanın insana yapabileceği en büyük 
yardım olarak nitelendiriliyor ve “organınızı 
vereceğiniz kişi yaptığı iyilik ve fenalıklardan 
kendisi sorumludur” deniliyor. Kur’an-ı 
Kerim’de geçen şu ayet ise organ bağışının 
İslam dinine ne kadar uygun olduğunu da 
gözler önüne seriyor. “Kim, bir insanı, bir can 
karşılığı veya yeryüzünde bir bozgunculuk 
çıkarmak karşılığı olmaksızın öldürürse, o 
sanki bütün insanları öldürmüştür. Her kim 
de birini (hayatını kurtararak) yaşatırsa sanki 
bütün insanları yaşatmıştır.” 

HERKESE GÖREV DÜŞÜYOR

Tüm dünyada olduğu gibi Türkiye’de de 
organ nakli, sağlık alanındaki en önemli gün-
dem maddelerinden biri konumunda. Bu 
konuda yapılacaklar ise net: Devletlerin yasal 
düzenlemeleri gerçekleştirmesi, vatandaşla-
rın ise duyarlılık göstererek nakillere destek 
olması en önemli görevlerin başında geliyor. 
Bugün sağlıklı olan herkesin bir gün herhangi 
bir organa ihtiyacı olabileceği gerçeğini unut-
mamak bu görevlerin yerine getirilmesi için 
belki de bir başlangıç olacaktır. 

Organ nakli; İl Sağlık Müdürlüğü, organ 
nakil merkezleri ve hastanelerde 

yapılmaktadır.  

18 yaş ve üzeri akli dengesi yerinde olan 
herkes organ bağışı yapabilir.

Birçok hastane ve kuruluşta organ 
bağışı yapılmaktadır. Bağış kartınızı bu 

kuruluşlardaki Organ Bağış 
Birimleri’nde organ bağış formunu 

doldurarak alabilirsiniz.

Ülkemizde nakli yapılan organlar; 
böbrek, deri, karaciğer, kalp, akciğer, 

pankreas, ince bağırsaktır. 

Ülkemizde nakli yapılan dokularsa; 
kemik, kemik iliği, kornea ve kalp 

kapağıdır. 

 Organların dağılımı, organ alacak 
hastaların önce kan ve doku daha sonra 

ise tıbbi aciliyet durumlarına  
göre yapılır. 

Yasal düzenlemelere göre organları 
bağışlanan kişinin birinci ve ikinci 

derece akrabaları organ nakline ihtiyaç 
duyduğunda Organ Bekleme Listesi’nde 

öncelik tanınmaktadır.  

Organ çıkarımı ameliyatları tecrübeli 
cerrahi ekipler tarafından titizlikle 

yapılır. Gizli dikişlerle cilt kapatılarak 
vericinin vücuduna saygılı davranılır. 

Diyanet İşleri Başkanlığı Din İşleri 
Yüksek Kurulu, 06.03.1980 tarih ve 396 

sayılı kararı ile organ naklinin caiz 
olduğunu bildirmiştir.

Organ bağışı yapan kişinin ölümü 
esnasında kartının yanında olması ve 

yakınlarını bu isteğine ikna etmiş 
olması yeterlidir.

BUNLARI  
BILIYOR MUSUNUZ? 
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Koç Topluluğu çatısı altında kurulan ve Türkiye’de meydana gelen afetlere 
anında müdahale etmeyi amaçlayan Arama-Kurtarma Birimi, hem bilinç 

oluşturmayı hem de ihtiyaç anında yardıma koşmayı amaçlıyor. 

HAYAT KURTARAN   
GÜÇ BIRLIĞI

Soldan sağa: Bora Tarimtoru , Şamil Seçgin (Otokar) 
Bülent Gök (Arçelik) Halil Zeybek (Tofaş) 

Hakan Perçin (Koç Holding)  Ahmet Sertkan (Ford Otosan) 
Mine Acar Engin (Aygaz) Mehmet Özcan (Tüpraş) 

Hasan Çelen (Yapı Kredi Bankası) Çağrı Öncel (Aygaz)

oluşumumuzda tüm şirketlerimizin fiziki acil 
durumlarda risk analizlerini çıkarabilecek bir 
ekip oluşturmayı planlıyoruz. Tek tek şirketleri 
dolaşıp şirketin kendi içinde ne tür riskleri 
olduğunu belirleyecekler. Yangın, acil durum, 
deprem ve fiziki güvenlik açısından hangi 
risklerin olduğunu tespit edeceğiz. Yaptığımız 
değerlendirmelerden sonra şirketlere geri bil-
dirim açıklaması da yapacağız.

Kurtarma ekipleri olarak ortak eğitimler 
planlıyoruz. Bu eğitimler, farklı bölgelerde de 
olsa afet durumunda birbirimizle koordineli 
çalışmamızı sağlayacak eğitimler olacak. 
Ekiplerin birbirleriyle uyum içerisinde çalış-
ması için şimdiden bu beraberliği oluşturma-
mız gerekiyor.  

Türkiye’deki afet kuruluşlarının reaksi-
yon süresini nasıl değerlendiriyorsunuz? 
Reaksiyon süresini etkileyen faktörler her 
afette farklı olduğu için iyi ya da kötü 
demek yanlış olur. Başbakanlık Afet ve Acil 
Durum Yönetimi (AFAD), prosedürlerinin 
yazım aşamasında olduğunu ve zaman 
içerisinde sivil toplum kuruluşlarıyla enteg-
rasyonun sağlanacağını belirtiyor. Biz de 
Koç Topluluğu ekibi olarak AFAD ile koor-

Türkiye deprem gibi doğal afetlerin yoğun 
şekilde görüldüğü bir coğrafyada yer alıyor. 
Yaşanan afetler karşısında devletin oluştur-
duğu birimlerin yanı sıra sivil toplum kuruluş-
ları da desteklerini esirgemiyor. Eğitimli ekip-
lerin sistematik bir şekilde hareket etme 
kabiliyetiyle afet zamanlarında birçok hayat 
kurtarılıyor. Koç Topluluğu da Topluluk şir-
ketlerinin oluşturduğu arama kurtarma ekip-
leriyle kurtarma çalışmalarına destek veriyor. 
Şirketlerin arama-kurtarma ekiplerinin 
Topluluk çatısı altında bir araya geldiği 
Arama-Kurtarma Birimi’nin Başkanı olan 
Koç Holding Tesis Müdürü Hakan Perçin ve 
ekibiyle süren çalışmalarını ve hedeflerini 
konuştuk. 1999 Gölcük depremi nedeniyle 
oluşturulan ekiplerin, Van depremi nedeni ile 
tekrar birlikte çalışmaları, her konuda olduğu 
gibi bu konuda da birlikte daha iyi şeyler 
yapabileceğimiz fikrini doğurdu.

Ekip olarak hedef ve planlarınızdan 
bahseder misiniz?
Şu anda kurulu ekipler, yeni ekiplere büyük 
destek veriyor. Eğitimden tutun da prosedür 
oluşturmaya ve ilave malzeme alımına kadar 
birçok konuda birbirlerine danışıyorlar. Yeni 

Arama Kurtarma Birimi 
Başkanı ve Koç Holding 

Tesis Müdürü Hakan Perçin: 
“Koç Topluluğu olarak afet 

bölgesine reaksiyon süremizi 
maksimum 12 saat olarak 

belirledik. Bu süre içerisinde 
ilk ekibimizi hazırlayarak 

yola çıkarmış oluyoruz. Van 
depreminde bunu başardık.”
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anladık. Çok iyi organize olduk. Ekip arka-
daşlarımızla birlikte elimizden gelen çabayı 
sarfettik. 

Sadece Van bölgesinde 650 aileye yiye-
cek, giyecek, ihtiyaç malzemesi dağıtıp barın-
ma imkanı sağladık. Afet bölgesine yardım 
götürdüğünüzde başka problemlerle de kar-
şılaşıyorsunuz. Mesela Aygaz, depremzelerin 
ısınması için tüpler gönderdi, fakat asıl sorun 
bunları dağıtacak kişileri bulmaktı. Çünkü 
herkes afetzedeydi ve deprem şokundaydı. 
O panik ortamında bu tür dağıtımların düzenli 
yapılması için biz de ailemizin oradaki fertle-
rinden yardım aldık. Onlarla birlikte işi yürüt-
tük. Van depremindeki bilgi kaynağımız Koç 
Topluluğu ailesinin oradaki fertleri olan bayile-
rimiz ve bölge müdürlerimiz oldu. 

Koç Topluluğu çalışanlarını bilinçlen-
dirmek için ne tür çalışmalar yürütü-
yorsunuz? 
Deprem ya da afet durumunda yapılması 
gerekenleri anlatan bir kitapçık hazırladık. 
Kitapçığı tüm ailelere yayarak, çocukların 
okuluna götürmesini ve arkadaşlarıyla pay-
laşmasını istiyoruz. Çünkü çocukların bu 
tür eğitimlerden geçmesinin çok önemli 
olduğunu düşünüyorum. Onların bu kitap-
çıktaki bilgileri aileleri, arkadaşları ve öğret-
menleri ile paylaşmalarını hedefliyoruz. 
Böylece kitapçık sadece aile içerisinde kal-
mayacak. Ne kadar çok insana ulaşabiliri-
sek bizim için o kadar sevindirici.

dineli çalışmayı hedefliyoruz.Yaşadığımız 
afetlerden kurtarma operasyonu anlamında 
ders aldığımıza inanıyorum. Fakat Van ve 
Gölcük’teki durum birbirinden oldukça fark-
lıydı. Gölcük’te ulaşım ve haberleşme kesil-
di ve ilk defa bu çapta büyük bir felaketle 
karşı karşıyaydık. 

Van’da ise daha organize ilerledik, havaa-
lanı şehrin ortasında olduğu için lojistik des-
tek kolay sağlanıyordu. Sivil toplum kuruluş-
ları bu tür çalışmalara devam eder ve AFAD 
ile koordineli ilerlerse, bundan sonraki afetle-
re reaksiyonumuzun daha kısa süreli ve 
bilinçli olacağını düşünüyorum. Biz zaten 
Koç Topluluğu olarak reaksiyon süremizi 
maksimum 12 saat olarak belirledik. Bu süre 
içerisinde ilk ekibi yola çıkarmış oluyoruz.

Van depreminden ve Koç Topluluğu’nun 
reaksiyon sürecinden bahseder misiniz? 
Van’a gittiğimizde televizyon kanallarındaki 
görüntülerden çok farklı bir durum söz 
konusuydu. Erciş merkezli birinci deprem-
den sonra olan Edremit merkezli ikinci 
depremde yıkım çok daha büyüktü. Van’ın 
hemen hemen yarısı yerle bir oldu. Oraya 
giderken bizim ekiplerimize yön verecek 
bilgiyi bölge ve saha ekiplerimizden aldık. 
Kurtarma faaliyeti kadar yardım malzeme-
lerinin dağıtımı, bölgedeki kurtarma ekiple-
rinin lojistik desteği de çok önemliydi.  
Koç Topluluğu olarak çok büyük bir aile 
olduğumuzu oraya gittiğimizde daha iyi 

İlk olarak prosedürümüzü 
oluşturduk. Bir araya gelip 

güçlerimizi birleştirmek için 
düzenli toplantılar yapıyoruz. 

Ekiplerimizin; eğitim, 
ekipman, araç gereç açısından 

en yüksek standartta ve 
birbirleriyle uyumlu olması 

için araştırmalar yapıp 
kararlar alıyoruz. Bir taraftan 

da işin yasal boyutlarını 
kontrol ediyoruz.” 
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Arçelik – Bülent Gök 
“HERHANGI BIR AFETE 
HAZIRIZ”
Arçelik Arama Kurtarma Ekip 
Lideri’yim. Arçelik Gölcük dep-
remi sırasında çalışmalara başla-
dı. Başlangıçta Avrupa ve 
Anadolu yakası ekipleri olmak 
üzere iki farklı takım vardı. Bu 
ekiplerle 2011 yılında acil durum 
kapsamında yeniden bir araya 
gelerek eğitimler aldık. 
Eğitimlerimiz devam ederken 
Van depremi gerçekleşti. 15 kişi-
lik Eskişehir ekibiyle bölgeye git-
tik. Orada lojistik merkezde Yapı 
Kredi ve Tofaş’taki arkadaşları-
mızla bir araya geldik. Arçelik 
bünyesinde, şu anda Çerkezköy, 
Bolu ve Eskişehir olmak üzere üç 
lokasyonda, toplam 41 kişilik eki-
bimiz bulunuyor. Diğer lokasyon-
lara da bunu yaygınlaştırmayı 
düşünüyoruz. Bunu yaparken 
Koç Topluluğu’nun şemsiyesi 
altında ortak hareket etmek, 
ortak ekipmanlar oluşturmak ve 
bu sinerjiden faydalanmak bizim 
de asıl amaçlarımızdan biri.  

Mine Acar Engin - Aygaz 
“TECRÜBELERDEN 
FAYDALANACAĞIZ”
Aygaz’da Kalite Sistemleri ve 
HSE Müdürü olarak çalışıyorum. 
Aygaz olarak acil durum yönetimi 
konusunda çok yeniyiz. Burada 
Koç Topluluğu içerisindeki diğer 
şirketlerin bugüne kadar yaşadığı 
tecrübelerden faydalanmak arzu-
sundayız. Bu yılın başında Koç 
Topluluğu bünyesinde böyle  bir 
ekip olduğunu öğrendiğimizde 
çok sevindik. Seçeceğimiz ekip-
manlar, kuracağımız ekipler açı-
sından önemli bilgi kaynağına 
sahiptik ve bunu da en iyi şekilde 
değerlendirmeye çalışıyoruz. 1999 
Gölcük ve 2011 Van depremlerin-
de farklı şirketlere destek olarak 
oralarda gerekli yardım ve koordi-
nasyonu sağlamaya yardımcı 
olduk. Oranın en önemli sorunu 
haline dönüşen ısınmaya yönelik 
ihtiyaca cevap verdik. Gerekli ted-
birlerin alınması konusunda da 
destek verdik.  

Mehmet Özcan – Tüpraş 
“EKIPLERIMIZI 
YENIDEN 
YAPILANDIRDIK”
Tüpraş Güvenlik Müdürlüğü’nde 
çalışıyorum. Genel 
Müdürümüzün isteği doğrultu-
sunda geçen yıldan bu yana ekip-
lerimizi tamamen yeniden yapı-
landırdık ve sistematik bir hale 
getirildik. Şu anda rafinerileri-
mizde toplam 195 kişi görev alı-
yor. Görevlilerimiz vardiyalarda 
hazır bulunuyorlar. Ayrıca ekiple-
rimizin kıyafetlerini ve malzeme-
lerini de belirledik. Halen devam 
eden eğitimlerimiz var. Bunların 
yanı sıra temel eğitimlere ek ola-
rak ileri eğitimler de aldırmayı 
düşünüyoruz. Bizim çıkış nokta-
mız rafinerilerde çıkacak olan iş 
kazalarına anında müdahale 
etmekti. Ayrıca bölgemizin bir 
deprem bölgesi olması nedeniyle 
sosyal amaçlı olarak da yapılan-
dık. Van depreminde de böyle 
oldu. Hedefimiz en kısa sürede 
bütün eğitimlerimizi tamamlayıp, 
tatbikatlarımızı gerçekleştirmek 
ve Koç Topluluğu ile entegre ola-
rak en iyi seviyeye ulaşmak. 

Koç Holding Tesis 
Müdürü  
Hakan Perçin 
“AFETE REAKSIYON 
SÜREMIZ 12 SAAT”
Koç Topluluğu içerisindeki her şir-
ket 1999’daki depremde farklı ekip-
lerle yer aldı. Bizim ilk oluşumu-
muz bu depremden sonra başladı. 
Tofaş ve Ford Otosan o dönemde 
bazı çalışmalar gerçekleştirdiyse de 
ekipman ve eğitimli ekip yetersizli-
ği nedeniyle bu çalışmalar pek sis-
tematik değildi. Ondan sonraki 
dönemde şirketler çeşitli yatırımlar 
yaparak kendi çalışma gruplarını 
oluşturdular. Van Depremi bizi eski 
günlere götürdü. Koç Topluluğu 
olarak çok kısa bir sürede bölgeye 
müdahale ettik. Bu sayede aynı 
ekipler yeniden bir araya geldi. 
Bölgeye 38 TIR dolusu yardım mal-
zemesi gitti. Ekiplerimiz canla 
başla çalıştılar. Bütün yorgunluklar 
bittikten sonra bir araya gelerek 
güçlerimizi birleştirmeye karar 
verdik. Her şirketin kendi afet 
yönetim birimi bulunuyor. Bunlar 
kendi içlerinde serbestler ama 
temel olarak Koç Topluluğu çatısı 
altında buluşuyorlar. 
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Tofaş  - Halil Zeybek
“DAHA IYI OLMAK IÇIN 
ÇALIŞIYORUZ”
Tofaş’da Acil Durum ve 
Yangın Güvenliği Sorumlusu 
olarak çalışıyorum. Bizim 
eğitimli arama kurtarma tim-
lerimiz mevcut. İlk etapta 
kendi şirketimizde oluşacak 
acil durumlara hızlı bir şekil-
de müdahale etmek için eği-
tim almışlardı. Ancak malum 
ülkemiz deprem bölgesinde 
yer alıyor ve bu nedenle de 
çok sayıda deprem meydana 
geliyor. Sık sık bu tür felaket-
lerle karşılaşmamız nedeniy-
le eksiğimizin olmaması çok 
ama çok önemli. Bunun için 
biz Koç Topluluğu olarak 
daha iyi ekipler yetiştirmek, 
daha iyi eğitim vermek, ekip-
manı güçlendirmek ve arama 
kurtarma çalışmalarında 
daha etkili olmak için kısa 
sürede neler yapabileceğimi-
zi araştırıyor ve o doğrultuda 
çalışıyoruz.

Ford Otosan –Ahmet 
Sertkan
“VAN DEPREMINDE 
AZRA BEBEĞI 
KURTARDIK”
Ford Otosan Yangın Güvenliği 
ve Acil Durum Koordinasyon 
Ekip Lideri’yim. 1997 yılında 
kurtarma ekibini kurmuş ve 
Gölcük depreminde faal olarak 
görev yapmış bir ekibiz. Daha 
sonra eğitimli personelimizi 
2010’da yeniden yapılandırmaya 
başladık. 120 personelle eğitim-
leri başlattık ve bu zorlu süreçte 
80 personelimiz eğitimi başarıy-
la bitirdi. Kapalılık, yükseklik 
gibi korkulardan tutun da sağlık 
şartlarına ya da yaş gruplarına 
bakarak seçim yaptık. Yapılan 
elemelerden sonra 30 kişilik 
çekirdek topluluk oluşturduk. 
Van depreminin simgesi haline 
gelen Azra bebeğin bulunması 
gibi başarılara da imza attık. 
Deprem bölgesinde yapılan kur-
tarmaların 39’undan 17’sini biz 
ekip olarak gerçekleştirdik. 
Gerek Koç Topluluğu gerekse 
Ford Otosan için bu çok sevindi-
rici bir durum. 

Otokar –  Şamil Seçkin 
“VAN DEPREMI 
YENIDEN UYANIŞI 
SAĞLADI”
Otokar olarak Gölcük depremini 
gerek çalışanlarımız gerekse 
Adapazarı’nda yeni kurulmuş fab-
rikamızla yakından yaşadık. Şu 
anki 30 kişilik ekibimizde Gölcük 
depreminde herhangi bir yakınını 
aramamış bir çalışanımız bile yok. 
Herkes bunu yaşadı ve bu olay 
Otokar’da büyük bir uyanışı sağla-
dı. Tüm çalışanlarımız bir şey 
yapmak istiyor ama eğitimsizlik-
ten ve ekipman eksikliğinden 
dolayı tam anlamıyla verimli ola-
mıyordu. Otokar olarak biz de 
çalışmalara başladık. Daha sonra 
bir yavaşlama sürecine girdik. 
Ama Van depremi herkesi yeni-
den uyandırdı. Bu büyük felaket-
ten sonra temel eğitimlerimizi 
aldık ve şu anda ekipmanlarımızı 
alıyoruz. Koç Topluluğu ile bera-
ber böyle bir organizasyonun içe-
risinde olmak mükemmel bir 
duygu. Böyle afet durumlarında 
organize hareket edebilmek 
büyük avantaj sağlayacaktır. 

Yapı Kredi Bankası – 
Hasan Çelen
“ARAMA KURTARMA 
EKIBI OLAN TEK 
BANKAYIZ”
Bir banka olarak böyle bir arama 
kurtarma ekibine sahip tek kuru-
luşuz. Bir afet durumunda  tabii 
ki arama kurtarma yapacağız. 
Ama bana göre arama-kurtarma 
son aşama. Önce yapmamız gere-
ken en önemli şey insanları bu 
konuda eğitmek. Şu anda 100 kişi-
lik ekibimizle arama-kurtarma 
eğitimlerini sürdürüyoruz. Koç 
Topluluğu’ndaki diğer ekiplerle ile 
benim tanışmam Van depreminde 
oldu. Yapı Kredi olarak çok sayıda 
şubemiz olduğu için biz afetin 
olduğu her yerde varız. Öncelikle 
personelimiz ve aileleri için orada 
olmalıyız. Gönüllülerimizi beyaz 
yakalılardan seçtik ki bunun çok 
önemli olduğuna inanıyorum. 
Görev aldığım STK’larda öğrenci-
lerin eğitilmesi üzerinde duruyo-
ruz. Bir faaliyet olduğunda, bir 
şehre gittiğimizde oradaki okullar-
da 3-4 saatlik eğitimler veriyoruz. 
Çocuklar bizim için çok önemli, 
çünkü onlar anne ve babalarını da 
eğitiyorlar. 
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BİZ’DEN

duğum İlhanlar Beko’nun yanı sıra Mersin 
Ticaret Odası Meclis Üyeliği, Akdeniz Sa-
nayi ve İşadamları Derneği Yönetim Kurulu 
Başkanlığı ile Anadolu ve Sanayici İşadamla-
rı Federasyonu Yönetim Kurulu Başkan Yar-
dımcılığını da yürütmekteyim.

Çeşitli meslek kuruluşlarında da 
görevler aldığınızı biliyoruz. Buradaki 
çalışmalarınızdan bahseder misiniz?
Sivil toplum kuruluşları, içerisinde bulunduğu-
muz dönem itibariyle büyük önem arz etmek-
te ve bu sayede aynı çatı altında birliktelik-
ler giderek artmaktadır. Ancak bu birliktelik-
lerin ülkenin geleceğine değer ve katkı sağla-
yacak nitelikte olması gerekmektedir. Bu dü-
şünceler doğrultusunda aktif olarak sivil top-
lum kuruluşları içerisinde yer almaktayım. Bu 
kapsamda Mersin Akdeniz Sanayici ve İşa-
damları Derneği Yönetim Kurulu Başkanlığı 
ve bağlı bulunduğumuz TUSKON’u oluşturan 
yedi federasyondan biri olan Anadolu Sana-
yici ve İşadamları (ASİAD) Federasyonu’nun 
Yönetim Kurulu Başkan Yardımcılığını da yü-
rütmekteyim. Mersin ASİAD olarak bünye-
mizde bulunan üyelerimizi yurt dışı ticaret ve 
yatırım gezilerine dahil ederek onların ticaret 
hacimlerini artırmayı, ülke ekonomisinin kat-
ma değer kazanmasını hedeflemekteyiz.

Beko ailesiyle tanışmanız nasıl oldu?
Aile büyüklerim ticari hayatlarına halı sektö-
rüyle başladılar. Daha sonra bulundukları böl-
genin de uygun olması ve kazandıkları tica-
ri itibar ve çevrenin de etkisiyle Beko ailesinin 
bir ferdi olarak devam ettiler. 100 m²’lik alan-
da başlayan Beko bayiliği serüvenimiz bugün 
2600 m²’lik alanda bölgenin en büyük kon-
sept mağazası olarak devam ediyor. 

Beko bayiliğinizden ve takım 
arkadaşlarınızdan bahseder misiniz?  
Öncelikle Beko bayii olmak bir ayrıcalıktır. 

Mersin’de faaliyet gösteren İlhanlar Beko’nun 
sahibi Mehmet İlhan 1974 yılında Malatya’da 
doğdu. Eğitimini Mersin’de tamamladıktan 
sonra iş hayatına atılan Mehmet İlhan’ın 100 
m²’lik alanda başlayan Beko bayiliği serüve-
ni bugün 2600 m²’lik bölgenin en büyük kon-
sept mağazasıyla devam ediyor. Bir Beko 
bayii olarak müşteri memnuniyetini öncelikli 
misyon olarak belirleyen Beko İlhanlar, Beko 

markasının ayrıcalıklarını müşterilerine sun-
manın mutluluğunu yaşıyor. 

Sizi yakından tanıyabilir miyiz?
1974 yılında Malatya’da doğdum. Esnaf bir 
ailenin çocuğu olarak eğitimimi Mersin’de 
tamamladım. Evli ve iki çocuk babası-
yım. İş hayatıma aile şirketimiz olan İlhanlar 
Beko’da başladım. Yönetim Kurulu Üyesi ol-

Beko beyaz eşya 
sektöründe tartışılmaz 
bir yere sahip

BEKO’NUN GÜCÜ:  
MÜŞTERI MEMNUNIYETI

Beko Ailesi’nin bir üyesi olmaktan her zaman büyük onur duyduğunu ve 
aldıkları destek ile daima ileriye baktıklarını belirten Mehmet İlhanlar için 

Beko’nun başarısının sırrı sürdürülebilir müşteri memnuniyeti. 
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Askeri strateji ustası Frederic J. Lovret “Bir 
ordu yalnızca askerleri silah sesine doğru 
içgüdüsel olarak yöneldiklerinde tehlikeli bir 
ordu olur” demektedir. Biz de bayi olarak 
takım olmanın en önemli şartı olan sadakat 
ile bu yolda ilerlemekteyiz. Takım olarak ben 
değil, biz olgusunu benimsiyoruz. Dolayı-
sıyla takım ruhu anlayışına ulaşmış bireyler; 
sevgi, saygı, anlayış, yardımlaşma ve aidiyet 
gibi duygularla takım ruhunu güçlendiriyor. 
Bizim başarımızın altında gerçekten iyi bir 
takım oluşturmamız yatar. Arkadaşlarımız 
kendi mağazaları, kendi işleri gibi yaklaştık-
ları için günden güne başarımız artmaktadır. 
Ürünün satışından tutun da kurulumu ve 
garantisine kadar, hatta arızalandığında bile 
Beko bayii olarak biz müşterimizin yanında-
yız. Müşteri memnuniyeti firmamızın birincil 
misyonudur. Nihayetinde ürünü satmakla 
bitmiyor işimiz. Asıl bundan sonra başlıyor. 
Müşterilerimize her türlü garantiyi verebiliyo-
ruz. Beko’nun bu konudaki hassasiyetinden 
bahsetmek bile yersiz. Sınırsız servis ağı ve 
yedek parçası ile bile diğer firmalara açık 
ara fark atıyor.

Beko bayii olarak Koç Topluluğu’nun 
içinde yer almak size ve ekibinize neler 
katıyor?
Vehbi Koç’un “Çalışmadan hiçbir işte ba-
şarı kazanılamaz. Başarılı olmanız için iyi bir 
öğrenim şarttır” sözünden yola çıkarak Koç 
Topluluğu bize eğitimin ve öğrenimin ne 
kadar önemli olduğunu öğretti. Beko bayi-

 Bayi olarak takım olmanın 
en önemli şartı olan sadakat 
ile bu yolda ilerlemekteyiz. 
Takım olarak ben değil, biz 

olgusunu benimsiyoruz.

leri için özel eğitim programları düzenledi. 
Ekibim ve ben Koç Topluluğu’nun eğitim-
lerini alarak kendimizi geliştirdik. Bunların 
yanı sıra sektördeki gelişmeleri takip ederek 
rekabet ortamında bile diğer firmalardan 
geri kalmadığımızı gösteriyoruz ve hatta bir 
adım öndeyiz.

Beko’nun beyaz eşya sektöründeki 
duruşunu nasıl değerlendiriyorsunuz?
Beko beyaz eşya sektöründe tartışılmaz bir 
yere sahip ve sloganında olduğu gibi “bir 
dünya markası.” Açılışımıza katılan Ekonomi 
Bakanımız Zafer Çağlayan da açılış konuş-
masında Cumhuriyetimizin 100’üncü kuru-
luş yıldönümü olan 2023 yılı hedeflerini ha-
tırlatarak, “Ülkemiz ekonomisine ve ülke-
miz insanına yönelik yatırım yapan kişilerin 
başımızın üzerinde yeri vardır. Bu yatırım-
lara değer verdiğimizi göstermek ve vatan-
daş olarak ülkemiz ekonomisinin kalkınma-
sına katkıda bulunmak için; Türkiye sınırla-

rı içerisinde üretimi yapılan, tamamen yer-
li sermaye olan markaları kullanmamız ge-
rekmektedir” dedi ve “Yurt dışına yaptığım 
seyahatlerde dikkat ediyorum evlerde Beko 
var” diyerek göğsümüzü kabarttı. Markamız 
rekabet ortamında gelişmeleri yakından ta-
kip ederek sektöre ayak uydurmamız hat-
ta bir adım öne geçmemiz için Ar-Ge’sine 
ciddi paralar harcayarak gelişimini sürdürü-
yor. Satış sonrası desteği ile de diğer firma-
ları zaten çoktan gerisinde bırakmış oluyor. 
Bu çalışmalar bizim prestijli bir firma olma-
mızı sağlıyor.

Beko bayii olarak satış değerlerini bir 
bayi olarak nasıl buluyorsunuz? Hangi 
ürün grupları daha çok tercih ediliyor?
Beko yurt içinde ve yurt dışında büyük sa-
tış değerleri elde eden bir marka. Bunun en 
iyi göstergesi ise markamıza verilen ödül-
ler. Rusya Federasyonu Parlamentosu’nun 
“Rusya’nın Ekonomik Gelişimine Katkı 
Ödülleri” kapsamında “Rusya Pazarı Lide-
ri”, 2008 yılında “En Hızlı Büyüyen Şirket” 
ödülü, 2009’da “Sosyal Sorumluluk Sahi-
bi Şirket” ödülü ve 2010 “Enerji Tasarru-
fu Ödülleri Elektrikli Ev Aletleri”, Japon ku-
ruluşu JIPM tarafından düzenlenen “TPM 
Mükemmel Fabrika Süreklilik Ödülü” gibi 
ödüller başarımızı gözler önüne seriyor. Bu 
ödüller ürünlerimizin hemen hemen hepsi-
nin tercih edildiğini ve kusursuz bulunduğu-
nu gösteriyor.

Koç Topluluğu’nun yürüttüğü sosyal 
sorumluluk kampanyaları hakkında ne 
düşünüyorsunuz? 
Koç Topluluğu’nun bir üyesi olarak yürütü-
len sosyal sorumluluk projelerini takdir edi-
yorum. Özellikle “Meslek Lisesi Memleket 
Meselesi” projesinin ele aldığı konu ülkemiz 
için önem arz etmektedir. Meslek liselerinin 
olması ve öğrenci yetiştirmesi bugün ihti-
yacımız olan kalifiye eleman sıkıntısının aşıl-
ması demektir.  

Beni en çok etkileyen ise “Ülkem İçin” 
projesi. “Ülkem varsa bende varım” di-
yen Vehbi Koç ile aynı duyguları paylaşı-
yorum. “Ülkem İçin” projesinin hayata ge-
çirilmesi ve biz bayilerin de buna dahil ol-
masından büyük gurur duyuyoruz. Koç 
Topluluğu’nun bu projeleriyle çalışanlar-
la bayiler arasındaki birliktelik daha da güç-
leniyor. Özellikle ülkemizin en önemli prob-
lemlerinden birisi olan eğitim alanında yapı-
lanlar son derece önemli. Geleceğimiz ço-
cuklarımızın en iyi eğitimi alması bu ülkeye 
büyük değerler katar.
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SEYİR DEFTERİ
Gönderin 

Yayınlayalım

Gezi yazılarınızı ve

 fotoğraflarınızı                    

  secila@koc.com.tr 

adresine gönderin,    

yayınlayalım.

Viktorya Şelaleleri; 
Zambezi Nehri üzerinde 

1,7 km genişliğinde  
100 m yüksekliğinde.

soruyorlar, ama kuru çok düşük 
söylüyorlar, kendilerince verimli 
geçim kaynağı yaratmışlar. 

VE NIHAYET VIKTORYA 
ŞELALELERI

Uzun süren yolculuğun sonunda 
dünyanın en büyük şelalesi olan 
Viktorya Şelaleleri’nin bulunduğu 
Zambiya’nın güneyindeki 
Livingstone şehrine vardık. 
Viktorya Şelaleleri; Zambezi Nehri 
üzerinde, 1,7 km genişliğinde ve 
100 m yüksekliğinde. Şelale bu 
kadar yüksekten döküldüğü için 
havaya su buharı yükseliyor. 
Yağışlı dönemin sonunda suyun 
debisi arttığından su buharı daha 
da artıyor, dolayısıyla şelaleyi 
görebilmek mümkün olmuyor. 
Ancak helikopterle manzarayı 

memurları trene binip pasaport-
ları kontrol ediyor. Yaklaşık 1-2 
saatin sonunda 50 dolar vize 
ücretini tahsil edip, pasaportları 
kaşeleyip gidiyorlar. Tren Zambiya 
sınırını geçtikten sonra Tanzanya 
Şilini kabul edilmiyor. Simsarlar 
ellerinde bir tomar para ile kom-
partımana geliyor ve Zambiya 
Kwachası alıp almayacağınızı 

olarak her salı ve cuma hareket 
ediyor. Yolculuk yaklaşık iki gün 
sürüyor. Trende yataklı birinci sınıf 
kompartımanlar genelde turistlere 
ayrılmış, yerel halk daha ucuz olan 
koltuklu vagonları tercih ediyor. 
Normalde kadınlar ve erkekler aynı 
kompartımana alınmıyor ama dört 
kişi parası ödeyerek kompartımanı 
kapatabiliyorsunuz. 

Afrika’yı hissetmenin en etkili 
yollarından biri bu tren yolculuğu. 
Tren duraklara yaklaştığı zaman 
çocuklar yiyecek, giyecek verirsi-
niz umuduyla koşarak trene geli-
yor. Çocuklar dilenirken, yetişkinler 
de bir şeyler satmaya çalışıyor; 
kadınlar evde yaptıkları hamur işle-
rini, erkekler de topladıkları üzüm-
leri ya da daha önceki yolculardan 
almış oldukları ikinci el eşyaları. 

Zambiya’ya girişte gümrük 

Eşimle seyahatimizi planlarken ilk 
işimiz Egypt Air’den Kahire 
aktarmalı Dar Es Salaam bileti-
mizi almak oldu. Bilet aldıktan 
sonra detaylı araştırmalara baş-
ladık ve rotamızı belirledik. 
Yolculuğa çıkmadan önce otel 
ya da ulaşım için kesin bir rezer-
vasyon yaptırmadık, ama nereye 
nasıl ulaşabileceğimizi bilerek 
gittik. Yolculuk günü sabahın ilk 
ışıkları ile birlikte Dar Es Salaam 
Havaalanı’na indik. Tanzanya 
vizesini ülkeye girişte 50 dolar 
karşılığında alıyorsunuz. Bunun 
için bir form doldurmanız yeterli.

2 GÜNLÜK TREN YOLCULUĞU 

Tanzanya-Dar Es Salaam ve 
Zambiya-New Kapiri Mposhi ara-
sında çalışan Tazara treni karşılıklı 

GIZEMLI KITAYA YOLCULUK
Arçelik-LG çalışanı Burcu Canbulat’ın, eşiyle birlikte gerçekleştirdiği Afrika 
yolculuğundaki izlenimleri bu eski kıtaya gitmek için sebeplerinizi artıracak.

Afrika’ya gitmeden 
önce rotanızı çizin, 

ancak çok fazla plan 
yapmayın. Çünkü 

Afrika sürprizlerle dolu!



uyuyoruz. Zebra yavrusunu 
emziriyor, bir ceylan doğum 
yapıyor. 

Serengeti’nin uçsuz bucaksız 
düzlüklerinde büyük göçlere 
şahit olmak, 3 milyon yıl önce 
aktif olan Ngorongoro volkan 
kraterinde aslanların avlanmasını 
seyretmek gerçekten belgesel-
lerdeki ile aynı değil. Siyah ger-
gedanların nesli tükenmek üzere, 
kraterde sadece üç tane kalmış 

Daha önceden internetten 
almış olduğumuz fiyat teklifleri-
nin sonunda anladık ki bu safari 
çok pahalı bir iş. Ancak aracı 
başkalarıyla paylaşırsanız birim 
fiyat düşüyor. Görüştüğümüz 
20 ayrı safari şirketinden en 
uygun olan ve iki İspanyol ile 
aracı paylaşabileceğimiz altı 
günlük tur için Uhurutreks’ten 
Jasper ile anlaştık. 

Çoğu tur şirketinin hizmet 
kalitesi aynı; tek fark otelde mi, 
çadırda mı konaklayacağınıza 
göre değişiyor. Biz başlangıçta, 
Arusha’ya gidip, aklımıza yatan 
bir tur şirketiyle anlaşırız diye 
düşünmüştük, ama iyi ki öyle 
yapmamışız. Çünkü gidince 
gördük ki Arusha büyük bir 
şehir ve kendi başınıza bulabil-
meniz mümkün değil. Safari 
Tanzanya’nın en önemli gelir 
kaynağı olduğu için ulusal park-
lar iyi organize edilmiş ve koru-
ma altına alınmış.

Altı günlük safarimiz boyunca 
yüzlerce öküz başlı antilop, 
zebra ve ceylan, onlarca aslan, 
zürafa, fil, bufalo, sırtlan ve su 
aygırı gördük. Evet, hayvanat 
bahçesinde de bu hayvanları 
görmüştük, televizyonda da bel-
geselleri çok seyretmiştik, ama 
burada vahşi doğanın ortasında-
yız. Çadırımızın yanına bufalolar, 
filler geliyor, onlar otluyor, biz 

ve belki bu gergedanları görebi-
len son şanslı insanlardanız.

Krater yakınlarındaki köylerde 
Masai’ler, turistler için tanıtım 
turları düzenliyor, yerel danslarını 
sergiliyorlar. Köyden çıkışta bir 
bakıyoruz tepeden bir zürafa 
ailesi geçiyor. Modern hayatta 
sokak köpekleri var, Afrika’da 
da sokak zürafaları…

Son gecemizde Jasper, kendi 
köyü olan Marangu’daki otelinde 
konaklattı bizi. Muz ağaçlarının 
arasında, Kilimanjaro eteğinde, 
tertemiz dağ havasında, konforlu 
bir yatakta yatıyoruz. Ertesi gün 
uçağa binmeden önce sadece 
Kilimanjaro’nun giriş kapısına 
gidecek kadar vaktimiz vardı. 
Bizim yerimize 12 Arçelik’li 
Marangu rotasından 5895 m 
yükseklikteki Afrika’nın çatısına 
tırmanıştaymış zaten. Bizim tır-
manmak için zamanımız yok, 
ama kim bilir belki ileride 
Tanzanya’ya yine geliriz.

Afrika’da üç uzun hafta geçirdik. 
Ancak o kadar dolu dolu ve o 
kadar heyecanlıydı ki zamanın nasıl 
geçtiğini anlamadık. Anladığımız en 
önemli şey ise Afrika’yı fotoğraflar-
da, belgesellerde görmekle, bizzat 
gidip hissetmenin tamamen birbi-
rinden farklı olduğuydu. Dünyanın 
farklı köşelerini keşfetmek isteyen-
lerin hayatında mutlaka bir kere 
denemesi gereken bir rota.

görebiliyorsunuz. Bizim gittiğimiz 
kurak dönemin sonunda bile su 
buharından ıslanmamak için yağ-
murlukla dolaşmanız gerekiyor. 
Şelalenin yarısı Zambiya’ya, yarısı 
Zimbabwe’ye ait. Doğal oluşan 
yarıkların ortasından sınır belirle-
mişler ve nehri, şelaleyi paylaş-
mışlar. Dolayısı ile şelaleyi 
Zambiya’dan da Zimbabwe’den 
de görebilmek mümkün. Arada 
bir köprü var ve isterseniz pasa-
portunuzu memura emanet 
bırakmak şartıyla vize parası 
ödemeden köprü üstüne çıkabi-
liyorsunuz. 

Asıl hayalini kurduğumuz ve 
Zambiya’ya gitmemizdeki en 
büyük sebep olan Devil’s Pool’a 
(ya da Armchair) gittik. Burası 
şelalenin döküldüğü noktada 
oluşmuş doğal bir havuz. Kurak 
sezonda nehir çok hızlı akmadığı 
için şelaleden düşmeden, kıyı-
sında yüzebiliyorsunuz. 
Dünyanın en büyük şelalesinde 
yüzmek heyecan verici bir 
duygu. Zambiya ve Zimbabwe 
arasındaki köprüde bungie jum-
ping yapmak mümkün. Akşam 
için organizasyonumuz “Zambezi 
River Sunset Cruise” ile romantik 
bir nehir turuna çıkmak. Su 
aygırları ve timsahların olduğu 
nehirde, limitsiz yiyecek ve içe-
cek eşliğinde gün batımının key-
fini çıkarıyorsunuz.

Zambiya için ayırmış olduğu-
muz süre doldu. Dönüşümüzü 
Mazhandu Family Bus şirketinin 
birinci sınıf otobüsü ile 
Lusaka’ya ve Zambezi Air uçağı 
ile Dar Es Salaam’a yolculuk 
şeklinde planladık. Yüksek 
sezonda olmadığımız için yer 
bulmakta zorlanmadık.

SAFARI ZAMANI 

Hedef; safari başlangıcı için 
Arusha’ya ulaşmak, ancak aynı 
gün içinde ulaşmamız mümkün 
değil. Dar Es Salaam 
Havaalanı’nda birkaç uçak firma-
sı ile görüştük ve fiyatı-saati en 
uygun olan Fly540’den ertesi gün 
için Kilimanjaro gidiş, Zanzibar 
dönüş uçak biletimizi aldık. 
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Tanzanya’da doğa kadar 
yerel halkın ilgisi ve turist 
çekmek için yaptıkları da 
görülmeye değer. 

Sosyal Açıdan 
Çok Geride
Zambiya’da HIV oranı 

yaklaşık yüzde 10. Yaşam 
süresi 42-45 yıl. 60 yaşında 
insan görebilmek çok zor. 

Kızlar ergenliğe girer girmez 
evlendiriliyorlar ve çocuk 

yaşta çocuk sahibi oluyorlar. 
Kadın başına düşen çocuk 

sayısı ortalama 6, dolayısıyla 
ülkenin yaş ortalaması çok 

düşük; 17. Kabile reisleri çok 
eşli. Ülkede tam 73 ayrı dil 

konuşuluyor; resmi dil 
İngilizce. Ülke 1964’te 

İngilizlerden bağımsızlığını 
almış ancak hala izlerini 
yoğun şekilde taşıyorlar. 

Ekonomileri sadece turizm 
ve bakır madenine dayalı.
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SOHBET

DOĞAYI 
YORUMLAYAN 
GEZGIN: 
SERDAR KILIÇ
Televizyonda hazırladığı 
programla doğanın bilmediğimiz 
hallerini evimize taşıyan Serdar 
Kılıç, gezgin ruhunu atalarının 
doğduğu Kafkaslar’dan almış. 
Kökleriyle her zaman gurur duyan, 
dedesinden edindiği eşsiz bilgileri 
engin doğa sevgisiyle buluşturan 
Serdar Kılıç’la doğanın 
zorluklarını, öğretilerini ve 
vazgeçemediği tutkusunu 
konuştuk. 

Bir taşın yapısını formüle edilmiş bir biçimde 
kara tahtada görüp, doğada daha az vakit 
geçirdiğinizde onunla olan ilişkiniz tahtayla 
sınırlı kalıyor. Kafanızı ders çalışmaktan kal-
dıramadığınız, hatta oyun oynamaya bile 
vaktinizin olmadığı bir dönem yaşıyorsunuz. 
Ben hep hareketli biriydim. Jeoloji 
Mühendisliği’nde alacağım bilgileri edindiği-
me inandım ve spor bölümüne geçmeye 
karar verdim. Burada anatomi, fizyoloji ve 
canlılarla bağ kurmayı öğrendim. Bir insan 
oturup dinleyerek öğrendiklerinin sadece 
yüzde 10’unu aklında tutabilir, ama yaşaya-
rak ve uygulayarak yüzde 100’üne yakınını 
öğrenebilirsiniz. 

çasını oluşturuyor. Ekmeğin yolculuğunu 
onunla yaşadım. Ekmenin, biçmenin ne 
demek olduğunu onunla öğrendim, buğda-
yın ilk mahsulünün kaynatılıp yendiği şenlik-
leri onun sayesinde gördüm. Bugün maale-
sef kentte yaşayan hiçbir çocuk ekmeğin 
bu ilginç serüvenini bilmez. 

ODTÜ Jeoloji Mühendisliği’ni kazandı-
nız fakat sonrasında spor bölümüne 
geçtiniz. Böyle bir karar almanızda 
neler etkili oldu?
Doğaya aşık bir insanım. Dağları kendime 
yakın görüyor, onları daha yakından tanımak 
için bilimsel araştırmalar yapmak istiyordum. 

Doğa ile serüveniniz nasıl başladı, 
çocukluk yıllarınıza mı dayanıyor?
Yaz tatillerimin çoğunu dedemin yanında 
geçirirdim. Oraya gitmeyi iple çeker, tatilin 
bitmesini hiç istemezdim. Çünkü dedemin 
yaşama bağlılığı ve bakış açısı, beni çok 
etkilerdi. Bitkilerle, hayvanlarla, insanlarla 
olan iletişimi ve yaşama bakış açısı, olması 
gerektiği gibiydi. Dedem 1877 yılında 
Kafkasya’dan Anadolu`ya göç eden bir aile-
den geliyor. Orta Anadolu’ya yerleşerek 
kendilerine köyler ve çiftlikler kurmuşlar. 
Küçük yaşta büyük sorumluluklar üstlen-
mişler. Dedemle kaldığım dönemlerde 
yaşadıklarım hayatımın çok önemli bir par-
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“Doğada Tek Başına” programınız ülke-
mizde büyük bir merak uyandırdı. Bir 
insanın doğada hayatta kalabilmesi için 
ne gibi özellikleri ve bilgileri olmalı?
Doğada vakit geçirmesi ve kaybolması 
gerekiyor biraz. Doğada vakit geçiren ve 
kaybolan insanın duyuları üst seviyede çalı-
şır. Bütün duyularını kullanır hâle gelir. Biz 
şehirde sadece görsel ve işitsel duyularımızı 
kullanıp diğerlerini köreltiyoruz. Bu şekilde 
doğaya gidersek zarar görürüz. Doğayla 
vakit geçirmeye başladıkça diğer duyuları-
mız da gelişmeye başlar ve onunla bağımız 
güçlenir. Doğayla bağları güçlenen biri de 
doğada ne yapacağını, ne yiyip içeceğini iyi 

rahat hissettikleri an yaratıcılıkları daha da 
artıyor. Bir keresinde oğlum Tibet iğneler-
den fırça yapmış toprağı kazıyordu. Yanına 
gidip ne kazdığını sorduğumda dinozor 
fosili olduğunu söyledi. Bir süre sonra kaz-
dığı şeyin bir taş olduğunu anlayarak yanı-
ma geldi ve buldukları şeyin sadece bir taş 
olduğunu söyledi. Tibet’in iğnelerden ken-
dine fırça yapması çok yaratıcıydı. Küçük 
ve kapalı alanlarda oynayan çocuklar bu tür 
deneyimler yaşayamaz ve duyularını gelişti-
remez. 

Ekran karşısında sadece 
görsel ve işitsel duyumuzu 

kullanabilirken doğaya 
yakınlaştığınızda tüm 
duyularınız harekete 

geçmeye başlar. Bir insan 
eğer tüm duyularını 

kullanırsa mutlu olabilir.

KILIÇ, ÇOCUKLARI 
DOĞAYA DAVET 

EDIYOR

Serdar Kılıç, özel kanallarda 
yayınlanan “İçimdeki Doğa”nın 

yanı sıra NTV’de yayınlanan 
“Doğada Tek Başına” ve “Doğada 
Çocukla” TV programlarının da 

yaratıcısıdır. “Doğada Tek Başına” 
programında; vahşi doğada 

karşılaşabileceğiniz sorunların 
üstesinden gelme teknikleri 

anlatılırken, “Doğada Çocukla” 
programında  kendi deyimi ile 

“Doğada nesli tükenen tür 
insandır” sözünden yola çıkarak 

çocuklara doğa sevgisini 
aşılamaya çalışıyor. Kılıç’ın doğa 

sevgisini her yaştan insanlara 
aşıladığı bir de doğa ve macera 
kampı olan “Campwolftrack” 

adında bir kampı da var. 

bilir. Düşünceleri, bilgileri ve kasları insanı 
ayakta tutar. Daha sonrasında sadece bir 
bıçak bile yeter hayatta kalmak için.
 
Doğayla baş başa kalındığında hayatta 
kalma güdüsünü güçlendirenlerden biri 
de korku duygumuz olabilir mi? 
Evet, korkan insanın duyuları daha iyi çalışır. 
Bir ayıyla karşılaşırsan duyuların en üst 
düzeye çıkar. Böyle bir durum karşısında 
savaşıp mücadele etmek ya da kaçmaktan 
başka seçenek yoktur. Kentte böyle bir 
deneyim yaşamak mümkün değildir.

Doğal yaşamda hayatta kalmayı amaç-
layan serüven yarışmalarında yer aldı-
nız. Orada işin içinden çıkmakta zor-
landığınız zamanlar oldu mu?
O zaman size şöyle bir anımı anlatayım; 
Borneo Adası’nda ormanda kaybolduk. 48 
saat boyunca süren bu macerada oldukça 
az yiyeceğimiz vardı ve etrafımız sülüklerle 
kaplıydı. Oldukça karamsar bir andı. Su 
arıtma tabletimiz kaybolduğu için su da içe-
miyorduk. Grubumuz dört kişiden oluşuyor-
du ve bir süre sonra sinirler altüst olmaya 
başladı. Tepemizde orangutanlar vardı, 
uyuyamıyorduk. Bir noktadan sonra insan 
güneş ışığını arar hâle geliyor. Orada çok 
zorlandığımı hatırlıyorum.

Çocuklara doğayı sevdirmek için bir-
çok çalışmanız var. Büyük şehirlerde 
adeta beton yığını içinde yaşayan anne 
babalar, çocuklarını doğa ile kaynaş-
tırmak için neler yapabilir?
Anne ve babalar zaman ayırabiliyorlarsa 
çocuklarıyla beraber doğa aktiviteleri ger-
çekleştirsinler. Çocuklar böyle ortamlara en 
güvendikleriyle beraber olduklarında daha 
kolay adapte oluyorlar. Doğada kendilerini 
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Aynı zamanda kurumsal basketbol ligi 
Business League’in de kurucususunuz. 
Biraz bundan bahsedebilir misiniz? 
Sizce böyle aktivitelere katılmanın iş 
hayatı üzerinde ne gibi etkileri oluyor?
Düşünün ki hep basketbolcu olmak istiyor-
dunuz, basketbolu çok seviyordunuz ama iş 
adamı oldunuz. Bir şirkette çalışıyorsunuz 
ama içinizde hep o istek var. Bu istek yok 
olmasın diye kendi isimlerini koydukları, 
kendi takımlarını oluşturdukları bir lig oluştu-
rayım dedim. NBA gibi ama takım oyuncula-
rının hepsi iş adamları. Federasyonun maç-
ları yönettiği, FIFA kurallarına göre oynanan, 
seyircilerin maçları izlediği, çalışanların sada-
katinin güçlendiği bir lig. En alt seviyede çalı-
şan ile bir merhabası olmayan üst düzey bir 
yöneticinin bile maç sonrası birbirlerine sarıl-
dıklarını çok gözlemledim. Sahada herkesin 
eşit olmasının ne denli güçlü bir iletişim 
olduğunu orada görebiliyoruz. 

Sizce iş hayatında da geçerli olan 
“orman kanunları” var mı? Liderlik ve 
motivasyon konusunda iş adamlarına 
ne gibi tavsiyeler verebilirsiniz?
Ben serüven yarışmalarında yaşadığım kendini 

Sadece iyi yönlendirmek gerekiyor. 
Amerika futbola sonradan girmesine rağ-
men son derece başarılı ilerliyor. Bunun tek 
sebebi rekreasyonel aktiviteler. Bir piramit 
düşünün: En tepesinde ulusal takımlar, 
piramitin altındaysa çocuklar yer alıyor. 
Onları küçük yaşta spora yönlendirmek, 
aktiviteyle tanıştırmak gerekiyor. Ama 
bunun içine eğlenceyi de katmalıyız ki 
çocuk ailesinin isteğiyle bu sporları yapma-
sın. Çocuklar ya yüzüyorlar ya da jimnastik 
yapıyorlar. Bunları eğlenerek yaptıklarında 
spor dallarında daha başarılı oluyorlar. 

2020 yılında yapılacak olimpiyatlar için 
aday kentlerden biri de İstanbul. 
Olimpiyatların İstanbul’da düzenlenme-
si ihtimali hakkında neler düşünüyor-
sunuz? 
Olimpiyat ruhu artık eskisi gibi değil. Eskiden 
bu etkinlikler merakla beklenir ve yüzlerce 
kişiyi televizyon karşısına çekerdi. Olimpiyat-
ların Türkiye’de düzenlenmesinin zor olaca-
ğını düşünmüyorum. Gerekirse çalışırlar ve 
yaparlar. Bu tür konulara olumlu yönden 
bakmak gerekiyor. Sadece İstanbul’da 
yapılması İstanbullular için zor olabilir.

tanıma, zor koşullar altında mücadele etme 
gibi özellikleri şirket çalışanları üzerinden anlat-
maya çalışıyorum. İş hayatında da zorluklar 
var. O zorluklar karşısında mücadele etmenin 
bir sürü yöntemi bulunuyor. Doğadan çıkardı-
ğım yöntemleri onlarla bağlayarak böyle 
durumlarda neler yapmaları gerektiğini öğreti-
yorum. Durumsal liderlik anlatmaya çalışıyo-
rum. Zor koşullarda sakin olup liderlik yönü-
nüzü öne çıkarmanız gerekiyor. 

Türkiye’de sporla ilgilenen ve bunu 
düzenli olarak yapanların sayısı olduk-
ça az. Bunu nelere bağlıyorsunuz?
Türk insanı sporu, hareket etmeyi seviyor. 

SOHBET

Hayata olumlu yönden 
bakmak gerekiyor. 

Yapamadığın şeyleri 
görmeyeceksin. Yapmak 

isteyeceksin hep.
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YAŞAM

SAĞLIKLI BESLEN  
UZUN YAŞA

Sıcak havaların kendini gösterdiği, rengarenk meyve ve sebzelerin rafları süslediği  
şu günlerde sağlıklı ve zinde bir yaşam için VKV Amerikan Hastanesi’nden Uzman 

Diyetisyen Tuğçe Aytulu ile doğru beslenme üzerine sohbet ettik. 

faktörler insanları ayaküstü atıştırmalara itiyor. 
Ayaküstü yenen hazır gıdaların tüketiminin art-
ması dışında, porsiyonların büyümesi de 
başka bir faktör. Bazen de yoğun iş yemekle-
ri, sık seyahat etme nedeniyle sürekli dışarıda 
yemek yeme zorunluluğu da sebepler arasın-
da gösterilebilir. Bunlara ek olarak hayatımız-
da fiziksel aktivitenin azalması da enerji den-
gesizliğine sebep oluyor. Dikkat edilmesi 
gereken başlıca nokta, kişinin kendisini iyi 
gözlemlemesi. Ne kadar hareket ediyoruz, 

Yurt dışında aşırı fast food tüketimi 
nedeniyle obezitede büyük bir artış 
oldu. Türkiye’de de yemek yeme alış-
kanlıklarının bu yönde değiştiğini görü-
yoruz. Sizce beslenirken nelere önem 
vermemiz gerekiyor? 
Son yıllarda Türk beslenme alışkanlıklarında 
da değişiklikler olduğu bir gerçek. Buna 
sebep olan yaşam tarzımızdaki zorunlu deği-
şiklikler. Örneğin trafikte kalınan sürenin uzun-
luğu, yemek yapmak için vakit kalmaması gibi 

Sağlıklı yaşam sizin için neler ifade edi-
yor? Sağlıklı ve zinde bir vücuda sahip 
olabilmek için nelere dikkat etmeliyiz? 
Sağlıklı yaşam hem bedensel hem de ruhsal 
olarak kaliteli bir hayat sürdürmek için yapılan-
ların tümünü kapsar. Hayatın sağlıklı olarak 
sürdürülmesinde genetik özelliklerimizin etkisi 
olduğu gibi stresle başa çıkabilme yöntemleri-
miz, sağlıklı yiyecek ve içecekler tüketmemiz, 
tütünden uzak durmamız gibi davranışsal ve 
çevresel faktörler de büyük önem taşır. 



seçtiğimiz gıdalar ne kadar sağlıklı, bir menü-
den seçim yaparken daha sağlıklı olanı ve 
daha düşük kalorili olanı seçebiliyor muyuz? 
Kilo kontrolünün yönetimi, kişinin kendisini iyi 
analiz etmesiyle mümkün olabilir. 

Havaların ısınmasıyla nelere dikkat etme-
miz gerekiyor, neler tavsiye ediyorsunuz? 
Yaz döneminde öncelikle halsizliğe neden 
olan su ve mineral oranlarımıza dikkat etme-
miz gerekiyor. Aşırı sıcakla beraber terlemeyle 
su kaybı gerçekleşirken, sodyum, potasyum 
gibi bazı minerallerde de azalma görülür. Bu 
sebeple su tüketimini arttırmakla beraber 
ayran, taze meyve suları, maden suyu gibi 
sıvıları da beslenme düzenimize ekleyebiliriz. 
Ancak meyve suyu gibi gıdaların fazla tüketil-
mesinin günlük kaloriyi de artıracağı ve bazen 
kilo artışına sebep olabileceğini de göz önün-
de bulundurmalıyız. Ayrıca diyabet hastalarının 
meyve ve meyve suyu tüketmeleri kan şeker-
lerinde artışa neden olabilir. Yazla beraber 
yeme alışkanlığımızı da değiştirmeli, daha hafif 
yiyecekler tüketmeliyiz. Kızarmış, kavrulmuş, 
aşırı yağlı gıdalardan uzak durmalıyız. 

Son yıllarda herkes vücudunu arındır-
mak için detoksa başvuruyor. Bunu 
uygulayanların çoğu da ne olduğunun 
bilincinde değil. Siz bunu nasıl değer-
lendiriyorsunuz?  
Detoks vücudumuza çeşitli yollarla giren zararlı 
toksinlerin vücuttan uzaklaştırılması teorisiyle 
ortaya atılmış bir “temizlenme” metodu olarak 
uygulanıyor. Bu fikirden yola çıkarak sadece 
meyve suları, su veya bazı meyvelerden yapı-
lan sıvı karışımlarından oluşan düşük kaloriye 
sahip diyetler uygulanıyor. Ancak bu tür diyet-
ler ne yazık ki bilimsel kanıtlara dayalı, dengeli 
ve yeterli beslenme ilkeleriyle uyuşmuyor. 

Size başvuran kişiler ne tür sorunlar ile 
geliyorlar, ne tür bir program uygulu-
yorsunuz?
Bize danışanların çoğu, yoğun iş hayatıyla 
beraber dışarıda yenen iş yemeklerinden, 
ısmarlanan fast-food’lardan veya sık seyahat 
etme nedeniyle oluşan beslenme bozuklukla-
rından şikayet ediyorlar. Bu durum özellikle 
kilo kontrolünü güçleştiriyor. Yemekte geçen 
sürenin uzunluğuna paralel olarak seçilecek 
gıdaların ve içecek tüketiminin nasıl sınırlandırı-
lacağı genellikle ilk çalıştığımız konular oluyor. 
Burada kişisel tercihler, beslenme alışkanlıkları 
gibi faktörler göz önüne alınıyor. Bu sebeple 
bize danışanlarla karşılıklı karar vererek bes-
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Hızlı kilo vermeyi vaat eden 
moda diyetler vücuttaki kas 
ve su kütlelerinde kayıplara 

neden olduğu için büyük 
tehlike teşkil ediyor.

 Sıcak havalarla beraber su, ayran, 
maden suyu gibi sıvıları daha fazla 
tüketin.

   Diyabet hastaları meyve suyu 
tüketimine her zaman dikkat etmeli.

 Vücudu toksinlerden arındıran detoks 
programlarını doktor kontrolünde 
uygulayın.  

 Her meyve ve sebzeyi kendi 
mevsiminde tüketin.

 Diyeti sağlığımızla paralel olarak 
doktor kontrolünde yapmalıyız. 

 Kilo kontrolünde kendi vücudunuzu iyi 
analiz edin.

 Gün içerisinde en az 15 dakika spor 
aktivitesi yapmaya çalışın.

 Şok diyetler vücuttaki kas ve su 
kütlelerini azalttığı 
için uygulanmamalı.

 Daha hafif 
yiyecekler 
tüketin. Kızarmış, 
kavrulmuş ve 
aşırı yağlı 
gıdalardan 
uzak durun.

SAĞLIKLI YAŞAM NOTLARI

lenme planı oluşturuyoruz. Uygulamaya geçil-
dikten sonra ise hedeflediğimiz gibi gidip git-
mediğini görmek için kontrollere çağırıyoruz. 

Yaz mevsiminde özellikle tüketilmesini 
önerdiğiniz gıdalar nelerdir?
Sebze ve meyvelerin her birinin farklı özellik-
leri, farklı faydaları var. Bu sebeple her sebze 
ve meyveyi kendi mevsiminde tüketmeliyiz. 
Değişik renkte meyve ve sebzeleri tüketmek 
farklı özelliklerden en doğru şekilde faydalan-
mamızı sağlayacaktır.

Pek çok insan zayıflamak için bir uzma-
na başvurmaktansa şok yaz diyetleri 
uyguluyor. Bu diyetlerden ve negatif etki-
lerinden bahseder misiniz? 
Sağlıklı kiloya ulaşmak için uygulanan yön-
temler de sağlığın korunmasında çok önemli. 
Aksi halde uygulanan yöntemler fazla kilo 
kadar başka tehlikeli sonuçlar ortaya çıkara-
bilir. Birçok moda diyet kısa sürede hızlı kilo 
kaybı sağlama vaadiyle ortaya atılmasına 
rağmen bilimsel dayanağının olmaması ve 
kilo kaybı sağlarken bu zayıflamanın büyük 
bir kısmının vücudun kas dokusundan ve su 
kütlesinden olması büyük tehlike oluşturuyor. 
Bu kas kütlelerinin korunması sağlık açısın-
dan çok önemli. Vücutta kas kütlesinin iyi 
olması metabolik hızın daha iyi olmasını sağ-
lar. Bir başka deyişle kas kütlesi iyi olan kişi-
lerin kilo kaybı daha rahat gerçekleşir. Bu 
sebeple sağlıklı zayıflama diyetlerinde verilen 
kilonun çoğunun yağ kütlesinden olması 
istenir. Tek tip beslenmeye dayalı şok diyet-
ler kas kütlelerini azaltacağı gibi yaşam kali-
tesini de etkiler.

Bir beslenme ve diyet uzmanı olarak 
uzun ve sağlıklı yaşamanın sırrı sizce 
nedir? 
Beslenmeyle ilgili verebileceğim en önemli 
ipucu besin çeşitliliği yaratmaktır. Her türlü 
yiyeceği mevsiminde  ve uygun miktarlarda 
tüketmek en sağlıklısı. Bununla beraber sağ-
lıklı bir yaşam için düzenli fiziksel aktivitenin 
ve günlük olarak hareketli olmanın da etkili 
olduğuna inanıyorum.



Geyre Vakfı’nın çabalarıyla hayat bulan ve 
Türk kültür mirası listesinde önemli bir yere 
sahip olan Afrodisyas, Mesut Ilgım, Asu 
Ege ve Bülent Küçük’ün objektifinde yeni-
den hayat buldu. Aygaz’ın sponsorluğunda 
gerçekleşen “Üç Objektiften Afrodisyas” 
projesi üç fotoğraf severi bir araya getir-
mekle kalmamış, onların farklı bakış açıla-
rından unutulmaz bir Afrodisyas özeti yap-
mış. Projeyle ilgili olarak bu üç tutkulu 
fotoğrafçıyla Bizden Haberler Dergisi için 
sohbet ettik.  

“Üç Objektiften Afrodisyas” fotoğraf 
sergisi, üç fotoğrafçının gözünden 
Anadolu’nun en önemli antik kentlerin-
den birinin güzelliklerini gözler önüne 
seriyor. Böyle bir sergi çalışması fikri 
nasıl oluştu?
Mesut Ilgım: Üç Afrodisyas tutkunu, üç 
objektifiz. Ben çeyrek asırdan fazla bir 
zamandır bu antik kentin tutkunuyum. Asu 
ve Bülent’in de Afrodisyas’la tanışması 
henüz birkaç sene olmuş. Farklı zamanlarda 

ama aynı düşünceyle çıkmışız yola; sadece 
bakmakla kalmayıp, görmeye de çalışmışız. 
Asu Ege: Bülent Küçük’le birlikte 
Anadolu’nun en önemli antik kentlerinden 
biri olan Afrodisyas’taki rölyef restorasyon 
çalışmalarına destek veren kuruluşlardan biri 
olan Aygaz’da çalışıyoruz. Afrodisyas antik 
kentinde kültür, bilimsel araştırma ve geliştir-
me konularında faaliyette bulunmak amacıy-
la kurulan Geyre Vakfı’nın önerisi ile kazı ala-
nında fotoğraf çekimi yapmaya karar verdik.  

Bülent Küçük: Afrodisyas’ta, birçok antik 
kentte olduğu gibi iğneyle kuyu kazılıyor. Bir 
avuç insan bu kültürün izlerini gün yüzüne 
çıkartmaya çalışıyor. İki gün de olsa bu 
çabanın bir parçası olmak bizi çok heyecan-
landırdı. Afrodisyas’ta ne ile karşılaşacağımı-
zı bilmiyorduk. Kazı alanına ilk adım attığı-
mızda çok etkilendik. Alanı gezerken birden 
karşımıza çıkan Tetrapylon ise bizi büyüledi. 

Sergide yer alan fotoğraflardan bahse-
der misiniz? Hangi döneme ve uygar-
lıklara ait eserler?
Mesut Ilgım:  Sergide yer alan yapıtlar, 
Afrodisyas antik kenti ve kent kültürünün 
en tepe noktasına ulaştığı MÖ 281’de baş-
layan Hellenistik dönem ile MS 324’de 
noktalanan Roma döneminin birbirinden 
güzel, benzersiz yapıtlarının yontu eserleri-
nin belgelendiği görsellerden oluşuyor. 
Fotoğraflarımız, Afrodisyas’da her yaz ger-
çekleşen kazı sezonunun çeşitli evrelerini, 
kazı eyleminin günlük görüntülerini belgele-
yen yapıtlar.
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“ÜÇ OBJEKTİFTEN 
AFRODİSYAS”

Gizli güzelliğiyle ziyaretçilerini büyüleyen Afrodisyas antik kentinin  
üç farklı bakış açısıyla fotoğraflandığı “Üç Objektiften Afrodisyas” Sergisi 

Anadolu’nun yüzyıllık tarihini sanatseverlerle paylaşıyor. 



İSTANBUL’DA 
FLAMENKO RÜZGARI
New York’ta sahnelenen 
“Farruquitoy Familia” adlı gösteriyle 
büyük ilgi toplayan Antonio 
Fernandez Montoya Farruco CRR 
Konser Salonu’nda İstanbullu 
izleyicilerle bir araya geliyor.

Uluslarası alanda başarı kazanmış ünlü 
flamenko dansçısı Farruquito’nun küçük 
kardeşi olan Antonio Fernandez Montoya 
Farruco genç yaşına rağmen kardeşinin 
yönettiği tüm gösterilerde yer alırken, Raices 
Flamencas, La Len Varo, Por Derecho, 
Alma Vieja gibi isimlerle de çalıştı. İnanılmaz 
yeteneği ile tüm dünyanın önemli sanat 
merkezlerinde sahne alan sanatçı, geçen 
yıllarda CRR’de Paco De Lucia ile aynı 
sahneyi paylaşıp seyircileri büyülemişti. 
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Afrodisyas’ta çekim yaptığınız 
dönemde başınızdan geçen ilginç 
anılar var mı? 
Bülent Küçük: Restorasyonlarda görev 
alan Geyre’lilerin taş işçiliğindeki ustalığını 
gördüğümüzde keşke üniversitelerimizden 
biri burada bir restorasyon okulu açsa diye 
düşünmüştük. Afrodisyas kazılarında çok 
büyük emeği olan Geyre halkının, belki de 
binlerce yıl öncesinden miras kalan bu 
yeteneğinin değerlendirilmesi ne iyi olurdu.

Geçen senelerde Aygaz Atatürk 
fotoğrafları, Kayıp Şehir Sagalassos, 
Hanedan ve Kamera gibi sergilere 
destek verdi. Üç Objektiften 
Afrodisyas” Sergisi’nde Aygaz ile olan 
işbirliğinizden bahseder misiniz? 
Asuman Ege: Aygaz, ekonomik kalkın-
manın sosyal ve kültürel kalkınmadan 
bağımsız olmadığı inancıyla, yaşama değer 
katmak için bireyler gibi şirketlerin de üze-
rine düşen görevleri olduğuna inanıyor. 
Ürün ve hizmetlerini her gün yüz binlerce 
kişiye ulaştıran bir marka olarak, daha 
güzel bir gelecek hayali için ilham veren 
projelere destek oluyor. Geyre Vakfı vası-
tasıyla Afrodisyas’a verilen destek de bu 
projelerden biridir. Biz de Aygaz çalışanları 
olarak da bu projeye katkı sağladığımız 
için gurur duyuyoruz.

DISNEY LIVE! 
MICKEY’NİN 
MÜZİK 
FESTİVALİ

İstanbul Çocuk Tiyatrosu, Trump Towers 
Mall içinde hayata geçirdiği yeni tiyatro-
sunda “Disney Live! Mickey’nin Müzik 
Festivali” ile perdelerini açıyor. Tüm dün-
yada izlenme rekorları kıran, koreografisi 
Madonna’nın koreografı tarafından yapı-
lan Disney Live! Mickey’nin Müzik 
Festivali’nde, Beyonce, C+C Music 
Factory, Baha Men gibi yabancı sanatçı-
ların yanı sıra; dünyada ilk defa 
Türkiye’den çok sevilen bir parça da 
gösterinin bir parçası oldu. En sevilen 
Disney filmlerinden bölümlerle doyasıya 
dans, müzik ve eğlence sunan Disney 
Live! 24 Nisan – 10 Haziran tarihlerinde 
izleyenlerle buluşuyor.

ÜÇ  FOTOĞRAFÇININ 
HİKAYESİ
Mesut Ilgım 
Fotoğrafla tanışmamın öyküsü 50’li sene-
lerin sonlarına dayanıyor. İlk defa basit bir 
kutu makine ile yola çıktım sonrasında 
bunu daha pahalı ve daha kaliteli makine-
ler takip etti. Derken 2000’li yıllarda ilk diji-
tal kameramı aldım ve bugün sayısı yüz-
binleri bulan zengin bir arşive sahibim. 
Sadece Afrodisyas’ın değil, fotoğraflarımla 
dünyanın gezip gördüğüm pek çok köşe-
sini de belgeledim.

Asu Ege
Marmara Üniversitesi İletişim Fakültesi 
Gazetecilik bölümünü bitirdikten sonra 
Vatan Gazetesi ve ntvmsnbc’de editörlük 
yaptım. Altı yıldır Aygaz Kurumsal İletişim 
bölümündeyim. Fotoğraf merakım 15 yıl 
önce başladı. Her fırsatta imkânlar ölçü-
sünde hobime yatırım yaptım. Çeşitli 
karma sergilere katıldım, yarışmalarda 
ödüller aldım. Fotoğraf benim için bir viz-
yon paylaşımı. Her gözün farklı gördüğü 
sınırsız bir çevre var. “Ben burayı, bu anı, 
bu şekilde gördüm” diyor fotoğrafçı. 
Doğal, yalın ve grafik öğeler taşıyan fotoğ-
raflar çekmekten keyif alıyorum.  

Bülent Küçük
Gazi Üniversitesi İktisadi ve İdari Bilimler 
Fakültesi mezunuyum. Fotoğrafa ilgim 
90’lı yılların başında başladı. Bir fotoğraf-
çının yanında, siyah beyaz baskı tekniğini 
öğrendim. Daha sonra birçok eğitim ve 
seminere katıldım. Özellikle belgesel 
fotoğraf konusuna ilgi duydum. Fotoğrafı 
bir anlatım dili olarak görüyorum. Tıpkı 
söz gibi, yazı gibi fotoğraf da bir anlatım 
biçimi benim için. Kendimi fotoğrafla ifade 
edebildiğimi keşfettiğimden beri bıkıp 
usanmadan fotoğraf çekiyorum.

Flamenko dansçıları arasında farkından 
söz ettiren “Farruco”, hemen hemen tümü 
müzisyen dansçı olan aile üyeleri ile birlikte 
muhteşem bir flamenko akşamı yaşatmak 
üzere 5 Mayıs’ta CRR Konser Salonu’nda 
sahne alıyor. 

 Mesut Ilgım, Asu Ege, Bülent Küçük
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KiTAPLAR

CAN
Birbirlerini çok severek evlenen 
Ayşe ve Cemal maddi açıdan 
iyi-kötü geçinen mutlu bir çifttir. 
Çok istemelerine rağmen bir türlü 
çocukları olmaz. Normal yollardan 
çocuk sahibi olamayınca, Cemal 
yasa dışı yollara başvurmaya karar 
verir. Ayşe, Can adını verdikleri bu 
bebeği hiçbir zaman tam olarak 
sahiplenemez ve Cemal ile de arası 
açılmaya başlar. İlişkilerinin gitgide 
kötüleşmesiyle sonunda Cemal 
evi terk eder. Ayşe şimdi Can ile 
tek başına kalmıştır. Başrollerde 
Serdar Orçin, Erdal Cindoruk,  
Cengiz Bozkurt, Serhat Nalbantoğlu 
ve Selen Uçer’in yer aldığı 2011 
yapımı Türk filminin vizyon tarihi  
11 Mayıs 2012. 

SIYAHLI KADIN 

Yazar: Susan Hill
Çeviren: Erhun Yücesoy 

Yapı Kredi Yayınları 1. Baskı: Mart 2012 
Ünlü İngiliz polisiye yazarı Susan Hill yeni kitabı Siyahlı 

Kadın’da genç bir avukatın başına gelenleri anlatıyor. Genç 
bir avukatken iş için İngiltere’nin ücra bir köşesine gönderilen 
Arthur Kipps, ıssız bataklıklar ortasındaki karanlık Eel Marsh 

Evi’nde geçirdiği korkunç günleri şimdiye dek kimseye 
anlatmamıştır. Ona kalsa anlatmak bir yana, yaşadıklarını 
anımsamak bile istememektedir. Böylece Arthur, ruhunun 

kuytu köşelerine gizlenen şeytanları çıkarmak için Eel Marsh 
Evi’nin, evin yapayalnız ölen sahibi Alice Drablow’un ve onun 

korkunç sırrının hikayesini yazmaya başlar. Siyahlı Kadın, 
Susan Hill’in usta kaleminden Gotik edebiyatın 

ölümsüzlüğüne şahitlik eden ürpertici, büyüleyici bir hikâye.     

UN MONSTRE A PARIS
1900’lü yılların başında Paris’te 
geçen hikaye büyük bir bahçede 
yaşayan canavarın güzel ve genç 
bir şarkıcı kıza duyduğu aşkı konu 
alıyor. Seine nehrinin taşmasıyla 
birlikte sular altında kalan Paris 
sokaklarında bir anda bir canavar 
belirir ve hikaye böyle başlar. 
Tamamı 3D teknolojisiyle yapılan 
film her yaştan izleyiciye hitap 
ederken, Avrupa ve Amerika’da 
vizyona girdiği günden itibaren 
büyük beğeni topladı. Aşk 
hikayesinin işlenişi ve karakterlerin 
başarısı filme büyük keyif 
alacağınız kusursuz bir ahenk 
kazandırıyor. 2011 Fransa yapımı 
filmin Türkiye’deki vizyon tarihiyse 
4 Mayıs 2012. 

1000 MUHTEŞEM RESIM 
  

Yazar: Victoria Charles 
Çeviren: Nurettin Elhüseyni

Yapı Kredi Yayınları 1. Baskı: Mart 2012 

Yapı Kredi Yayınları’nın çıkardığı “1000 Muhteşem Resim” 
başlıklı kitap uluslararası olarak çok tanınmış bin resimden 

meydana geliyor. 13. yüzyıldan bugüne varan bir 
yelpazede sanatın tarihini gözler önüne seren kitap, 
Rönesans’ın ilk kıpırtılarından İkinci Dünya Savaşı 

sonrasında ABD’de Soyut Dışavurumcuların sınırları 
zorlayan deneylerine kadar uzanıyor. Bu kültürel hazineler 
tarihsel bağlamda, genişletilmiş eser bilgileri ve en etkili 

100 sanatçının biyografileriyle birlikte sunuluyor. Her 
bölümde, sanat dünyasını etkilemiş önemli olaylar gözden 

geçirilirken, önemli teknikler tanımlanıyor ve bunlarla 
bağlantılı yenilikler üzerine yorumlarda bulunuluyor.



MS 2010
Sagalassos
Antoninler
Çeşmesi
yeniden
doğdu.

MS 161-180 yıllarında, Roma İmparatorluğu’nun
görkemli kenti Sagalassos’ta inşa edildi Antoninler 
Çeşmesi. Yüzyıllar sonra büyük bir depremle
yıkıldı ve efsaneler arasındaki yerini aldı. 
Neredeyse 1800 yıl sonra, 1994 yılında Sagalassos
Antik Kenti’nde yapılan kazılarda bu muhteşem 
çeşmenin parçaları yeniden gün ışığına kavuştu. 

Son yedi  yıldır Aygaz, Antoninler Çeşmesi’nin 
restorasyon çalışmalarına sponsor olarak, kültür - 
sanat etkinliklerini destekleme geleneğini sürdürüyor. 

Yapılan çalışmalarda, Roma İmparatorluğu 
zamanında bir prestij simgesi olan bu anıtsal 
çeşmenin tamamlanması için, 3 bin 500 parça 
bir araya getirildi.

400 bloktan oluşan bu görkemli yapının tüm 
parçaları kazı dönemini takiben yere indirildi. 
Depreme karşı güçlendirme çalışmaları 
sonrasında, Sagalassos Antik Kenti’nin anıtsal 
miraslarından olan Antoninler Çeşmesi, 
yeniden suyla buluştu. 

Aygaz olarak, böylesine zorlu bir çalışmanın 
sponsorluğuyla, Anadolu tarihinin gizli kalmış 
bir hazinesini gün ışığına çıkarmanın mutluluk 
ve gururunu yaşıyoruz.
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